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KAYDI NEDİR? PSİKOLOJİK,
SOSYOLOJİK, EKONOMİK VE 

AİLEVİ GELECEK KAYGISI NEDİR?

AHmeT SANDAL 7’De

SORUN ADAM KITLIĞI MI
ADAMLIĞI KIT OLANLARA
MAKAM VERİLMESİ Mİ?

DR. Seyfi ŞAHiN 6’DA

MHP’YE 
SALDIRI

UĞUR CANBOLAT 5’Te

VAKİTLİ VAKİTSİZ
ÇALDILAR BENİ

nGüneY Amerika ülkesi Venezuela’da yapılan seçimlerdemevcut başkan Nicolas Maduro’nun yeniden kazandığı-nın duyurulması, siyasi krize yol açtı. Muhalefet, Madu-ro’nun zaferinin hileli olduğunu öne sürerek, kendi adayıEdmundo Gonzalez’in oyların çoğunluğunu aldığını ilerisürdü. Tartışmalar ülke genelinde şiddetli protestolarıtetikledi. Eylemlerde en az iki kişi hayatını kaybederken,Maduro, “Venezuela’da faşist ve karşı devrimci bir darbeyapılmaya çalışılıyor” açıklamasını yaptı. / 7’de

n sahiPsiz hayvanlara yönelik düzenlemeleriçeren Hayvanları Koruma Kanununda Değişiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi,TBMM Genel Kurulunda kabul edilerek ya-salaştı. Teklifle birlikte hayvan bakımevle-rine alınan hayvanlardan rehabilite edilenköpekler sahiplendirilinceye kadar bu yer-lerde barındırılacak. 
UYMAYANLARA HAPİS CEZASI
nbaşta yerel yönetimler olmak üzere diğerilgili kurum ve kuruluşlara teşvik veya Ba-kanlıkça uygun görülen miktarlarda malidestek sağlanacak. Yükümlülüklerini yeri-ne getirmeyen belediye yetkililerine 6 ay-dan 2 yıla kadar hapis cezası verilecek, sa-hipli hayvanlarını terk edenlere yönelikidari para cezası 2 bin liradan 60 bin lirayaçıkarılacak. / 6’da
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Yoksulluk 
sınırı 62 bin 
lirayı geçti

Dar gelirli vatandaşların geçim derdi gelen zamlarla büyümeye devam ediyor. Türk-İş, temmuz ayında açlık sınırının 19 bin 234 liraya yükseldiğini açıklar-ken, yoksulluk sınırı da 62 bin lirayı geçti. Gıda fiyat-larında ise geçen aya göre yüzde 1,35 artış yaşandı
2 BİN 232 LİRALIK FARK OLDU

ntürk-iş’in ekonomistler ve uzmanlara hazır-lattığı “Açlık ve Yoksulluk Sınırı” raporununtemmuz ayı sonuçları açıklandı. Buna göre, 4kişilik bir ailenin gıda harcaması tutarını ifadeeden açlık sınırı 19 bin 234 liraya yükseldi.Temmuz ayında yoksulluk sınırı ise 62 bin lira-nın üzerinde hesaplandı. Araştırmaya göre,temmuz ayında 4 kişilik ailenin sağlıklı, denge-li ve yeterli beslenebilmesi için yapması gere-ken gıda harcaması tutarını ifade eden açlık sı-nırı 17.002 TL olan asgari ücretin 2 bin 232lira üzerinde gerçekleşti.

MUTFAK ENFLASYONU ARTTI
nGıda ile giyim, konut, ulaşım, eğitim, sağlık vebenzeri ihtiyaçlar için yapılması zorunlu diğerharcamaların toplam tutarına denk gelen yok-sulluk sınırı ise 62 bin 653 liraya yükseldi.Araştırmaya göre, bekar bir çalışanın yaşamamaliyeti 24 bin 902 liraya çıktı. Ankara’da ya-şayan 4 kişilik ailenin gıda için yapması gere-ken asgari harcama tutarı bir önceki aya göreyüzde yüzde 1,35 oranında arttı. Son 12 ay iti-barıyla değişim oranı ise yüzde 64,99 olarakbelirlendi. Mutfak enflasyonundaki yıllık deği-şim ise yüzde 81,16 olarak hesaplandı. / 6’da

n türkiYe istatistik kurumu (tüik) 2024
temmuz ekonomik Güven endeksi verileri-
ni açıkladı. verilere göre, ekonomik güven
endeksi temmuz ayında yüzde 1,5 azalarak
94,4 seviyesine geriledi. bu düşüşle birlikte
ekonomik güven endeksi, son 11 ayın en
düşük seviyesine inmiş oldu. 

nekOnOmik güven endeksi, 0-200 aralığında
bir değer alabilen bir ölçüm olup, 100’ün
üzerindeki değerler genel ekonomik duru-
ma ilişkin iyimserliği, 100’ün altındaki de-
ğerler ise kötümserliği ifade ediyor. Öte
yandan, tüketici güven endeksi ise yüzde
3,1 düşerek, yüzde 75,9 seviyesine geriledi.

Ekonomik güven endeksi düştü

Sahipsiz
hayvan yasası 

Meclis'ten geçti

n işGalCi İsrail askerlerinin çekilmesinin ardın-dan Han Yunus’un doğu bölgelerindeki duru-ma ilişkin ilk bilgileri verildi. Gazze’deki hükü-metin Medya Ofisi Müdürü İsmail Sevabite,bölgedeki durumun çok zor olduğunu belirte-rik, 42 kişinin cansız bedenine ulaşıldığını veenkaz altında arama çalışmalarının sürdürül-düğünü, ölü sayısının artmasından endişe et-tiklerini kaydetti. Sevabite, İsrail güçlerinin va-tandaşlara ait konutları ve hizmet binalarınıyerle bir ettiğini belirtti.
n sevabite, İsrail’in ABD yönetiminin sağladığısilah desteğiyle gerçekleştirdiği bu saldırının“tam bir savaş suçu” olduğunu vurguladı. Sal-dırılarda yarananların, ekiplerin ulaşımının İs-rail güçleri tarafından engellendiğini; bununda can kayıplarıyla sonuçlandığını hatırlatanGazze’deki Sivil Savunma Teşkilatı Tedarik veTeçhizat Daire Başkanı Muhammed Mugayyirise cesetlerin sıcak hava ve ulaşımın engellen-mesi nedeniyle çürüdüğüne dikkati çekti.

işGalCi israil, 8 Gün süren saldırılarının ardından han Yunus’tan çekildi

42 Filistinlinin
cesedine ulaşıldıTerörist İsrail ordusunun, güvenli bölge ilan etmesine rağmen 22 Temmuz’dan bu yana karadan saldırılar gerçekleştirmesinin ardından çekildiği Gazze’nin güneyindeki Han Yunus’un doğusunda 42 Filistinlinin cansız bedenine ulaşıldı

Çocuk felci salgını
nGazze’de sağlık koşulları giderek kötüleşiyor. GazzeSağlık Bakanlığının açıklamasına göre, İsrail saldırılarısonucu bölgedeki sağlık sistemi büyük bir çöküş yaşa-dı ve hijyen koşulları hızla bozuldu. Bu durumun so-nucu olarak, bölgede çocuk felci salgını baş gösterdi.

Salda Gölü
S.O.S veriyor
ntürkiYe’nin maldivleri olarak bilinen salda

Gölü, hızla tahrip oluyor. artan turizm, çevre
kirliliği, yasa dışı yapılaşma ve su kaynaklarının
aşırı kullanımı, gölün ekosistemini ciddi şekilde
tehdit ediyor. Gölün eşsiz beyaz kumullarını
oluşturan hidromanyezit oluşumları, insan etki-
siyle azalıyor ve beyaz adacıklar karararak yok
oluyor. Gölün su seviyesinin çekilmesi, yoğun in-
san faaliyetleri ve artan kirlilik, gölün ekosiste-
mini tehdit ederken, ortaya çıkan çöpler ise du-
rumu daha da vahim hale getiriyor. / 6’da
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nerzurum’dagece saatlerinde has-taneye hasta götür-dükten sonra dönüşyolunda olan ambu-lansla hafif ticari araçkafa kafaya çarpıştı.Korkunç kazada 2’sisağlık personeli 4 kişihayatını kaybetti.Ağır yaralı hemşire-nin tedavisi sürüyor.

İstanbul'da 6 kez 
elektrik tüketim 

rekoru kırıldı
n istanbul’da temmuz ayının nemli vesıcak havası, klima kullanımını artıra-rak elektrik faturalarına yansıdı. Boğa-ziçi Elektrik verilerine göre; Avrupa Ya-kası'nda temmuz ayında 6 kez elektriktüketim rekoru kırıldı. Uzmanlar, doğruklima kullanımıyla elektrik faturaların-da tasarruf sağlamanın mümkün oldu-ğunu belirtiyor.

Venezuela'da seçim krizi

Klavye
soytarısı
siYOnist bakana sert tePki

nCumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan,Ankara’da partisinin Genişletilmiş İl Baş-kanları Toplantısı’nda konuştu. İsrail Dışiş-leri Bakanı’nın kendisini hedef alan payla-şımına sert çıkan Erdoğan, “Netanyahu yö-netimi altında İsrail’in gittiği yol yol değil-dir. İsrail’in küstah açıklamaları karşısındamilletimizin dik ve dirayetli duruşunu çokkıymetli buluyorum. Biz bu yola kefenimiz-le çıktık. Klavye soytarılarının hadsiz me-sajları bizi korkutmaz, ürkütmez, sindir-mez, inandığımız yolda yürümekten biziasla vazgeçirmez” açıklamasında bulundu.
nParis’teki Olimpiyat Oyunları’nın açılışı-na da değinen Erdoğan, “Açılışta sahnele-nen ahlaksızlık karşı karşıya olduğumuztehdidin boyutlarını birkez daha gözlerönüne serdi. İnsanları birleştirmesi gere-ken spor etkinliği maalesef insanlığa de-ğerlere düşmanlıkla açıldı. Paris’te sahne-lenen rezaletin herkes için toparlanma ve-silesi olacağına inanıyorum” dedi.
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KALP DOSTU VE KANSER SAVAŞÇISI  
DOMATESİN FAYDALARI 

SICAK ÇARPMASINA KARŞI HAYAT 
KURTARAN 5 ÖNEMLİ UYARI!

Sağlık açısından birçok faydası olan do
mates Türk mutfağının da olmazsa olma
zları arasında yer alıyor. Zengin besin 
içeriği ve antioksidan özellikleri ile kalp, 
cilt ve göz sağlığını koruyor, sindirim ve 
bağışıklık sistemini destekliyor. Domatesi 
taze, mevsiminde ve organik tüketmek 
gerekiyor. Domatesin pişirilmesi veya 
işlenmesi, içinde bulunan değerli bir an
tioksidan olan likopenin de faydalarını 
artırıyor. Memorial Şişli Hastanesi 
Beslenme ve Diyet Bölümü’nden Uz. Dyt. 
Sinem Türkmen, domatesin sağlığa fay
daları ve bu mevsimde konserve domates 
yapılırken dikkat edilmesi gerekenler 
hakkında bilgi verdi.  

Domates (Solanum lycopersicum), patlı
can, biber ve patatesle birlikte patlı
cangiller familyasına ait bir meyvedir. 
Çoğunlukla sudan oluşur, karbonhidrat 
içeriği ise oldukça düşüktür. Domates, C, 
A, K vitamini, potasyum ve folat açısından 
zengindir. Ayrıca diyet lifi ve antioksidan
lar içerir. Domatese güzel kırmızı rengini 
likopen adı verilen bir antioksidan ver
mektedir. Kırmızı rengin dışında mor, sarı, 
turuncu ve yeşil renkte olan domates tür
leri de bulunmaktadır. 

 
Zengin antioksidan içeriği ile kanser

den korunmaya yardımcı 
 
Antioksidanlar hücrelere zarar verebile

cek ve bağışıklık sistemini etkileyebilecek 
serbest radikaller adı verilen moleküllerle 
savaşır. Domates likopen açısından zengin 
bir besindir. Likopen; akciğer, mide veya 
prostat kanseri olma olasılığını azaltabilir. 
Olgun domateslerde daha bol bulunan 
likopen, domates pişirildiğinde daha da 
etkili hale gelmektedir. Çünkü ısı, 
meyvenin kalın hücre duvarlarını parçalar 
ve likopenin vücut tarafından daha kolay 
erişilebilir hale gelmesini sağlar. Bu ne
denle; domates suyu, domates salçası ve 
domates sosları likopenin en zengin besin 
kaynaklarıdır. Bilimsel çalışmalar, do
mates ve domates ürünleri ile prostat, ak
ciğer ve mide kanseri vakalarının daha az 
görülmesi arasında bağlantı olduğunu 
göstermiştir. Birçok çalışma, özellikle 
pişmiş domates olmak üzere, yüksek mik
tarda domates tüketen erkeklerin prostat 
kanseri riskinin azaldığını bulmuştur. 
Genellikle sebze ve meyvelere sarı veya 
turuncu bir renk veren bir antioksidan 
olan beta karoten, vücutta bağışıklık sis
teminin olmazsa olmazı A vitaminine 

dönüştürülür. Yapılan çalışmalar domates 
kabuğunda bulunan naringenin adlı 
flavonoidin, vücuttaki iltihabı azalttığı ve 
çeşitli hastalıklara karşı koruma 
sağladığını göstermiştir. Güçlü bir antiok
sidan bileşik olan klorojenik asit, kan 
basıncı yüksek seviyelerde olan kişilerin 
kan basıncını düşürebilir.  

 
Domates cildi güzelleştiriyor, kalbi 

koruyor  
 
Domateslerin çiğ ve pişmiş olmak üzere 

çeşitli formlarda düzenli olarak 
tüketilmesi olası faydalarından tam olarak 
yararlanılmasını sağlayacaktır. Domatesin 
sağlığa faydalarından bazıları şunlardır: 

 
Kalp Sağlığı: Likopen ve diğer antioksi

danlar, damarları koruyarak kolesterol se
viyelerini düşürür ve kalp hastalıkları 
riskini azaltır. Domatesin potasyum içeriği 
de kan basıncını düzenlemeye yardımcı 
olabilir. 80 gr'lık bir domates porsiyonu 
yetişkin bir bireyin günlük potasyum 
ihtiyacının yaklaşık %5'ini karşılar. Pota
syum açısından zengin besinler tüketmek 
daha düşük felç riskiyle ve daha düşük 
kalp hastalığı oranlarıyla ilişk
ilendirilebilir. Likopen ayrıca LDL "kötü" 
kolesterol seviyesini ve kan basıncını 
düşürmeye de yardımcı olabilir. Orta yaşlı 
erkekler üzerinde yapılan bir çalışmada, 
kandaki yüksek likopen ve betakaroten 
seviyelerinin kalp krizi ve felç riskini 
azalttığı görülmüştür. 

 
Göz Sağlığı: Domates, lutein, zeaksantin 

ve vücutta A vitaminine dönüşen beta
karoten içerir. Bu bileşikler, göz sağlığını 
destekler, gözlerin yorulmasını önlemeye 
ve göz yorgunluğundan kaynaklanan baş 
ağrılarını hafifletmeye yardımcı olabilir. 

 
Cilt Sağlığı: İçeriğindeki likopen ve diğer 

antioksidanlar, cilt hücrelerini serbest 
radikallerden koruyarak cildin daha 
sağlıklı ve genç kalmasına yardımcı ola
bilir. Domates, aynı zamanda güneş yanık
larına ve UV ışınlarına karşı koruma 
sağlar. Bir çalışmaya göre, 10 hafta 
boyunca her gün 40 gram domates 
salçasını (16 mg likopen sağlar) zeytinyağı 
ile birlikte tüketen kişilerde %40 daha az 
güneş yanığı görülmüştür.  

 
Sindirim Sistemi: Domates, diyet lifi 

açısından zengin olduğundan, sindirim 

sisteminin düzgün çalışmasına yardımcı 
olur ve kabızlık riskini azaltır. Orta boy bir 
domates, sindirim için gerekli ve faydalı 
olan çözünmeyen ve çözünen liften oluşan 
1,5 gram lif sağlar. Sağlıklı yetişkin kadın
lar günde 25 gram lif, erkekler için 38 
gram almayı hedeflemelidir. Domatesler 
hem çözünebilir hem de çözünmeyen lif 
kaynağıdır. Çözünebilir lif, sindirim 
sırasında jel benzeri bir doku oluşturmak 
için suyu tutar. Çözünmeyen lif dışkıya 
hacim kazandırır. Bu değişikliklerin her 
ikisi de dışkının kolondan daha kolay 
geçmesini sağlar. 

 
Bağışıklık Sistemi: Domates bağışıklık 

sistemini desteklemeye yardımcı olan an
tioksidanlar olan C vitamini ve beta
karoten kaynağıdır. Orta boy bir domates 
sağlıklı bir yetişkinin C vitamini ihtiy
acının %28'ini sağlayabilir. Araştırmalar, 
domates suyunun virüsleri savuşturma da 
dahil olmak üzere bağışıklık hücrelerinin 
seviyelerini önemli ölçüde artırdığını bul
muştur. Çalışmalar domates ve domates 
ürünlerinin içerdikleri vitaminler ve an
tioksidanlar sayesinde çeşitli kanser tür
lerine yakalanma riskini azaltabileceğini 
göstermektedir. 

 
Domates konservesi yaparken bun

lara dikkat edin 
 
Domatesin Türk mutfağında hemen her 

yemekte kullanılması domatesin konserve 
formunda da çok tüketilmesini be
raberinde getirmektedir. Özellikle yaz ay
larında pek çok insan domates 
konserveleri için hazırlıklara başlamak
tadır. Ancak domates konservesi yaparken 
bazı önemli noktalara dikkat edilmelidir. 

Konserve yapılmadan önce en önemli 
noktaların başında kavanozların steril 
hale getirilmesi gelmektedir.  

 
•Büyük bir tencerenin içerisinde kon

serve yapmak için kullanılacak kavanozlar 
ve kapaklar ortalama yarım saat kadar 
kaynatılmalıdır. Kavanozların cam ve daha 
önce kullanılmamış olması gerekmektedir. 
Cam kavanozların kaynatılma işlemi hem 
steril hem basınçlı hale gelmesi için yapıl
maktadır. Bu sayede konservenin daha 
uzun süre taze kalması sağlanmaktadır.  

 
•Ardından, kavanozlar temiz bir bezin 

üzerine dizilerek soğutulmalı ve iyice ku
rulanmalıdır.  

 
•Hazırlanan karışım sıcakken kavano

zlara konmalıdır. Bu sayede kavanoz 
vakumlanır, havayla teması kesilir ve 
ürününüz daha uzun süre saklanır. 

 
•Konservenin dayanma süresini artır

mak amacıyla kavanozun 1/5′ini boş 
bırakılmalıdır. Konservenin bozulmaması 
için kavanozun sıkıca kapatılması önem
lidir. Kavanoz kapağının içeri doğru 
çökmesi gerekmektedir. Eğer kapak 
atarsa veya sızıntı yaparsa ürün güvenle 
saklanamaz, bu nedenle kapak mutlaka 
değiştirilmelidir.  

 
•Kapaklarını kapadıktan sonra kavano

zlar ters çevrilir. Üzerlerine bir havlu ile 
örtülerek 1 gün oda sıcaklığında bekletilir.  

 
•Daha sonra kavanozları düz çevrilerek 

serin ve güneş almayan bir yerde 
muhafaza edilir.

Anne babaların “Aman güneşin altında 
durma, şapka tak, öğlen sıcağında evden 
çıkma, güneş kremi sür” uyarıları, yaz ay
larının giderek daha da sıcak geçtiği 
günümüzde daha da anlamlı bir hale 
geliyor. Üstelik sadece bebek ve çocuklar 
değil, özellikle kronik hastalıkları olanlar 
ve ileri yaştaki kişiler “sıcak çarpması” 
tehdidiyle daha fazla karşı karşıya kalıyor. 
Sıcak çarpmasına karşı alınacak başlıca 
önlemler ise “Günün en sıcak saatlerini 
gölge ve serin ortamda geçirmek, bol su 
içmek, hafif ve rahat giysiler giymek” 
olarak sıralanıyor. Yüksek sıcaklıklarda 
vücudun ısı düzenleme mekanizmalarının 
yetersiz kalarak aşırı ısınmasına “sıcak 
çarpması” denildiğini belirten Acıbadem 
Maslak Hastanesi İç Hastalıkları Uzmanı 
Dr. Kayra Aydoğan Taşcı “Yaz sıcaklarında 
vücudun kendini soğutmaya çalışırken 
maruz kaldığı baskı; kalp ile diyabet gibi 
hastalıkların kötüleşmesine, felce ve 
böbrek hasarına yol açabiliyor. Sıcak çarp
ması şiddetli tablolarda ölümcül de ola
biliyor. Dolayısıyla yüksek vücut ısısı, aşırı 
terleme, kafa karışıklığı, konuşma bozuk
luğu, sersemlik hissi, artmış kalp hızı, baş 
ağrısı ve baş dönmesi gibi belirtilerde 
zaman kaybetmeden sağlık kuruluşuna 
başvurulması yaşamsal öneme sahip. Sıcak 
çarpması tedavisinde vücut sıcaklığını 
mümkün olan en kısa sürede normal se
viyelere indirmek; beyin, kalp ile böbrekler 
gibi hayati organların fonksiyonlarını koru
mak ve hasarı önlemek hedefleniyor” 
diyor.   

 
Çocuk ve yaşlılarda sıcak çarpması 

riski artıyor! 
 
Küresel sıcaklıkların ve nemin artması 

nedeniyle 65 yaş üstü kişilerde sıcağa bağlı 
ölümlerin geçtiğimiz yıllarda yüzde 85 
oranında arttığı belirtiliyor. Bu nedenle 
ciddi bir sağlık sorunu olan sıcak çarp
masında, erken tanı ve acil müdahale 
büyük önem taşıyor. Vücudun ısı den
geleme ve terleme mekanizması çocuk

larda henüz gelişmediği; yaşlılarda ise za
yıfladığı için bu gruplar ile kalp hastalığı, 
yüksek tansiyon, diyabet ve obezite gibi 
kronik hastalıkları olan bireyler daha fazla 
risk altında oluyor. Sıcak havalarda efor 
sarf eden, açık havada çalışan, seyahat 
yoluyla sıcak havaya aniden maruz kalan 
kişilerin yanı sıra kan damarlarını daral
tan, adrenalini bloke ederek kan basıncını 
düzenleyen, vücuttaki sodyum ve suyu 
atan veya psikiyatrik semptomları azaltan 
ilaçlar kullanan kişilerin de sıcağa karşı 
daha fazla önlem almaları gerekiyor. 

 
SICAK ÇARPMASINA KARŞI 5 KRİTİK 

ÖNLEM!  
 
Sıcak çarpmasını önlemenin tedaviden 

daha etkili olduğunun altını çizen İç 
Hastalıkları Uzmanı Dr. Kayra Aydoğan 
Taşcı, gündelik hayatta alınabilecek bir dizi 
önlem sıralıyor. İşte o önlemler: 

 
Bu saatler arasında sokağa çıkmayın!  
 
Güneşin etkisinin yoğun olduğu öğle 

saatlerinde dışarı çıkmaktan kaçının. Çok 
sıcak havalarda 11.00 – 16.00 saatleri sı
cağa maruz kalma açısından en tehlikeli 
saatlerdir. Günün bu en sıcak kısmını ka
palı alan aktiviteleriniz ve dinlenmeniz için 
kullanın. 

 
Hafif, açık renkli ve bol kıyafetler giyin 
 
Koyu renkli ve kalın veya üzerinize sıkı 

oturan giysiler vücudunuzun düzgün bir 
şekilde soğumasına izin vermez. Koyu ren
kler güneş ışığından gelen ısıyı emer, açık 
renkler ise yansıtır. Dolayısıyla hafif, açık 
renkli ve bol giysiler giymeyi alışkanlık 
edinin. Nefes alabilen kumaşlardan 
yapılmış, dışarıdayken içinde rahat ede
ceğiniz türden giysiler seçin. Bebek ve 
çocuklar daha az terledikleri için aşırı 
ısınma riski altında oluyorlar, bu da sıcakta 
serinleme yeteneklerini sınırlıyor. Bu ne
denle özellikle sıcak havalarda bebekleri 

aşırı giydirmemeye özellikle dikkat edin. 
 
Sıcak havalarda yorucu aktivitelerden 

kaçının!   
 
Sıcak havalarda asla yorucu aktiviteler 

yapmayın. Egzersiz veya fiziksel çalışmayı 
sabahın erken saatleri veya akşam gibi 
günün daha serin saatlerinde planlamaya 
çalışın. Sıcak havalarda yorucu aktiviteler
den kaçınamıyorsanız, bol sıvı tüketin ve 
serin bir yerde sık sık dinlenin. 

 
Bol bol su tüketin 
 
İç Hastalıkları Uzmanı Dr. Kayra Aydoğan 

Taşcı, sıcak çarpmasından korunmak için 

bol miktarda su içmeniz gerektiğine dikkat 
çekerek, “Susuz kalmamak vücudunuzun 
terlemesine ve normal vücut ısısını koru
masına yardımcı olacaktır. Özellikle sıcak 
havalarda egzersiz sırasında yeterli su 
alımına dikkat edin. Her gün 2 – 2.5 litre su 
içmeyi de asla ihmal etmeyin” diyor. 

 
Güneş kremini her iki saatte bir yeni

leyin 
 
Güneş yanığına karşı korunun. Zira, 

güneş yanığı vücudun kendini soğutma 
yeteneğini etkiliyor. Bu nedenle açık 
havada; geniş kenarlı bir şapka, güneş gö
zlüğü ve yüksek SPF'li güneş kremiyle ken
dinizi koruyun. Güneş kremini bolca ve her 

iki saatte bir sürün. Eğer yüzüyor veya ter
liyorsanız, kremi daha sık uygulayın. 

 
Bu belirtilerde zaman kaybetmeyin!  
 
Yüksek vücut ısısı  
Artan kalp hızı 
Baş ağrısı ve baş dönmesi 
Mide bulantısı 
Kas krampları 
Susama hissinde artış 
Aşırı terleme 
Kafa karışıklığı  
Zihinsel durum değişikliği  
Konuşma bozukluğu  
Sersemlik ve huzursuzluk hissi  

‘Kadınlarda 
En Sık 

Görülen 
Kanserdir’

Meme kanseri kadınlarda en sık görülen 
kanserdir, Batı ülkelerinde her 8 kadından 
1’inde gelişebilmektedir. Bu yüksek risk 
oranı, erken teşhis ve düzenli taramaların 
önemini vurgular. Erken tanı hastanın gele
ceğini en çok etkileyen bir faktördür. 

Prof. Dr. Abut Kebudi, erken evrelerde 
teşhis edilen kanserin, daha etkin ve çeşitli 
tedavi seçenekleri sunarak, hastanın hayatta 
kalma oranını ve yaşam kalitesini önemli 
ölçüde artıracağını vurguladı. Bu nedenle, 
düzenli tarama ve kontroller büyük önem 
taşımaktadır. 

 
Radyoterapi Önemli Bir Adım! 
Çok uzun süre meme kanseri cerrahi te

davisinde memenin en geniş şekilde alın
ması ve bu kanserin genellikle ilk yayıldığı 
yer olan koltukaltı bölgesinin de geniş alın
ması uygulandı. Bu ameliyat tipleri kanseri 
tedavi ederken ciddi komplikasyonlara da 
yol açmaktaydı. (estetik, kolda uyuşma, ağrı, 
şişme vs.) 

Sonraki yıllarda gerek meme için ve 
gerekse de koltukaltı bölgesi için özellikle 
Radyoterapinin de eklenmesiyle gayet iyi 
sonuçlar alındığı gösterildi. 

Bugünün meme kanseri cerrahisi artık 
daha az cerrahi ile en iyi sonuçların alın
masını ve kanseri tedavi etmenin yanısıra es
tetik görünümü de önemsemektedir.  

Dolayısıyla “Toplam Hayat Kalitesi” önem 
kazanmaktadır.
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MalaTya'da tavuk çiftliğinde 1kişinin hayatını kaybettiği alacak ve-recek kavgasının zanlısı eski İYİ Partiİl Başkanı H.Y. polise teslim oldu.17 Temmuz Çarşamba günü sabahsaatlerinde Battalgazi ilçesi AlacakapıMahallesi'ndeki bir tavuk çiftliğindemeydana gelen olayda, çiftliğin sahibiolduğu öğrenilen eski İYİ Parti İl Baş-kanı H.Y. ile çiftliği kiraya verdiğiEyüp İshakoğlu (33) arasında alacak-verecek meselesi yüzünden tartışmaçıkmış, Eyüp İshakoğlu açılan ateş so-nucu hayatını kaybetmişti. Cinayetiişlediği ileri sürülen H.Y. ise olay ye-rinden kaçmıştı. Yaklaşık 12 gündürfirari durumda olan H.Y.'nin polismerkezine giderek, cinayette kullanıl-dığı değerlendirilen tabanca ile birlik-te teslim olduğu bildirildi.

Tavuk çiftliğindeki
cinayetin firari
zanlısı polise 

teslim oldu

aMaSya’da asansör tamiri içingittiği apartmanda asansör kabini ileduvar arasında sıkışan tamirci hayatı-nı kaybetti.Edinilen bilgiye göre, GökmedreseMahallesi Atabey Sokak’taki 7 katlıbir apartmanın arızalanan asansörü-nün bakımına gelen Emre Büyük(29), tamir için çalıştıkları esnadaasansörün hareket etmesiyle kabin veduvar arasında sıkıştı. İhbar üzerineolay yerine polis, itfaiye ve sağlıkekipleri sevk edildi. Sıkıştığı yerdençıkartılarak ağır yaralı halde hastane-ye kaldırılan Büyük, yapılan tüm mü-dahalelere rağmen kurtarılamadı.Olayla ilgili soruşturma başlatıldı.

Amasya’da 
asansörle duvar
arasına sıkışan 
tamirci hayatını

kaybetti

İNGİlTErE'NİN Southport bölge-sinde yaşanan bıçaklı saldırıda yara-lanan 2 çocuk hayatını kaybetti.İngiltere'nin kuzeyindeki South-port bölgesinde düzenlenen bıçaklısaldırıda can kaybı arttı. Polis, saldırı-da yaralanan 2 çocuğun hayatını kay-bettiğini, yaralı sayısının 6'sı ağır 9kişi olduğunu açıkladı. Saldırıyı en-gellemeye çalışan 2 yetişkinin yaralı-lar arasında bulunduğunu aktaranpolis, saldırıyla ilgili soruşturmanındevam ettiğini belirterek, saldırınınsaikinin henüz belli olmadığını söyle-di. Polis, ayrıca saldırının şu anda te-rörle bağlantısının bulunmadığınıaçıkladı.Polis, 17 yaşındaki saldırganı ola-yın ardından gözaltına almıştı.

İngiltere'deki 
bıçaklı saldırıda

yaralanan 2 çocuk
hayatını kaybetti

MaNİSa’NıN Şehzadeler ilçesindeemniyet şeridine park ettiği otomobi-linden inen sürücüye tır çarptı. Kazadaotomobil sürücüsü hayatını kaybetti.Kaza, İzmir-İstanbul Otoyolu Karaoğ-lanlı Mahallesi mevkiinde meydanageldi. Edinilen bilgiye göre, 34 FLG 021plakalı otomobilin sürücüsü V.C.T. (35)henüz bilinmeyen bir sebeple otomo-bilini emniyet şeridine park ederek,aracından indi. Bu sırada aynı yöndeseyreden C.B. (47) yönetimindeki tır,önce park halindeki otomobile, ardın-dan aracının başında duran V.C.T’yeçarptı. İhbar üzerine bölgeye sağlık veemniyet ekipleri sevk edildi. Kaza böl-gesine gelen sağlık ekipleri, V.C.T'ninolay yerinde hayatını kaybettiğini be-lirledi. V.C.T'nin cansız bedeni otopsiyapılmak üzere Manisa Merkez EfendiDevlet Hastanesi Adli Tıp Kurumumorguna kaldırıldı. Gözaltına alınan tırsürücüsü C.B. ise, işlemlerinin ardın-dan sevk edildiği hakimlikçe tutukla-narak cezaevine gönderildi.

Emniyet şeridinde
otomobilden inen
sürücüye tır çarptı

Samsun'da 17 ya-şındaki çocuk,'muhtarlık seçimihusumeti'nden do-layı pompalı tüfeklisaldırıya uğrayarakhastanelik oldu.

17 yaşındaki çocuk 'muhtarlık
seçimi husumeti'nden vuruldu

CHP’li belediye başkanı tutuksuz yargılanacak
MaNİSa’da makam odasında 2 ki-şiyi darp ettirdiği iddiasıyla mahke-mece "yağmaya azmettirme" suçun-dan tutuklanan CHP'li Kula BelediyeBaşkanı Hikmet Dönmez, 30 günlüktutukluluk süresinin ardından bugünçıkarıldığı nöbetçi hakimlikçe tutuk-suz yargılanmak üzere serbest bırakıl-dı. İddiaya göre, 27 Haziran tarihindeKula Belediye Başkanı Hikmet Dön-

mez, belediyeden ihale alan özel birfirmanın yetkilileri M.U. ve H.D.’yi be-lediyeye çağırdı. M.U. ve H.D.’nin KulaBelediyesi'nin adını kullanarak esnaf-tan para topladığı ve esnafı dolandır-dığı iddiasıyla Belediye Başkanı Dön-mez, firmayla olan sözleşmesini fes-hetmek istedi. Bunun üzerine başla-yan tartışmanın ardından firma yetki-lileri M.U ve H.D., iddiaya göre Başkan

Dönmez’in şoförü M.O.A. ve korumasıR.G. tarafından darp edilerek beledi-yeden dışarı çıkarıldı. Olayın ardından30 Haziran tarihinde darp edilen M.U.ve H.D., Başkan Dönmez’in makamodasında darp edildiklerini iddia ede-rek polise başvurdu. Şikayet üzerineBaşkan Dönmez ile şoför M.O.A. ve ko-ruma R.G. gözaltına alındı. Kula İlçeEmniyet Müdürlüğündeki ifadelerininardından mahkemeye sevk edilenM.O.A, R.G. ve Belediye Başkanı Hik-met Dönmez tutuklanarak cezaevinegönderildi.Aradan geçen 30 günün ardındanKula Belediye Başkanı Hikmet Dön-mez bugün hakim karşısına çıktı. KulaAdliyesi’nde görülen davada Dönmeztutuksuz yargılanmak üzere serbestbırakıldı. Kula Belediyesi önünde açık-lama yapan Dönmez’in avukatı MuratAydın, “Belediye başkanımız Kula hal-kının menfaatlerini, Kula Belediye-si’nin parasını korumak için uğraşır-

ken makamında bir saldırıya uğradı vebuna rağmen diğer kişiler başkanınkendilerine yönelik bir saldırıyı orga-nize ettiğini iddia ederek, başkanımı-zın tutuklanmasına yol açan bir süreciyaşadık. Bütün bu yargılama sürecininsonunda Hikmet başkan, Kula halkınınona verdiği oydan pişman etmeyecek,yüzünü yere eğdirmeyecek bir pozis-yonla karşınızda olacak. Kendisi bu-gün tahliye olacak, tahliye olduktansonra süreci de yakından takip edece-ğiz. Hakkın, hukukun ve adaletin yeri-ne geleceğine biz yürekten inanıyoruz.Sonunda haklı ve haksız ayrılacak vebaşkanımız görevine dönecek” dedi.Öte yandan Dönmez’in Ses ve GörüntüBilişim Sistemi (SEGBİS) aracılığıylayapılan duruşmasını Gölmarmara Be-lediye Başkanı Cem Aykan, AlaşehirBelediye Başkanı Ahmet Öküzcüoğlu,Köprübaşı Belediye Başkanı Fatih Taş-lı ve Kırkağaç Belediye Başkanı ÜstünDönmez de takip etti.

Olay, İlkadım ilçesi İlyasköyMahallesi'nde meydana geldi. Edi-nilen bilgiye göre, Canik ilçesininkırsal mahallesi Gölalan'da M.B.,muhtarlık seçimi döneminde ara-larında husumet oluşan 17 yaşın-daki H.İ.T.'ye pompalı tüfekle saldı-rı düzenledi. Belinden vurulan ço-cuk, ambulansla Samsun Eğitim veAraştırma Hastanesine kaldırıla-rak tedavi altına alındı. Yaralı ço-cuk, "Cep telefonunu tamir içinşehre geldim. Aramızda muhtarlıkseçiminden dolayı husumet bulu-nan M.B. pompalı tüfekle saldırıdüzenleyip kaçtı" dedi.Polis, kaçan saldırganı yakala-mak için çalışma başlattı. Olayla il-gili soruşturma devam ediyor.

Kaydı Nedir?, Psikolojik, Sos-yolojik, Ekonomik ve Ailevi Gele-cek Kaygısı Nedir?, Psikolojik, Sos-yolojik, Ekonomik ve Ailevi Gele-cek Kaygısı ile Başa Çıkmak içinNeler Yapmalıyız? 
*Kaygı Nedir?*Kaygı, genellikle belirsizlik, en-dişe ve korku duygularının biraraya gelmesiyle ortaya çıkan psi-kolojik bir durumdur. Kişinin ge-leceği hakkında olumsuz senaryo-lar düşünmesi, kaygı durumunuartırabilir. Psikolojik, sosyolojik,ekonomik ve ailevi gelecek kaygısıise bu unsurların gelecek ile ilgiliendişeleri tetiklemesiyle ortayaçıkar.
*Psikolojik Gelecek Kaygısı:*Psikolojik gelecek kaygısı, kişi-nin kendi iç dünyasında yaşadığıbelirsizlik, başarısızlık korkusuveya geleceğe dair endişelerdir.Bu durum, genellikle bireyin dü-şük özsaygı, mükemmeliyetçilikgibi faktörlerden etkilenebilir.
*Sosyolojik Gelecek Kaygısı:*Sosyolojik gelecek kaygısı, top-lumsal beklentiler, ekonomik du-rum, işsizlik gibi faktörlerin bire-yin gelecek endişelerini artırma-

sıyla ilgilidir. Toplumsal normlarauyum sağlama ve sosyal beklenti-leri karşılama kaygısı sosyolojikgelecek kaygısını etkileyebilir.
*Ekonomik Gelecek Kaygısı:*Ekonomik gelecek kaygısı,maddi güvence, işsizlik, ekonomikkrizler gibi faktörlerden kaynakla-nabilir. İstikrarsız bir ekonomikortamda yaşayan bireyler, gele-ceklerini güvence altına alma ko-nusunda endişe duyabilirler.
*ailevi Gelecek Kaygısı:*Ailevi gelecek kaygısı, aile için-de yaşanan sorunlar, ilişkilerdekibelirsizlikler ve aile bireyleriningeleceğine dair endişeleri ifadeeder. Ailevi destek ve iletişim ek-sikliği, gelecek kaygılarını artıra-bilir.
*Başa Çıkmak İçin Neler yap-

malıyız?*1. *Bilinçli Farkındalık:* Endişeve kaygı durumlarının farkında ol-mak ve bu duyguları tanımakönemlidir.2. *Destek Almak:* Profesyoneldestek, terapi veya danışmanlıkhizmetlerinden faydalanmak, ge-lecek kaygısıyla başa çıkmak içinetkili olabilir.

3. *Olumlu Düşünce:* Olumlu dü-şünceler geliştirerek, olumsuz senar-yolardan uzaklaşmak ve geleceğedaha pozitif bakmak faydalı olabilir.4. *Planlama ve Hedef Belirle-me:* Gelecek için somut planlaryapmak, hedefler belirlemek veadımlar atmak, gelecek kaygısınıazaltabilir.5. *Sağlıklı Yaşam Tarzı:* Dü-zenli egzersiz, sağlıklı beslenmeve stres yönetimi teknikleri kulla-narak, ruh sağlığını korumakönemlidir.Gelecek kaygısıyla başa çıkmak,kişinin kendini tanıması, duyguları-nı ifade etmesi ve destek almasıylamümkündür.Psikolojik, Sosyolojik, Ekonomikve Ailevi Gelecek Kaygısı ile BaşaÇıkmak için Neler Yapmamalıyız?Psikolojik, Sosyolojik, Ekonomikve Ailevi Gelecek Kaygısı ile BaşaÇıkmak için Yapmamanız Gereken-ler:Kaçmak ve İçe Kapanmak: So-runları görmezden gelmek, duy-guları bastırmak veya tek başınakalmak, gelecek kaygısıyla başaçıkmak yerine sorunları büyütebi-lir. Aşırı Endişe ve Karamsarlık:Gelecek hakkında sürekli olumsuzsenaryolar düşünmek, gelecekkaygısını artırabilir. Aşırı endişeve karamsarlık duygularına kapıl-mamak önemlidir.Sosyal İzolasyon: Toplumsaldestekten uzaklaşmak, sosyal iliş-kileri kesmek, sosyolojik gelecekkaygısını artırabilir. Bu nedenle

sosyal ilişkileri güçlü tutmakönemlidir.Maddi Riskler Almak: Ekono-mik gelecek kaygısıyla başa çıkmakiçin, maddi riskler almak veya plan-sız harcamalar yapmak, gelecektedaha fazla kaygı yaratabilir.Aile İçi İletişim Sorunları: Ail-evi gelecek kaygısını artırabilecekfaktörlerden biri de aile içi ileti-şim sorunlarıdır. Aile içindeki so-runları görmezden gelmek veyailetişimi kesmek, gelecek kaygısınıartırabilir.Kendinizi Aşırı Zorlamak: Mü-kemmeliyetçilik, aşırı çalışma, süreklibaşarı peşinde koşmak, psikolojik ge-lecek kaygısını artırabilir. Kendinizeve başkalarına karşı daha esnek vekabul edici olmak önemlidir.Uyuşturucu ve Alkol Kullanımı:Gelecek kaygısı ile baş etmek içinuyuşturucu veya alkol gibi zararlımaddelere başvurmak, sorunlarıdaha da büyütebilir ve bağımlılıkriski oluşturabilir.Gelecek kaygısıyla başa çıkmakiçin olumsuz davranışlardan ka-çınmak, duyguları kabul etmek,destek almak ve sağlıklı başa çık-ma yöntemlerini uygulamakönemlidir.
Tavsiye Edilen Kaynaklar:

"Gelecek Kaygısı ve Olum-
suz davranışlar", Prof. dr. ayşe
yılmaz, Psikoloji ve Toplum
dergisi, Cilt 15, Sayı 2, 2020.

"Gelecek Kaygısı ve Başa Çık-
ma yöntemleri", dr. deniz yıl-
maz, Psikoloji dergisi, Cilt 20,
Sayı 4, 2021.

EKREM ÇULFA

KAYDI NEDİR? BAŞA
ÇIKMAK İÇİN NELER

YAPMALIYIZ? 
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Duygu ve sanat ilişkisi ile başlayalım mı?-Tabi. İnsanoğlu binlerce yıldır duygularını ifa-deye ve söze dönüştürebilmek için sanatı bir araçolarak kullanmıştır. Kimi zaman bir şarkı sözü,kimi zaman bir kilimin ilmeği, kimi zaman, resim,kil gibi sanatsal malzemeyi kullanarak iç dünyasınıve duygularını ifade etmeye çalışmıştır. 
Sanat psikoterapisi açısından nasıl değer-

lendirirsiniz bunu?-Sanat psikoterapisi; kişinin bilinçdışı ve bilinçdüzeyindeki yaşantı, anı, duygu, duyum ve düşün-celerinin sanat malzemesiyle dışa-vurumudur.  
Uzmanlık gerektiren bir alan

mı?-Elbette, sanat psikoterapisi, di-ğer terapi ekollerinde de olduğu gibiuzmanlık gerektirir ve bu alandaeğitim almış profesyoneller tarafın-dan uygulanır. 
Sanat psikoterapisi hangi

alanlarda uygulanıyor?-Kendilik algısı, yas ve kayıp, ile-tişim zorlukları, kaygı bozuklukları, problem çöz-me, sosyal beceri geliştirme, travma sonrası stresbozukluğu, bağımlılık, yeme bozukluğu, duygu du-rum bozukluğu, onkoloji hastaları, psikosomatikbozukluklar ve kişilik bozuklukları gibi birçokalanda psikososyal destek amaçlı kullanılır. 
Başka alanlarda da yararlanılıyor mu?-Tüm bunların dışında herhangi bir ruh sağlığısorunu yaşamayan bireylerle de sanat psikoterapiçalışmaları içgörü, farkındalık kazandırmak ama-cıyla yapılabilir. 
Bireysel sanat psikoterapisinden mi bahse-

diyorsunuz?-Bu çalışmalar bireysel yapılabileceği gibigrupla da yapılabilir. 
Nelerden faydalanılıyor bu iyileştirici çalış-

malarda?-Sanat psikoterapisinde resim, müzik, dans vehareket, seramik, ebru, şiir, fotoğraf, drama gibibirçok farklı sanat dallarından faydalanır.
Siz ebru sanatını mı kullanıyorsunuz?-Evet. Uzun yıllardır ebru sanatını sanat psiko-terapi grup çalışmalarında kullanıyorum. TravmaSonrası Stres Bozukluğu, Yeme Bozukluğu, Şizofre-ni, Bipolar, Okb, Borderline Kişilik Örgütlenmesigibi farklı tanı grupları ve herhangi bir ruhsalproblemi olmayan normal bireylerle ebru ile sanatpsikoterapi çalışmaları yaptım. 
Yayınlarınızda var bildiğim kadarıyla…-Var evet. Uluslararası hakemli Sanat Psikotera-pisi alanında saygın akademik bir dergi olan “TheArts in Psychotherapy” de 15 Ağustos 2020 tari-hinde “Travma Sonrası Stres Bozukluğu TanısıOlan Aile İçi Şiddet Mağduru Kadınlarda Ebru Sa-natının Kullanıldığı Grup Sanat Terapisinin Dep-resyon, Anksiyete ve Umutsuzluk Düzeyine Etkisi”başlıklı makalem yayınlandı. 
Literatüre girdi yani…-Aynen öyle. Bu çalışmayla ebru sanatı SanatPsikoterapisi alanında Uluslararası literatüre gir-miş oldu. 
Başka nerelerde yer aldı?-2023 yılında Ulusal Bütüncül Psikoterapi der-gisinde “Şizofreni Tanılı Bireylerle Ebru Sanatı İle

Grup Sanat Psikoterapi sürecinin Anksiyete, Dep-resyon, ve Şizofrenide İşlevsel İyileşme DüzeyineEtkisi” konulu 27 oturumluk Ebru ile grup sanatpsikoterapi çalışmam yayınlandı. 
Bu yayınlanan çalışma nerede gerçekleştiril-

di? -Bu çalışma İstanbul Üniversitesi, İstanbul TıpFakültesi Sosyal Psikiyatri Servisinde tedavi görenbireylerle gerçekleştirildi. 2023 yılında Kanada’nınVancouver şehrinde düzenlenen Uluslararası Bü-tüncül Psikoterapi kongresinde Ebru Sanatının Sa-nat Psikoterapide Kullanımını anlattığım sunumile araştırma teşvik ödülü aldım. 
Eğitimler veriyorsunuz değil mi bu alanda?-Evet. Ebru Sanatının, Sanat Psikoterapisindeterapötik amaçlı kullanımını anlattığım eğitimlerveriyorum. Bunun dışında sanat terapi uygulayıcısıolmak isteyen kişiler için Üsküdar’da Psikodina-mik Temelli Sanat Psikoterapisi eğitimi veriyorum.Ayrıca Üsküdar’da kurucusu olduğum Sante Psiko-loji Psikolojik Danışmanlık ve Gelişim Merkezinde,Bütüncül Psikoterapist ve Klinik Psikolog olarakdanışanlarımla bireysel psikoterapi çalışmalarımadevam ediyorum.
Ebru sanatından da bahsedebilir misiniz biraz?-Elbette. Ebru sanatı, ebru teknesi içerisindeözel hazırlanmış suyun yüzeyineebru boyalarının serpiştirilerek kağıtüzerine alınması sanatıdır. 

Siz bu sanatı terapilerde nasıl
kullanıyorsunuz?-Ebru teknesi ve sıvısı, bireyin bi-linçdışı olarak düşünülebilir. İnsanınvaroluş yolculuğuna, ana rahmindeve su içinde tek bir damla olarak baş-laması gibi ebru ürünleri de oluşumsürecine tek bir damladan başlar. Budamlalar teknede büyüyerek bilinç-dışından mesajlar getiren sembollerve simgelere dönüşür. Derin anlamlar barındıranbu ebru ürünleri sanat psikoterapisi seanslarındakonuşularak, söze büründürülür.

Ebru ile yaptığınız sanat psikoterapisi kişiye
ne kazandırıyor?-Ebru ile sanat psikoterapi çalışmaları kişiyikorkuları, seçimleri, sınırlılıkları ko-nusunda düşünmeye, kendi içine bak-maya, duygusal iç ruhsal süreçleri vevaroluşuyla ilgili durumlara kulakvermeye cesaretlendirir. 

Zor bir sanat diyebilir miyiz?-Atölye ortamın ısısı, havadaki tozmiktarı, süre, ebru sıvısının kendinikapatması, boya ayarlarının sık sıkdeğişebilmesi bu sanatın kontrolünüzorlaştırmaktadır. 
Ama tekrarı olmayan bir sanat değil mi?-Evet. Ebru sanatında ortaya konan hiçbir eserbirbirinin aynı değildir. Aynı kişi, aynı tekne veaynı boyalarla ardı ardına aynı çalışmayı yapmakistese de bire bir aynı sonuca ulaşamaz. 

Diğer terapi yaklaşımlarından farkı nedir?-Ebru ile sanat psikoterapisinde öne çıkan di-ğer birçok sanattan farklı olarak sonuca ve doyu-ma “şimdi ve “burada” ulaşmayı sağlayan niteliği-dir. Kişiyi sınırlandırmaması, belli kurallar dizisi-nin içine sokmaması, bireyin sanatsal yaratıcı sü-recini olumlu yönde etkilemekte ve cesaretlendir-mektedir. Özellikle figüratif olmayan ebru çalışma-ları, imgenin farkındalık düzeyine gelmesine yar-

dımcı olur. 
Biraz daha açabilir miyiz?-Tabi. Ebru sanatı, belirsizlikle baş etme, kısıtla-yıcı deneyimlere farklı bakış açısı kazandırmadakatkı sağlar. Figüratif ebru çalışmaları ise az öncevurguladığım gibi kişiye, kaygı ile baş etme, kendikontrolü dışındaki durumlarla başa çıkabilmeyiöğretir.
Atölyede bu ebru yapma sonrasında psikote-

rapi kısmı nasıl ilerliyor?-Uzun yıllardır ebru sanatını kullanarak yaptı-ğım bu sanat psikoterapisi atölye çalışmalarında,katılımcılar istedikleri renkleri kullanarak kendiebrularını yaparlar ve sonrasında yaptıkları ebru-lar hakkında konuştuğumuz paylaşım aşamasınageçilir. Paylaşım aşamasında katılımcılara ebru ya-parken neler hissettikleri, ‘şimdi ve burada’ yaptık-ları ebruya bakarken neler hissettikleri, ortaya çı-kan ebrulu resmin neyi ya da neleri çağrıştırdığı,ebrularında kendilerini şaşırtan imgelerin varolup olmadığı, en dikkat çekici imgenin hangisi ol-duğu ve neden bu imgeyi seçtiklerine dair netleş-tirmeye yönelik sorular sorulur. Buçalışmalar alanında gerekli eğitimlerialmış yetkin sanat psikoterapisi uygu-layıcıları tarafından yapılmalıdır. 
Atölye bir nevi psikoterapi mer-

kezi olarak işlev görürken kişi ken-
dini rahat hissedebiliyor mu?-Sanat psikoterapi oturumlarındadiğer psikoterapi seanslarında olduğugibi terapistin güvenli bir alan oluş-turması önemlidir. Bu terapistin yar-gılayıcı olmaması, danışanı kapsaya-bilmesi ile yakından ilgilidir. Katılımcılar, kendinigüvende hissettiğinde süreç içinde kendini dahafazla açabilecektir. Terapistler tarafından koşulsuzkabul önemlidir; bir öteki tarafından yargılanmakve anlaşılmamaktan korkan katılımcıların de-neyimlerini sözel ifadeye dönüştürülmelerin-de onları cesaretlendirir; ortaya çıkan ebruluresimlerin çağrıştırdıklarını ifadeye dönüş-türmelerini kolaylaştırır ve öznelliklerini farketmelerine olanak sağlar.

Terapiye ilk gelen kişilerin ortamı ve
malzemeleri tanıması önemli mi?-Ebru ile grup sanat psikoterapi çalışma-larında grup üyeleri ebru malzemeleri ile ta-nıştırılır. Ebru sanatı fırçasını nasıl kullana-cakları, ebru kağıdını tekneye nasıl yatıra-

cakları ve tekneden nasıl sıyırarak alacakları ko-nusunda uygulamalı kısa bir eğitim verilir. Ebrusanatının rastlantısallığı, hiçbir ebru ürününündiğerine benzemediği, her ürünün tek ve biricikolduğu şeklinde ebru sanatı ile ilgili kısa bir bilgiverilir. Bu süreçte tekne başında el ve beden salı-nımının senkronize bir şekilde çalıştığı, odaklan-ma, doğaçlama, malzemeyi kullanma ve yaratıcıbiçimlendirmelerde cesaret ve özgüvenleri artar.Güvenli ortam oluşturulur.
Son olarak çalışma sonrası şaşkınlıklar, hay-

retler yaşanıyor mu?-Elbette. Katılımcılar zaman zaman yapmak is-tedikleri ebru ile ortaya çıkan ebrunun farklı oldu-ğunu, renklerin teknedeki görünümü ve kağıttakigörünümünün farklı olduğunu ifade etmişlerdir.Ortaya çıkan ebru ve yapmak istedikleri ebru ara-sındaki farklılık, tekne üzerindeki beklenmedik şe-killerin çağrıştırdıklarının konuşulması, hayal kı-rıklığı ve endişelerinin azalmasına olanak sağlar.Danışanlar bazı seanslarda öfkelerini tekneye bo-şalttıklarını ve rahatladıklarını ifade etmişlerdir.Kısacası her zaman sürprizler vardır.

Yıllardır ebru sanatı ile ilgilenenleri izlerim. Bu sa-
natın daha yaygın hâle gelmesi için radyoculuk yıl-
larımdan itibaren ilgililerine yer aldığım her mec-

rada destek vermeye çalıştım. 

Bugün siz değerli İstiklal Gazetesi okuyucuları için
ebru sanatını psikoterapide kullanan, yayınlar ya-
pan sanat terapisti Aysun Aktaş Özkafacı ile söy-

leştik.

Ebru Sanatının Sanat 
Terapide Kullanımı

19 MAYIS Üniversitesi Fen-Edebiyat FakültesiPsikoloji bölümünü bitirdi. 2012 yılında İstanbulAr-el Üniversitesi Sosyal Bilimler Enstitüsü Psiko-loji Bölümünde yüksek lisansını tamamlayarakuzmanlık derecesini aldı.Üsküdar’da kurucusu olduğu Sante PsikolojikGelişim ve Danışmanlık Merkezinde Psikodina-mik Temelli Bütüncül terapist olarak bireysel vegrupla terapi çalışmalarına devam etmektedir.Yetişkin bireylerle Depresyon, Somatizasyon,Kaygı Bozuklukları, Kişilik Bozuklukları, Bağlan-

ma Sorunları, Panik tak…vs. çalışma alanların-dandır.Bağlarbaşı İhtisas okulunda başladığı ebru ça-lışmalarına ebru sanatçısı Yılmaz Eneş’in öğrenci-si olarak devam etmiştir. 2017 yılında Temel sa-nat eğitimi dersleri almıştır. 2018 yılında 784 sa-atlik “Sanat ve Tasarım” eğitimini tamamlayarakBeylerbeyi Olgunlaşma Enstitüsünden başarı ser-tifikası almıştır. 2019 yılında Türk İslam SanatlarıMerkezinde Minyatür Sanatı eğitimi almıştır.

SANAT TERAPİSTİ AYSUN AKTAŞ ÖZKAFACI KİMDİR?
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Rekabet Kurumu, ambalajlı su üreti
cisi/tedarikçisi teşebbüslerin, kendi 
markalarına ait mobil uygulamalar, 
çevrim içi satış platformları ve çağrı hat
ları üzerinden aldıkları siparişlerde bay
ilerin kendi fiyatlarını serbestçe 
belirleyebilecek şekilde sipariş sistemi
nin kurgulanmasının sağlandığını ve 
rekabetçi endişeleri ortadan kaldıracak 
gerekli değişikliklerin tamamlandığını 
belirtti. 

 
Kurumdan yapılan açıklamada, söz 

konusu sektörde üretici/tedarikçi 
olarak faaliyet gösteren bazı teşebbüs
lerin ürün fiyatlarını birlikte tespit 
etmek suretiyle Rekabetin Korunması 
Hakkında Kanun'u ihlal ettikleri iddi
asına yönelik yürütülen ön araştırmanın 
Rekabet Kurulunca tamamlandığı ifade 
edildi. 

 
Açıklamada, Kurulun, hakkında ön 

araştırma yürütülen teşebbüslere yöne
lik soruşturma açılmasına yer ol
madığına karar verdiği bildirildi. 

 
Açıklamada, anılan sektörde 

üretici/tedarikçi olarak faaliyet 
gösteren bazı teşebbüslerin, mobil 
uygulamaları ve çağrı merkezleri üz
erinden bayilerine yönlendirdikleri 
siparişlerinde, bayilerinin yeniden satış 

fiyatını belirleyebileceklerine yönelik 
ortaya çıkan rekabetçi endişeleri gidere
bilmek amacıyla ek çalışma yapıl
masının kararlaştırıldığı belirtildi. 

 
Yapılan ek çalışma kapsamında am

balajlı su üreticisi/tedarikçisi teşeb

büslerle görüşmeler gerçekleştirildiği 
kaydedilen açıklamada, teşebbüslere 
mobil sipariş uygulamaları, çevrim içi 
satış platformları ve çağrı hatları üz
erinden yapılan satışlarda, ürünlerin 
teslimatını bağımsız teşebbüsler olarak 
bayilerin gerçekleştirmesi durumunda, 
sipariş sistemlerinin yapısı gereği ürün
lerin yeniden satış fiyatlarının 
üretici/tedarikçilerince belirlenmesi 
durumunda oluşabilecek olası rekabetçi 
sorunlar hakkında bilgi verildiği 
bildirildi. 

 
Açıklamada, teşebbüslerin kendi 

markalarına ait mobil uygulamalar, 
çevrim içi satış platformları ve çağrı hat
ları üzerinden aldıkları siparişlerde bay
ilerin kendi fiyatlarını serbestçe 
belirleyebilecek şekilde sipariş sistemi
nin kurgulanmasının sağlandığı ve reka
betçi endişeleri ortadan kaldıracak 
gerekli değişikliklerin tamamlandığı be
lirtildi.

İstanbul Sanayi Odasının (İSO) "Türkiye'nin İkinci 500 Büyük Sanayi Kuruluşu2023" araştırmasına göre, en büyük ikinci 
500 sanayi kuruluşunun üretimden satışları geçen yıl 2022'ye göre yüzde 42,2 artarak 988 milyar liraya yükseldi. 

ÇALDILAR bizi bizden… 
Hem de ne çalma. O kadar ustaca yaptılar ki bu 

çalma işini bizler bunu fark edemedik bile. 
Sezemedik. 
Bizden taraf göründüler. 
Anamızın, babamızın dahası dedemizin kul

landığı lisanı kullandılar. 
Töreye, geleneğe buladılar cümlelerini çiko

lataya saklanan uyuşturucu misali… 
Yetmedi tabi. 
Bununla alacakları sonuç onlara kâfi 

gelmediğinden dini terimleri de kullanmayı 
ihmal etmediler. İslami literatürü ustaca eğip 
bükerek bizi vakitli vakitsiz çaldılar. 

Biz ise oluşturdukları sahte güvenli alan sebe
biyle kendimizi emniyette hissettik. Oluşturduk
ları sanal makamların avuntusuyla manevi olarak 
yükseldiğimiz, derece aldığımız vehmine 
kapıldık. 

Olmuş, olgunlaşmış pozlarına girdik. 
Kemâl ehli gibi görmeye başladık. 
Bu sahte özgüven nedeniyle bizi uyaranlar ol

muşsa da onlara kulak asmadık. Duyabileceğimiz 
kadar güçlü söyleyenleri ise yaftalamayı, etiketle
meyi tercih ederek onları “Zındık” kategorisine 
anında ekleyiverdik. 

En iyi niyetlilerimiz bu kadar ileriye taşımamış 
olsa bile bu yaftalamayı “Zahirdir bu” dedik.  

Kabukla meşgul olduğunu, öze ulaşamadığını 
ifade ederek bir nevi sahte merhamet gösterisine 
yöneldik. Kendimizi marifetten, hakikatten 
konuşanlar mertebesine yükselttiğimizden avam 
olarak bellediğimiz muhataplarımızı cevizin 
kabuğunda kalanlar olarak tesmiye ettik ve duacı 
olmayı da ihmal etmedik. Uyanırlar inşallah 
dedik. 

… 
MAHSUNİ ŞERİF’İ severek dinlerim. 
Üsküdar’da Cuma akşamları dostlarla ‘İkrar 

Sanat’ta’ ‘Muhabbet Bağı’nda bir araya 
geldiğimizde muhakkak kendisinden birkaç eser 
geçmeyi ihmal etmeyiz. Geçtiğimiz gün daha 
evvel dinlediğimi hiç hatırlamadığım bir eseriyle 
karşılaştım ve iliklerime kadar titredim.  

Mahsuni Baba burada söze “Kendi kitabıma 
girdim saklandım / Kelime kelime buldular beni/ 
Denizin dibinde ot oldum bittim / Balığın karnın
dan yoldular beni” diye giriyordu. 

Kendi tenhamızda ne kadar saklanmış olsak da 
buldular ve yoldular bizi. 

Acımasızca hem de… 
Ama hiç hissettirmeyerek, uyuşturarak, bize 

bir şeyler verdiklerine inandırarak. 
… 
VURULDUĞUM ve beni benden alan dizeler ik

inci bölümde sökün ediyordu. 
“Serden geçmez imiş sırrın' verenler / Daha 

dönmez Hak yoluna girenler / Ramazan davulu 
oldum erenler / Vakitli vakitsiz çaldılar beni” 

Bizi Ramazan davulu olduğumuza ikna edenler 
sadece bu ayda değil kendileri ne zaman istedil
erse o zaman çaldılar. Ne vakit işe yarayacağımızı 
düşündülerse o demlerde vurdular da vurdular 
davula. 

Oradan çıkan seslerle kulaklarımız başka 
seslere, nefeslere, nutuklara yaban düştüğünden 
kendimize hapsolduk. İçimize kapaklandık. 

Ve bunu marifet saydığımızdan başka 
arayışlara giremedik, gerçeği kendimizden 
perdeledik. Bizi bizden çalanların kalp ve iman 
hırsızı olduklarını tescil edemediğimizden mec
nun misali vakitli vakitsiz ama aynı zamanda 
ahenksiz sesler çıkarıp durduğumuzun idrakine 
eremedik. 

… 
ÂŞIK, Cengiz Özkan’ın da çok güzel icra ettiği 

eserinde şöyle devam ediyor. 
“Kadeh oldum, elden ele verildim / Bir can bul

dum öldüm, öldüm dirildim / Namaz postu 
oldum, dosta serildim / Kıble'siz mıblesiz kıldılar 
beni” 

Sadece bedenimizi kıbleye döndürmüş olmayı 
yeterli gördük.  

Adalet kıblemizin şaşmasına aldırış etmedik. 
Avantayı, torpili, hak etmediğimizi almayı 
kıblemizin değişmesi olarak değerlendiremedik. 
Meşrebimizden olana şefkat göstermeyi, diğer
lerini yabana atmayı merhamet terazisinin bozul
ması anlamına geldiğini anlayamadık. Emek 
çekmeden, uğraş vermeden varlık sahibi olmanın 
kıblenin yön değiştirmesi olduğunu kavramak is
temedik. Dosta serilmiş olsak da yanlışı gizley
erek bunun hakkını veremedik.  

… 
MESELE mühim değil mi? 
Geçip gidelim mi, bir şey olmamış gibi… 
Yok mu sayalım? 
Ölüm uykusuna yatmış şu hâlimizi değiştirmek 

için yine en küçük bir çaba göstermeyelim mi? 
Vakitli vakitsiz bizi çalmalarına yine razı mı 

olalım? 
Ramazan davulunun sopası olmayı mı sürdüre

lim? 
Kıblemizin şaşmasına göz mü yumalım? 
“Gemisini yürüten kaptandır” güzellemelerine 

canhıraş bir halde devam mı edelim? 
Hayır, edemeyiz. Kulağımızın üstüne yatmayı 

sürdüremeyiz.  
Sürdürmemeliyiz. 
Ya Selâm! 

"Türkiye'nin İkinci 500 Büyük 
Sanayi Kuruluşu-2023"  

araştırmasının sonuçları açıklandı 
İSO tarafından geçen ay açıklanan "İSO 

Türkiye'nin 500 Büyük Sanayi Kuruluşu
2023" araştırmasının ardından daha çok 
KOBİ niteliğindeki kuruluşları kapsayan 
"İSO Türkiye'nin İkinci 500 Büyük 
Sanayi Kuruluşu2023" araştırmasının 
sonuçları kamuoyuyla paylaşıldı. 

Buna göre, İSO İkinci 500'ün üretim
den satışları geçen yıl 2022'ye göre 
yüzde 42,2 artarak 695 milyar liradan 
988 milyar liraya çıktı. 2021 ve 2022'ye 
göre zayıf bir performansa işaret eden 
bu artışta, yavaşlayan küresel talep, 
Kahramanmaraş merkezli deprem fe
laketi, uzun seçim dönemi ve ardından 
yeni ekonomi politikaları doğrultusunda 
uygulanan sıkılaşma politikaları belir
leyici oldu.İSO İkinci 500'ün üretimden 
satışlarındaki değişimler, yıl sonu en
flasyon verisinden arındırılarak ince
lendiğinde, 2023 yılında üretimden 
satışların yüzde 13,7 gerilediği görüldü. 
Reel değişimler hesaplanırken son yıl
larda olduğu gibi yine yıl sonu enflasyon 
verisi kullanıldı. İSO İkinci 500'ün üre
timden satışları, enflasyona ilişkin tüm 
göstergelerde reel olarak geriledi. Bu 
hesaplamanın ortalama enflasyon verisi 
kullanılarak yapılması durumunda reel 
gerilemenin yüzde 7,6 olacağı görüldü. 

İlk sırada Biska Tekstil yer aldı, 76 şir
ket listeye girdi 

Üretimden satışlar baz alınarak 

yapılan 2023 yılına ilişkin İSO İkinci 500 
sıralamasında Biska Tekstil, 2 milyar 958 
milyon lirayla ilk basamakta yer aldı. 
Biska Tekstil'i 2 milyar 949 milyon li
rayla Karel Elektronik takip ederken, 
Küçükçalık Tekstil 2 milyar 945 milyon 
lirayla üçüncü oldu. 

Sıralamaya, üretimden satışları 2 mil
yar 958 milyon lira ile 1 milyar 294 mi
lyon lira arasında olan şirketler girebildi. 
Geçen yıl 76 yeni kuruluş sıralamada yer 
alma başarısı gösterdi. 37 işletme, geçen 
yıl İSO 500'de iken bu yıl İSO İkinci 
500'e geriledi. 387 kuruluş son 2 yılda 
da İSO İkinci 500'de yer aldı. 

2023'te zayıflayan küresel büyüme di
namiklerine rağmen Türkiye'nin ihracatı 
binde 5 artarak 255,4 milyar dolara yük
seldi. Bu dönemde Türkiye'nin sanayi 
ihracatı binde 2 düşüşle 245,6 milyar 
dolara geriledi. İSO İkinci 500'ün ihracatı 
ise yüzde 6,5 düşüşle 15 milyar dolar 
oldu. Türkiye geneli ve İSO 500'ün al
tında bir performansa işaret eden bu 
durum, nispeten daha küçük ve orta 
ölçekli kuruluşların dış pazarlara açılma 
ve rekabet gücünü koruma anlamında 
önemli ölçüde zorlandığını gösterdi. İSO 
İkinci 500'ün Türkiye sanayi ihracatı 
içindeki payı 0,4 puan azalarak yüzde 
6,1'e geriledi. 
İSO İkinci 500, satışlarda ve kar

lılıkta zayıf performans sergiledi 
İSO İkinci 500, geçen yıl satışlarının 

yanı sıra karlılıkta da zayıf bir perfor
mans ortaya koydu. Bu dönemde İSO İk
inci 500'ün faaliyet karı yüzde 44,9 
artarak 145,5 milyar liraya çıktı. Buna 
karşılık aynı dönemde faaliyet karlılığı 
oranı yüzde 12,6 ile aynı kaldı. 

Benzer şekilde, faiz, amortisman ve 
vergi öncesi kar büyüklüğü yüzde 46 
artışla 176,8 milyar liraya ulaştı. Buna 
rağmen FAVÖK karlılığı sadece binde 1 
artarak yüzde 15,3 oldu. Vergi öncesi kar 
ve zarar toplamı ise yüzde 26,8 artarak 
94,7 milyar liraya yükseldi. Ancak satış 
karlılığı oranı 1,2 puan düşüşle yüzde 
9,4'ten yüzde 8,2'ye indi. 

Karlılıktaki zayıf performans, kar ve 
zarar eden kuruluşlar sayısında da ken
dini gösterdi. İSO İkinci 500'de vergi 
öncesi dönem kar ve zarar büyüklüğüne 
göre, 2022 yılında kar eden kuruluş 
sayısı 457 iken 2023'te 428'e geriledi. 
Zarar eden kuruluş sayısı da 43'ten 
72'ye yükseldi. Bu sayı 2018 sonrasın
daki en yüksek değer olarak dikkat çekti. 
Diğer taraftan, operasyonel karlılığı 
gösteren faiz, amortisman ve vergi 
öncesi kar ve zarar büyüklüğü esas 
alındığında, kar elde eden firma 
sayısının 495 ile aynı kaldığı ve yüksek 
seviyesini koruduğu görüldü. 

İSO İkinci 500'ün karlılık bileşenlerini 
yansıtan bu tablo geçen yılla 
kıyaslandığında, 2023'ün en çarpıcı 
gelişmesinin, net kambiyo zararının 
neredeyse 5 katına çıkarak 4,1 milyar li
raya ulaşması oldu. Net kambiyo 
zararındaki bu yüksek oranlı artışa 
karşılık kambiyo işlemleri haricindeki 
diğer gelirlerden elde edilen net kar 18,5 
milyar liraya çıkarak kur zararını fa
zlasıyla telafi etti. Böylece net üretim 
faaliyeti dışı gelirlerin net satışlara oranı 
yüzde 0,8'den yüzde 1,2'ye çıktı. 

 

İSO İkinci 500'ün aktif toplamı 1,4 
trilyon liraya ulaştı 

Araştırmaya göre, finansman giderleri 
sanayi kuruluşlarının karlılıklarında 
temel belirleyicilerden biri olmayı 2023 
yılında da sürdürdü. İSO İkinci 500'ün fi
nansman giderleri yüzde 103,1 artarak 
65,6 milyar liraya yükseldi. Aynı yılda 
faaliyet karı yüzde 44,9 artışla 145,5 mil
yar liraya çıktı. Böylece finansman gider
lerinin faaliyet karına oranı 12,9 puan 
artışla yüzde 45,1'e yükseldi. 

Son 12 yıllık ortalamanın yüzde 44 
olduğu düşünüldüğünde, yıllardan beri 
hep işaret edildiği gibi sanayici elde et
tiği karın yarısına yakınını finansman 
giderlerine ayırmak gerçeğinden kurtu
lamadı. Firmaların varlık ve kaynak 
yapısındaki gelişmeler incelendiğinde, 
20 yıl aradan sonra hayata giren en
flasyon muhasebesi uygulamasının İSO 
İkinci 500'ün bilanço büyüklüklerini 
önemli ölçüde etkilediği görüldü. 

Enflasyon düzeltmesi sonrası verilerle 
İSO İkinci 500'ün aktif toplamı yüzde 
110,4 artarak 1,4 trilyon liraya ulaştı. Bu 
artışın 343 milyar liralık kısmı enflasyon 
düzeltmesinden kaynaklandı. Duran var
lıklar yüzde 181,6 artarak 668 milyar li
raya çıkarken, dönen varlıklardaki artış 
yüzde 70,1 ile daha sınırlı gerçekleşti. 

Pasif tarafta ise öz kaynaklar 2023'te 
enflasyon düzeltmesi sonrası verilerle 
yüzde 152,1 artarak 740 milyar liraya 
yaklaştı. Bu kalemde enflasyon 
düzeltmesinin etkisi 339 milyar lira 
oldu. Düzeltme sonrası verilerle toplam 
borçlar yüzde 76,7 artarak 641 milyar li
raya çıkarken, düzeltmenin etkisi 4 mil
yar lirayla sınırlı kaldı. 

Borç/öz kaynak ilişkisi tablosuna 
bakıldığında, enflasyon düzeltmesinin 
etkisiyle İSO İkinci 500'ün kaynak 
yapısında öz kaynaklar lehine önemli bir 
gelişme sağlandı. 2022'de yüzde 44,7 
olan öz kaynak payı, 2023'te enflasyon 
düzeltmesi yapılmaması halinde yüzde 
38,6'ya düşecekken, düzeltme sonrası 
yüzde 53,6'ya yükseldi. Enflasyon 
düzeltmesi, İSO İkinci 500'ün bilanço
sunda öz kaynak payını 15 puan 
artırarak toplam borçların üzerine 
çıkardı. 

Mali borçlar 303 milyar liraya çıktı 
Borçların alt kalemleri incelendiğinde, 

İSO İkinci 500'de mali borçların yüzde 
66 artışla 303 milyar liraya çıktığı 
görüldü. Diğer borçlar ise yüzde 87,5 
artışla 338 milyar liraya ulaştı. 

Enflasyon düzeltmesinin, bilançoların 
aktif tarafında duran varlıklar, pasif 
tarafında ise öz kaynaklar üzerinden 

önemli bir değişim yarattığı ortaya 
konuldu. Bu da daha güçlü bir kaynak 
yapısının ortaya çıkmasını sağladı. 2021 
ve 2022'ye benzer şekilde 2023'te de 
diğer borçlar, mali borçlardan daha hızlı 
arttı. 

Kısa vadeli mali borçlardaki artış 
yüzde 59,4 ile uzun vadeli mali borçlar
daki yüzde 76,4'lük artışın altında kaldı. 

Sanayicilerin son yıllarda makul bir 
çözüm bulunmasını beklediği konular
dan biri olan devreden KDV alacakları, 
gerek İSO 500 gerekse İSO İkinci 500 şir
ketleri için ciddi bir sorun olmaya devam 
etti. İSO İkinci 500'de devreden KDV 
yüzde 58,3 artarak 14,1 milyar liraya 
yükseldi. 

Yüksek teknoloji grubunun payı 
arttı 

İSO İkinci 500'de dikkati çeken bir 
diğer gösterge de teknoloji yoğunluk
larına göre yaratılan katma değer 
dağılımı oldu. En yüksek payı yüzde 44,6 
ile 4,6 puan gerilemenin yaşandığı 
düşük teknoloji yoğunluklu sanayiler 
alırken, ortadüşük teknolojili sanayi
lerin payı 0,9 puan artarak yüzde 
26,2'ye, ortayüksek teknolojili sektör
lerin payı 2,6 puan artışla yüzde 25,7'ye 
ve yüksek teknoloji grubunun payı 1,2 
puan artışla yüzde 3,6'ya yükseldi. 

Bu veriler, özellikle ortayüksek ve 
yüksek teknolojili sektörlerin payında 
kısmi bir iyileşmeye işaret etse de 
ulaşılan noktanın yeterli olmadığı öne 
çıktı.İSO İkinci 500'de ARGE yapan ku
ruluş sayısı 2021'de 235 ile en yüksek 
seviyesine ulaştıktan sonra son 2 yılda 
durağanlaştı. 2022'de 228'e gerileyen 
ARGE yapan kuruluş sayısı 2023'te 227 
oldu. Buna rağmen İSO İkinci 500'ün AR
GE harcamaları yüzde 41,5 artışla 3,9 
milyar liraya yükseldi. 

 
İstihdam yüzde 9,1, maaşlar yüzde 

131,4 arttı 
Araştırmaya göre, 2023'te İSO İkinci 

500'ün istihdamı yüzde 9,1 artışla 285 
bin kişiye ulaştı. Aynı yılda maaş ve 
ücretlerdeki artış ise yüzde 131,4 olarak 
gerçekleşti.Halka açık kuruluşların sayısı 
4 adet artarak 30'a yükselirken, yabancı 
sermaye paylı kuruluşların sayısı 7 adet 
azalarak 66'ya geriledi. 

İSO İkinci 500'de yer alan kuruluşlar 
bağlı oldukları oda bilgilerine göre sıra
landığında, yıllar itibarıyla sanayideki 
Anadolu ağırlığının arttığı ve 
Türkiye'deki dağılımının daha dengeli 
geliştiği dikkati çekti. 

 
134 şirketle halen İSO İkinci 500 

Vakitli Vakitsiz 
Çaldılar Beni

UĞUR CANBOLAT

Ambalajlı su sektöründeki rekabetçi endişeler giderildi 

MTV ve gelir vergisinde 
ikinci taksitin ödenmesi 

için bugün son gün 
Gelir İdaresi Başkanlığının (GİB) 

internet sitesinde yer alan duyu
ruda, söz konusu vergilerin ödeme 
detaylarına ilişkin bilgi verildi. 

Buna göre, 2024 yılına ilişkin 
MTV ve 2023'te elde edilen 
kazançlara ilişkin gelir vergisinin 
ikinci taksit ödeme süresi 31 Tem
muz Çarşamba günü sona eriyor. 

Taksit ödemeleri, Dijital Vergi 
Dairesi ve GİB Mobil Uygulaması 
üzerinden, anlaşmalı bankaların 
kredi ve banka kartları veya banka 
hesabından, yabancı ülkede faaliyet 
gösteren bankalara ait kartlarla, 
anlaşmalı bankaların şubelerinden, 
internet ve telefon bankacılığı ile 
mobil bankacılık gibi alternatif 
ödeme kanallarından yapılabiliyor. 

 
Mükellefler, MTV ödemelerini Di

jital Vergi Dairesinden şifreye 
ihtiyaç duymadan, plaka, TC kimlik 
numarası ile tescil veya sahiplik 
belge tarihi bilgilerinden birini gir
erek gerçekleştirebiliyor. 

 
Öte yandan, PTT iş yerlerinden 

ve vergi dairelerinden de ödeme 
imkanı bulunuyor. 

 
İnternet üzerinden yapılacak 

ödemelerde herhangi bir mağ
duriyetin oluşmaması için 
tarayıcıya "gib.gov.tr" adresi ya da 
bankaların resmi internet adresleri 
yazılarak giriş yapılması önem 
taşıyor.
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Sorumlu Yazı İşleri Müdürü: ömür varol
Görsel Yönetmen:
mustafa bodUr

Tel: 0212 574 06 04
facebook.com/istiklalturkiye     twitter.com/@gazeteistiklal

Yayın Türü: 
yerel süreli yayınSözleşmesiz yazar, muhabir ve temsilcilere ödeme yapılmaz.

İSTİKLAL MEDYA YAYINCILIK A.Ş. adınaİmtiyaz Sahibi: seçkin şenGür

ADRES: şenlikköy mah. mahirler sok. no:43 
diyar villa k:4 d:7 bakırköy/istanbul

BASKI: adakoğlu baskı Tesisleri san. TiC. lTd. şTi. i.o.s.b.
süleyman demirel bulvarı heskop san. sit. s1 blok no:1

başakşehir/isTanbUlDağıtım: TUrkUvaZ daĞITIm a.ş. 

YIL: 51 SAYI: 18190

Genel Yayın Yönetmeni: 
hüseyin arif çakmak

31 TemmUZ 2024 çarşamba

Haber Müdürü: bilal ömer işGören

Yazar: arzu erdoĞral

Muhabir:
yunus FiliZ

serkan öZTürk
ali balTaCI

Sayfa Sekreteri:
ali özgür UZUn

islam öZkan
Gülay adIGüZel

Son beş yıldır, ABD ve Alman-ya’dan MHP’ye dolaylı saldırı yapılıyor.Ülkü Ocaklarını terörist ilan edip,MHP’yi dünya kamuoyunda suçlu gös-termek,Mümkünse MHP’yi iç hukuka görekapatma çabası vardır.1969 yılından beri MHP üstündeoyun üstüne oyun oynanmaktadır.Önce İngiltere’nin Ankara büyük-elçiliğinin, Türkeş, “Türk-İslam davasıgüdüyor” raporu üzerine,İngiltere krallığından emir gele-rek, onu Şövenist ilan edin (bu raporyayınlandı) emri verildi.Bunun üzerine MI 6 ya bağlı dinigrup olan Nurcular, Av. Bekir Berk adı-na  bir broşür yayınladılar.“İslami hareket ve Türkeş” adlıbroşür, o günkü Adalet Partisine bağlıgazeteler tarafından dağıtıldı.Türkeş İslam dışı gösterildi.MHP nin önüne büyük bir engelkondu.Zaten yalan ve dedikodu ile “Tür-keş, Menderes’i” astı, iftirası aldı yürü-dü. Halbuki Türkeş ve arkadaşları,

Menderes’in idamını önle-mek üzere çok çalışma yaptı. Fakat sürgünde oldukla-rı için önüne geçemediler.***Ancak Tanzimat’tan beriyürütülen, “Türkçüler, İs-lam’ı ret etmelidir.”İzinli “Müslüman görü-nenler de Türklüğü ret et-melidir.” Prensibi o zamanınİngiliz politikasıdır.Bu politika, 1946 yılından sonraCIA’ya devredildi. Vatikan’la ortak ça-lışmaktadırlar.Tabii ki emperyalist politika, MHP ve dini cemaat ve partileriniçine  sokulmuş ajanlar tarafından kış-kırtıldı.Türk-İslam davası sabote edildi. Hala bu millet, bu çirkin handikap-tan kurtulamıyor. ***Bu cümleden olarak, her şeye rağ-men Alpaslan Türkeş’in yetiştirdiğimilyonlarca dava adamı,Türk milletinin geleceğini kurtar-dı. Bunu hisseden emperyalistler, CIAajanları yoluyla, 12 Eylül 1980 de Tür-kiye’de ihtilal yaparak,Türkeş’i hapsettiler, ve idamla yar-gıladılar. Suç bulamayınca da gözdağıverdiler.Yani Türk İslam davası ve ülkücü-ler sanık sandalyesine oturtuldu.Sorgulanmak üzere içeri alınanbinlerce ülkücü içerdeyken,

MHP içindeki, CIA’ya bağlı EskiMİT ve eski Özel Harp Dairesi men-supları,Türkeş, MHP ve ülkücü hareketekarşı tezvirata başladılar.Tabii ki, MHP’yi parçaladılar. Ülkü-cülerin büyük kısmı, ANAP, DYP ve di-ğer partilere,Ayrıca, cemaat, vakıf, dernek ve ta-rikatlara dağıtıldılar.Dernek, cemaat, vakıf ve tarikatla-ra dağıtılan bütün ülkücülere “Benpartici, değilim” dedirttiler.Böylece, Türkeş yalnız bırakılma-ya, MHP de küçültülmeye çalışıldı.Elbette, MHP içine yine de ajan so-kuldu. Yahut eski meşhur ajanlar,MHP içinde faaliyet gösterdiler.Bunlar CIA emri doğrultusundaÖzel Harp Dairesi mensuplarınca içer-den yine parçaladılar.Sonraki seçimde (1995) MHP ba-rajı aşamadı.Başbuğ Türkeş’in vefatı üzerineMHP 1999’da güçlü bir şekilde Parla-mentoya girdi. ***2015 seçimlerinden sonra CIA,üçüncü bir operasyonla, MHP’yi yineparçaladı.İYİ Parti kuruldu. CIA ajanı Tayyi-be Gülek’in yalısında, Kılıçdaroğlu veAkşener toplantı yaptılar.Millet İttifakı kurdular. BöyleceMHP’li Cumhur İttifakı’nın önüne geç-mek istediler.15 Eylül FETÖ darbe girişimi ile,emperyalizm Türkiye’yi temelli teslim

almak istedi.İşte derin ülkücüler, Devlet beyinliderliğinde devletin bekasını kurtar-mak için,Erdoğan’ın yönetimine kayıtsızşartsız destek verdiler.Cumhur İttifakı emperyalizminbütün oyunu bozdu. Türkiye silahla-narak bağımsız oldu.İşte bunu önlemek için MHP’yisuçlayıp ittifakı bozmak istiyorlar.***MHP içindeki ajanlar ve FETÖ itti-fakı ile Sinan Ateş cinayetini işlediler.Bu cinayeti kesin CIA ajanları işle-di. Ama Sinan Ateş’in eşini doldurup,Ülkü Ocakları başkanlarını,MHP genel başkan yardımcılarınısuçlattırdılar.Bunun tezgah olduğu, S. Ateş’inhanımının nasıl da eğitildiğinden an-laşılıyor.Veya eşi FETÖ’cüdür. Kızgınlıkla if-tira etmektedir.MHP genel başkan yardımcıları veÜlkü Ocağı genel başkanı niçin suç iş-lesin?Cinayeti işleyenler ayağından vur-duk diyorlar.Ama Sinan’ın başından yani tepe-sinden başka bir silahla öldürüldüğüanlaşılıyor.Muhsin Yazıcıoğlu’nu öldürenFETÖ, bunun da katilidir.Ben hep bu cinayeti CIA işledi de-dim. Şimdi açığa çıktı. Bunu göreceğizinşallah…

DR. SEYFİ ŞAHİN

MHP’YE 
SALDIRI

Türk-iş'in ekonomistler ve uzmanlara hazır-lattığı 'Açlık ve Yoksulluk Sınırı' raporuna göre, açlıkve yoksulluk sınırı araştırmasının temmuz ayı so-nuçları açıklandı. 4 kişilik bir ailenin gıda harcama-sı tutarını ifade eden açlık sınırı 19 bin 234 lirayayükseldi. Yoksulluk sınırı ise 62 bin liranın üzerin-de. Araştırmaya göre nisan ayında 4 kişilik aileninsağlıklı, dengeli ve yeterli beslenebilmesi için yap-ması gereken gıda harcaması tutarını ifade eden'açlık sınırı' 19 bin 234 liraya yükseldi. Açlık sınırı,17.002 TL olan asgari ücretin 2 bin 232 lira üzerin-de gerçekleşti. Gıda ile giyim, konut, ulaşım, eğitim,

sağlık ve benzeri ihtiyaçlar için yapılması zorunludiğer harcamaların toplam tutarına denk gelen'yoksulluk sınırı' ise 62 bin 653 liraya yükseldi.
mUTFak enFlasyonU arTTIAraştırmaya göre bekar bir çalışanın yaşamamaliyeti 24 bin 902 lira. Ankara'da yaşayan dört ki-şilik ailenin gıda için yapması gereken asgari harca-ma tutarı bir önceki aya göre yüzde yüzde 1,35 art-tı. Son 12 ay itibarıyla değişim oranı yüzde 64,99olarak belirlendi. Mutfak enflasyonundaki yıllık de-ğişim ise yüzde 81,16 oldu.

kanunla, Hayvanları Koruma Ka-nunu'nda değişikliğe gidilerek, Ka-nun'un amaçlarına "insan, hayvan veçevre sağlığı gözetilmek kaydıyla" ifade-si ekleniyor. Sahipsiz hayvanlara ilişkinyürütülecek çalışmalarda, tereddüdemahal verilmemesi, kedi ve köpeklerinsahipli hayvan statüsüne alınabilmesiiçin Veteriner Hizmetleri, Bitki Sağlığı,Gıda ve Yem Kanunu kapsamında Tarımve Orman Bakanlığı veri tabanına kay-dedilmesi zorunluluğu bulunduğundan"sahipli hayvan" ve "sahipsiz hayvan"kavramları açık şekilde tanımlanacak.Uygulamada tereddüde mahal veril-memesi amacıyla ve Kanun'daki "yaka-la-kısırlaştır-sal" metodunun kaldırıl-ması nedeniyle hayvan bakımevi tanı-mında uyum değişikliği yapılacak. Hay-van bakımevinin tanımı, "Bakanlıktanizin alınmak suretiyle kurulan ve hay-vanların sahiplendirilinceye kadar ba-rındırıldığı ve rehabilite edildiği bir te-sis" şeklinde değiştirilecek.Sahipsiz ve güçten düşmüş hayvan-ların hayvan bakımevlerine toplanmasıve buralarda rehabilite edilerek sahip-lendirilinceye kadar bakılacak olmasısebebiyle bakımevleri dışında bir hay-vana bakmanın onun yasal sorumlulu-ğunu alarak sahiplenilmesi suretiylemümkün olabileceği ilkesi kabul edile-cek. Kanun'un ilkeleri arasında yer alan"Evcil hayvanlar, türüne özgü hayat şart-ları içinde yaşama özgürlüğüne sahiptir.Sahipsiz hayvanların da sahipli hayvan-lar gibi yaşamları desteklenmelidir." ifa-desi yürürlükten kaldırılacak. Hiçbirmaddi kazanç ve menfaat amacı güt-meksizin, sadece insani ve vicdani so-rumluluklarla, sahipsiz ve güçten düş-müş hayvanları sahiplenmek isteyen veKanun'da öngörülen koşulları taşıyangerçek ve tüzel kişilerin teşviki ve bukapsamda eş güdüm sağlanması esasolacak. Yerel yönetimler, gönüllü kuru-luşlarla iş birliği içerisinde, sahipsizhayvanların sahiplendirilinceye kadarbakılmaları için hayvan bakımevleri ku-rarak onların bakımlarını ve tedavilerinisağlayacak, eğitim çalışmaları yapacak.

Hayvan bakımevlerine alınan hay-vanlardan rehabilite edilen köpekler sa-hiplendirilinceye kadar bu yerlerde ba-rındırılacak. Doğru ve güncel veri sağla-nabilmesi amacıyla hayvan bakımevleri-ne alınan hayvanlar Tarım ve OrmanBakanlığı veri sistemine kaydedilecek.
Teşvik ve idari TedbirlerBakımevine alınan köpeklerden in-san ve hayvanların hayatı ve sağlığı içintehlike teşkil eden ve olumsuz davranış-ları kontrol edilemeyen, bulaşıcı veya te-davi edilemeyen hastalığı bulunan ya dasahiplenilmesi yasak olanlarına, Veteri-ner Hizmetleri, Bitki Sağlığı, Gıda veYem Kanunu'nun 9. maddesindeki"Hayvanlara ötenazi yapmak yasaktır.Ancak, hayvanlara acı ve ıstırap çektirenveya iyileşme durumu bulunmayan has-talık durumlarında, akut bulaşıcı birhayvan hastalığının önlenmesi ya daeradikasyonu amacıyla veya insan sağlı-ğı için risk oluşturan durumlarda, dav-ranışları insan ve hayvanların hayatı vesağlığı için tehlike teşkil eden ve olum-suz davranışları kontrol edilemeyen du-rumlarda veteriner hekim tarafındanötenazi yapılmasına karar verilebilir.Ötenazi işlemi veteriner hekim tarafın-dan veya veteriner hekim gözetimindeyapılır." hükümleri uygulanacak.Yerel yönetimler sahipsiz köpeklereilişkin yürüttüğü iş ve işlemlerde EvHayvanlarının Korunmasına Dair Avru-

pa Sözleşmesi kapsamında gerekli idaritedbirleri almaya yetkili olacak. Hayvan-lara yapılacak müdahalenin sadece tıbbigerekçelerle değil Kanunda yer alan di-ğer istisnai durumlarda da yapılabilme-sine imkan sağlanacak. "Yerel yönetim-ler adına toplanan sahipsiz hayvanlarınbakımevi dışında bir yere terk edilmesiveya bakımevinde barındırılan köpeğibakımevi dışında bir yere bırakmak" fi-illeri yasak kapsamına alınacak. Böylecesahipsiz hayvanların toplanması, hay-van bakımevlerine götürülmesi ve buhayvanların sahiplendirilinceye kadarhayvan bakımevi bünyesinde bakılması-na ilişkin hükümlerin uygulanmasınınve yerel yönetimlerin görev ve sorumlu-luklarını eksiksiz olarak yerine getirme-lerinin sağlanması amaçlanacak.İl Hayvanları Koruma Kurulunun gö-revleri arasına, sahipsiz hayvanların ko-runmasına yönelik yürütülen çalışmala-rın yanı sıra insan, hayvan ve çevre sağ-lığını korumaya yönelik olarak sahipsizhayvanlardan kaynaklı sorunları belirle-mek ve bu sorunlara ilişkin çözüm öne-rileri üretmek eklenecek.Düzenlemeyle başta yerel yönetim-ler olmak üzere diğer ilgili kurum ve ku-ruluşlara yapılacak desteğin kapsamıgenişletilecek. Buna göre de insan, hay-van ve çevre sağlığının korunması ama-cıyla bakımevleri, hastaneler ve ameli-yathaneler kurmak; bunlara ilişkin ilaç,alet ve ekipmanları temin etmek ile ba-

kımevlerinde bakım, rehabilitasyon vesahiplendirme gibi faaliyetleri yürüt-mek için başta yerel yönetimler olmaküzere diğer ilgili kurum ve kuruluşlarateşvik veya Bakanlıkça uygun görülenmiktarlarda mali destek sağlanacak.
"öldürme yok, 
sahiplenme var"Teklifin görüşmeleri sırasında sözalan AK Parti Grup Başkanı AbdullahGüler, bazı milletvekillerinin "medenidünya", "bilimsel görüş" söylemlerinikullandığını ifade etti. ABD'de, İngilte-re'de sahiplenilmeyen hayvanlara öta-nazi yapıldığını belirten Güler, muhale-fet milletvekillerinin "Bu kanun, öldür-me kanunu" dediğini aktararak, "Bu ka-nunda öldürme yok, sahiplenme var,teşvik var." dedi. Güler, şunları kaydetti:"Dünya Sağlık Örgütü raporlarınıokuduk. Tarım ve Orman ile Sağlık ba-kanlıklarımızın raporlarını okuduk. GrupBaşkanvekilimiz Bahadır Yenişehirlioğlubaşkanlığında akademisyenleri, sanatçı-ları, hayvanseverleri, mağdur aileleri, ev-ladı, kızı vefat edenleri dinledik. Bu ölçü-ler ışığında teklifi hazırladık. Teklifin ha-yırlar getirmesini diliyorum. Belediyebaşkanlarımıza güçlü destek veriyoruz.Barınakları kurun. Kısırlaştırma sefer-berliği yapalım, aşılayalım. Vicdanlarını-za sesleniyorum, barınakları kurun."Kanun teklifinin görüşmelerinin sonbölümünü CHP Genel Başkanı ÖzgürÖzel, İYİ Parti Genel Başkanı MüsavatDervişoğlu, DEM Parti Eş Genel BaşkanıTulay Hatımoğulları Oruç da izledi.TBMM Başkanvekili Celal Adan, teklifinoylanmasından önce yaptığı konuşma-da, Meclisin 1 Ekim'e kadar tatile girece-ğini belirtti. 28. Yasama Dönemi 2. Yasa-ma Yılı'nda Meclis'te çok sayıda önemlidüzenleme yapıldığını ifade eden Adan,ayrıca TBMM'nin bu süreçte milletin se-sini dünya kamuoyuna duyurduğunuvurguladı. Teklifin yasalaşmasının ar-dından, TBMM Genel Kurulu tatile girdi.TBMM Başkanvekili Celal Adan, bir-leşimi, 1 Ekim Salı günü saat 15.00'tetoplanmak üzere kapattı. (AA)

Sahipsiz hayvanlara yönelik 
kanun teklifi kabul edildiSahipsiz hayvanlara yönelik düzenlemeler içeren Hayvanları Koruma Kanununda Deği-şiklik Yapılmasına Dair Kanun Teklifi, TBMM Genel Kurulunda kabul edilerek yasalaştı

Türkiye'nin Maldivleri olarak bilinenSalda Gölü, artan insan baskısı altında hızlatahrip oluyor. Artan turizm, çevre kirliliği,yasa dışı yapılaşma ve su kaynaklarının aşı-rı kullanımı, gölün ekosistemini ciddi şekil-de tehdit ediyor. Gölün eşsiz beyaz kumul-larını oluşturan hidromanyezit oluşumları,insan etkisiyle azalıyor ve beyaz adacıklarkarararak yok oluyor. Gölün su seviyesininçekilmesi, yoğun insan faaliyetleri ve artankirlilik, gölün ekosistemini tehdit ederken,ortaya çıkan çöpler ise durumu daha da va-him hale getiriyor. Kirlilik nedeniyle canlıorganizmaların oluşturduğu beyaz adacık-ların kararmaya başladığı belirlenen SaldaGölü'nün çevresindeki çöpler tepki çekti.Sosyal medya hesabından çağrıda bulunanSalda Gölü Koruma Derneği, "acil önlemşart" dedi. Salda Gölü Koruma Derneği, gö-lün kuruyan alanlarındaki çatlakları da gö-rüntüledi. Dernek yönetiminin sosyal med-ya hesaplarından 'Salda Gölü'nde alarm'başlığıyla yapılan paylaşımlarda denetimmekanizmalarının kurulmasının öneminedikkat çekildi. Sosyal medya paylaşımında “Kayadibi,Doğanbaba yolu çalışmaları sırasında eskiasfalt ve kazıntılar göle doğru itilmiş. Yolçalışması için 'sadece iyileştirme' denilmiştiama gözlemlerimiz farklı. Çevre koruma il-keleri ihlal edilmiş. Acil önlem şart. SaldaGölü'nün ekosistemini tehdit altında. Talepediyoruz, bağımsız uzmanlar tarafındansaha incelemesi ve bilimsel analiz yapılsın.Zararın boyutu belirlensin, onarım başla-sın. Gelecekte benzer olayları önlemek içinsıkı denetim mekanizmaları kurulmalı.Hassas doğal alanlardaki her çalışma titiz-likle yürütülmelidir" denildi. Salda Gölüçevresindeki kirliliğin devam ettiğine yöne-lik görüntüler de paylaşan dernek yöneti-mi, “Her yerde çöp, cam kırıkları ve plastikatık görmek mümkün. Bu eşsiz güzelliğimi-zi korumak için daha etkili önlemler alın-malı. Salda dünya mirasıdır. Salda Gölü içintam koruma talep ediyoruz" diye çağrıdabulundu. Salda Gölü'nün kuruduğuna daişaret edilen açıklamalarda, “Mavi gezegenS.O.S veriyor. Kıyılardaki çatlaklar ve kuru-ma, gölün hızla tükenişini gösteriyor. Acilönlem alınmazsa, bu doğa harikası ve eko-sistemi, geri dönüşü olmayacak şekilde za-rar görebilir" diye uyarı yapıldı.Dernek yönetimi, ayakkabıyla bile basıl-maması gerektiği belirtilen göl kenarındakiaraç izlerini de şu sözlerle paylaştı: “SaldaGölü'ne tekrar kepçe sokulmuş. Bravo,doğa katliamında ısrarcıyız. Gölü kum ha-vuzu sanan zihniyet sayesinde yakında Sal-da'yı sadece kartpostallarda göreceğiz. 'Bo-zulmadık yer bırakmayalım' projesi tüm hı-zıyla devam ediyor. Bu görüntüler 25 Tem-muz 2024 tarihinde kaydedildi."Dernek yönetiminin paylaşımları üzeri-ne Burdur Valiliği'nden, aracıyla göl kena-rında çamura saplandığı belirtilen bir kişiyeceza uygulandığı, Yeşilova Kaymakamlığı,Yeşilova Belediyesi ve Yeşilova Köylere Hiz-met Götürme Birliği tarafından genel temiz-lik yapıldığına dair açıklama yapıldı. BurdurValiliği'nin açıklaması şöyle: “Yeşilova ilçesi,Doğanbaba köyü ile Kayadibi Mahallesi ara-sında kalan bölümde, bölgeyi tanımayan ya-bancı uyruklu A.K. isimli şahsın 21 Nisan2024 tarihinde aracıyla Salda Gölü kenarın-da çamura saplanması sonucunda, mahsurkalarak 112 Acil Çağrı Merkezi'nden yardımtalebinde bulunması üzerine bölgeye sevkedilen jandarma ekipleri aracı saplandığıyerden kurtarmışlardır. Konuyla ilgili ayrıcayabancı uyruklu şahsa yasak olan bölgeyearaçla girmesinden dolayı, 5326 sayılı Ka-bahatler Kanununa muhalefetten 2 bin 52TL idari yaptırım kararı uygulanmıştır."
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"adamlığı kıt olanlara" makam vemevki verirsen "adam kıtlığı" yoktur.Ancak "adam gibi adamlara" makam vemevki vermek istersen "adam kıtlığı"çoktur. Adam kıtlığı meselesi konuyanereden ve nasıl baktığınızla ilgilidir. BuÜlkede Cumhurbaşkanlığı yapmış birzat, "meseleleri mesele etmezseniz me-sele kalmaz" mı demişti.Konuya çok hızlı girdim, âdeta bo-doslama tabir edilen bir şekilde girdim.Tam ortadan derler ya öyle girdim. Birgemi, bir başka gemiye tam dosdoğruve hiçbir geri manevra yapmadan, sağa-sola kaçmadan tam ortadan çarpar ya.Biz de tam bodoslama çarptık.Esasında bu bodoslama girişiminbasit bir nedeni var. Çok hırslıyım veçok dertliyim. Ne hırsım kendi adıma,ne derdim kendi adıma. Bu Ülkede 50yıl mı desem, 100 yıl  ı desem, daha daeski 200 yıl mı desem, “bir adam kıtlı-
ğı” meselesi mevcut. Onu gözlemledim.Adam kıtlığı Osmanlı devletinin çö-küş yılları dediğimiz 1800’li yılların ba-şından beri mevcuttur. Yıl:2024. 2024’ten1800 çıkarsa, 224 kalır. Bu Ülkede 224yıldır adam kıtlığı, “eskilerin kaht-ı rical”dedikleri bir sorun mevcuttur.Osmanlı kendi ayağına kendi kurşunsıkarcasına, bazı hain adamları sadra-zam yapmıştır. Maalesef durum bu ka-dar açık ve nettir.  Adamı sadrazam yap-mış adam hain çıkmış, adamı paşa yap-mış adam hain çıkmış, adamı en üst gö-reve getirmiş adam hain çıkmış. Bunla-rın sebebi “adam kıtlığı” dediğimiz du-rumdur. Osmanlı bula bula şu adamlarıbulmuştur. 1800’li yıllardan sonra Os-manlı yönetiminde etkili olan şu adam-lara bakın ya. İsimleri aşağıdadır. Bun-

lar Osmanlı’nın kuyusunu kazanlardanyalnızca birkaçıdır.Koca Mustafa Reşid Paşa (mason-dur, Tanzimat Fermanını yayınlattırmış-tır), Keçecizade Fuat Paşa (masondur,İngiliz’lerin, Fransızların adamıdır),Mithat Paşa (masondur), Hüseyin AvniPaşa (masondur, Sultan Abdülaziz’i kat-lettirmiştir), Talat Paşa (masondur),Bahriye Nazırı Cemal Paşa (masondur),Maliye Nazırı Cavit Bey (masondur). Buadamlardan bir kısmı o kadar gemi azı-ya almış azgınlardır ki “al-i Osman” olu-yor da “neden al-i Mithat” olmasın diye-cek kadar kendini üstün görerek “salta-nat kurmaya” çalışmıştır. Dünya’nın
hiçbir yerinde bir Kral’ın atadığı bir
en üst düzey yetkili “kralın yerine geç-
meyi” aklının ucundan dahi geçirmez,
ancak bizim Osmanlı’nın son 120 yı-
lında iş başında olan ve adam kıtlı-
ğından mıdır, şaşkınlıktan mıdır, Dev-
letin en üst düzeyine getirilmiş adam-
larda bir kısmı devleti ele geçirmek
ve darbecilik yapmak gibi alçakça,
haince bir hevese kapılmışlardır. Evet, şurası muhakkak ki Osman-lı’nın son 120 yılı “adam kıtlığı, kaht-ı ri-cal” dönemidir. Kaht-ı rical (adam kıtlı-ğı) sorununu  en çok hissetmiş ve yöne-tici ararken zorlanmış Padişahlardan bi-risi de Sultan Abdülhamid Han’dır.  UluHakan Sultan Abdülhamid Han, kendisi-ne yardım edecek ve Ülkeyi, ayakta tuta-cak ehil yönetici bulmakta büyük zorlukçekmiştir. Bu zorluğa rağmen, SultanAbdülhamid Han  Ülkemizi 33 yıl ayaktatutmuş, ancak, İttihatçı Talat tarafından,27 Nisan 1909 tarihinde, silah tehdidialtında Meclis’den hal’ kararı çıkartıla-rak tahttan indirilmiştir. Kaht-ı ricâl’in
en belirgin bir örneği de, II. Abdulha-
mit’in hall (görevden alınma) kararı-

nı bildiren heyette tezahür etmekte-
dir. Bu heyette kimler mi var? yahudi
emanuel Karaso, ermeni Komitecisi
aram efendi, arnavud es’ad Toptani
Paşa ve Gürci Ârif Hikmet Paşa. UluHakan Abdulhamid Han’ın tahttan indi-rilme kararını bu isimlerini saydığımadamlar Padişah’a bizzat bildiriyor. Buadamlar kim ki koskoca Osmanlı devle-tinin Padişahını “görevden alıyorlar?”Başka adam mı kalmadı da görevden al-mak için Yahudi, Ermeni, Arnavut, Gür-cü adamlar öne çıkıyor. Osmanlı’nın son dönemlerinde kaht-ı ricalin bir başka türü daha görülmek-tedir. Komitacılar, zorbalar ve masonlarmeydanı doldurarak, kendilerinden ol-mayanlara hayat hakkı tanımamışlar vedoğru, sadık, güvenilir ve ehil insanlarıyönetimden uzaklaştırmışlardır. Bu daen önemli bir sorundur. İşte bu durum-dan dolayı şöyle sesleniyorum: “Hey
Koca Osmanlı hey, senin son dönemle-
rinde paşa-maşa unvanıyla seni kim-
ler yönetmiş böyle! Ey Osmanlı ey! Son
yıllarında Seni senden olmayanlar yö-
netmiş. Senden olmayanlar meydanı
doldurarak iyilerin, doğruların ve ehil
insanların yönetimde yer almalarına
imkanı tanınamamışlardır.” (Osman-lı’nın son dönemlerinde, yönetimi hileve entrikayla ele geçiren İttihat Terakki,bir mason kulübüdür)Şimdi tarihten günümüze çok hızlıbir geçiş yapalım (yine bodoslama ya-palım) ve adam kıtlığı (kaht-ı rical) so-runu günümüzde nasıl tezahür ediyor?Onu da görelim. Adam kıtlığı dendiğinde bazıları,“Adam kıtlığı mı” dediniz Sayın Yazarım,
“etraf adam kaynıyor, her yerde iste-
mediğin kadar adam var.” Evet, bu şe-kilde seslenenleri duyar gibiyim. Bunarağmen ben ısrarlar diyorum ki, “buDünya’da hem Ülkemiz ve hem de tümDünya Müslümanları olarak en büyüksorunumuz “adam kıtlığıdır.” Hem tümDünya’da Müslümanların, hem de buÜlkede bizim en büyük sorunumuz“adam kıtlığıdır.”Maksadımı ve derdimi daha iyi an-latmak için, gelin “adam kıtlığı (kaht-ırical)” derken kastımın ne olduğunuaçıklayayım. Önce “adam kıtlığı” hak-kında bazı tanım ve açıklamalarda bu-

lunayım. (Belki bunu yazımın başındaaçıklamalıydım. Ancak konuya bodosla-ma girdiğim için kaht-ı rical (adam kıtlı-ğı” nedir burada açıklayalım)Adam kıtlığı (kaht-ı rical) nedir?Evet, eskiler “adam kıtlığı” demezlerdi.“Kaht-ı rical” derlerdi. Biz adam kıtlığıdiyoruz. İster “kaht-ı rical” diyelim, is-terse “adam kıtlığı” diyelim maksadı-mız, Devlet yönetiminde ya da özel
sektör yönetiminde işin ehli, adil, ça-
lışkan, dürüst, güvenilir, fedakar, mü-
tevazi, şeffaf, hoşgörülü, iyi ve doğru
insana olan ihtiyaçtır. Bu insan sayısı
da sandığınız gibi çok değildir. Bilakisçok çok azdır.Bu noktada hemen belirtmekte fay-da var. Adam kıtlığı meselesi yalnız gü-nümüze ya da Osmanlı’ya özgü bir me-sele değildir. Tarihin bazı dönemlerindeadam kıtlığı bir mesele olmuştur. AntikÇağda yaşamış Yunanlı Filozof Diyo-jen’in “adam arıyorum adam” diye gün-düz gözüyle elinde fener dolaştığı bilin-mektedir. Diyojen “adam arıyorumadam” derken esasında “dört dörtlükadam arıyorum. İşinin ehli ve çalışkan,doğru ve dürüst,  saygılı ve hoşgörülü,güvenilir ve sadık adam” arıyorum” diyeseslenmektedir. Hatta Sahabe DevrindeHazreti Ömer (ra) Efendimiz zamanın-da da “adam kıtlığı ve yetişmiş, tam
istenen düzeyde adam bulma arayış-
larının gündemde olduğu” söylenir. Bir insan ki, “hem işinin ehli ve çalış-kan olacak, hem doğru ve dürüst ola-cak, hem sadık ve güvenilir olacak vehem de hoşgörülü ve saygılı olacak.” Budört özelliği üzerinde bulunduran insa-nı bulmak kolay mı? Bu zamanda bul-mak zor olduğu gibi eski çağlarda dabulmak kolay değildir.Yukarıdaki özelliklere sahip insanıbulmak çok zor, ancak, sokaklara bakar-san adam çok. Rastgele adam her yerdevar. Sokaklardan adamdan geçilmiyor.
Ancak, “adam gibi adam” bulmak zor.Kaht-ı rical noktasında bakış açısıçok önemlidir. Konuya nasıl bakıyorsu-nuz? Diyojen gibi bakarsanız “adambulmakta zorlanırsınız.” Konuya Devle-tin âli menfaatleri açısından bakarsanızda “adam bulmakta zorlanırsınız.” An-cak, konuya böyle bakmayıp da sathi veyüzeysel bakarsanız, konuya şahsi çıkar

ve gündelik menfaatler açısından ba-karsanız, kaht-ı rical (adam kıtlığı) so-runu yoktur. Ortalıkta çok miktarda in-san vardır. Mesela, bir yerde Bakan yada Müsteşar oldunuz, bir ekip kuracak-sınız, meseleye yukarıdaki iki açıdan bi-risiyle bakabilirsiniz. Devletin iyi işle-
mesi, etkili ve verimli bir yönetim ku-
rulması, halkın beklentilerine en iyi
cevap verilmesi noktalarında konuya
bakarsanız “dört dörtlük adam arar-
sınız.” ancak, maksat devletin ve top-
lumun çıkarları değil de sizin şahsi
çıkarlarınız ise ona göre bir yönetim
kurarsınız ve bu noktada da kaht-ı
rical sorunu yaşamazsınız. (İşte bi-
zim ülkede bu çağda, bu dönemde
bu durum mevcuttur.)Öyleyse, bakış açısına göre, “kaht-ırical (adam kıtlığı) sorunu vardır ya dayoktur.” Filozofik açıdan bakarsan, kaht-ı rical sorunu her zaman vardır. Devletiya da bir kurumu en iyi şekilde yönet-mek noktasında konuya bakarsanızkaht-ı rical sorunu her daim vardır.(Devletin yüksek menfaatları açısındanbakmazsanız adam kıtlığı sorunu yok-tur. Rastgele adam atarsınız.)Ve dönüp dolaşıp aynı yere geliyo-ruz. “Adamlığı kıt olanlara" makam
ve mevki verirsen "adam kıtlığı" yok-
tur. Ancak "adam gibi adamlara" ma-
kam ve mevki vermek istersen "adam
kıtlığı" çoktur. Adam kıtlığı meselesi
konuya nereden ve nasıl baktığınızla
ilgilidir.”Osmanlı Devleti, 1800 ila 1909 ara-sında yani son yüz yılında, “adamlığı
kıt olan bazılarına en üst makamlar-
daki görevleri verdiği” için yıkılmıştır. Evet yazımın sonunda bir ikaz niteli-ğinde bir seslenişim, seslenişten ötehaykırışım olacaktır: Yukarıda “kaht-ı rical (adam kıtlığı)sorununun tarihin en eski devirlerindenberi büyük bir sorun olduğunu belirttik.Bu sorun en çok da Devletlerin yıkılışdönemlerinde görülmektedir. Evet, herdaim ciddi bir sorun olan kaht-ı rical(adam kıtlığı) büyük bir meseledir ve enneticede Ülkeleri yıkılışa kadar götürür.Kaht-ı rical sorununu ortadan kaldır-mak için insan yetiştirmeye ve çocuk-luktan itibaren ahlak ve zihin eğitimineönem vermek gerekir, vesselam.

AHMET SANDAL

H
a

sB
İH

a
l

SORUN ADAM KITLIĞI MI
ADAMLIĞI KIT OLANLARA
MAKAM VERİLMESİ Mİ?

Güney Amerika ülkesi Venezuela'daDevlet Başkanı Nicolas Maduro'nun seçimzaferini duyurmasının ardından protestolarbaşladı. Seçim yetkilileri, Maduro'nun oyla-rın yüzde 51'ini alarak üçüncü dönemini ka-zandığını ve çeyrek asırlık sosyalist yöneti-min süresini uzattığını açıkladı. Ancak mu-halefet, erişebildiği oy sayımlarının yüzde73'üne göre, muhalefetin adayı Edmundo

Gonzalez'in Maduro'nun iki katından fazlaoy alarak "tartışmasız bir zafer" kazandığınıgösterdiğini bildirdi. Muhalefet lideri MariaCorina Machado, yaptığı bir paylaşımda des-tekçilerini yürüyüşe çağırarak, “Sevgili Vene-zuelalılar, yarın buluşuyoruz; bir aile olarak,organize olarak, her oyu saydırmak ve ger-çeği savunmak için sahip olduğumuz karar-lılığı göstererek” dedi. Diğer yandan iktidar

partisi milletvekili ve Maduro'nun kampan-ya yöneticisi Jorge Rodriguez, takipçilerinihükümeti desteklemek için Miraflores baş-kanlık sarayına yapılacak yürüyüşlere katıl-maya çağırdı. Gonzalez, şiddete karşı uyarı-da bulunurken Rodriguez muhalefeti şiddetikörüklemekle suçladı. Öte yandan polis, pro-testoculara göz yaşartıcı gaz kullanırken, ey-lemlerde en az iki kişinin öldüğü bildirildi.

Gazze Şeridi'nin güneyindeki Refahkentinin Belediye Başkanı Ahmed Sufi, İsra-il ordusunun Refah kentini hedef alan saldı-rıları ve yol açtığı yıkıma ilişkin bilgi verdi.İsrail'in Refah'a hava saldırılarına de-vam ettiğini kaydeden Sufi, ayrıca binalar,tesisler, su ve kanalizasyon şebekesi, sokak-lar, çarşı-pazar, kültür merkezi, kütüphaneve park gibi kamu alanları dahil olmak üze-re kentin altyapısını sistematik olarak yoketmeyi sürdürdüğünü aktardı. Sufi, "İsrailsaldırıları nedeniyle Refah kenti afet bölge-sine dönüştü." dedi. Filistinli yetkili, Ebube-kir Caddesi'nden Gazze Şeridi'nin güneyin-de Mısır sınırına kadar kentin güney bölge-sinin yıkıldığını; doğuda Refah Sınır Kapı-sı'na bitişik Selahaddin Caddesi'nden batı-daki sahildeki Reşid Caddesi'ne kadar heryerin yıkıntılar içinde olduğunu aktardı.Kentin yüzde 35'ini içine alan Refah'ıngüneyinin ise tamamen yok edildiğini ifadeeden Sufi, "Kentin yüzde 35'ini oluşturanbu şeritteki mahalleler tamamen yerle biredildi ve İsrail ordusunun inşa ettiği sınırtampon bölgesinin bir parçası olarak kabulediliyor." dedi. Sufi, tampon bölgenin Ebu-bekir Caddesi'nin güneyindeki Avde dönerkavşağa ve kent merkezine kadar uzandığı-nı, Refah'ın yıkılmış bir kent haline geldiğinidile getirdi. İsrail ordusu, 6 Mayıs'ta, zorlayerinden edilmiş Filistinlilerin sığındığı Re-fah'ın doğusundaki bazı mahallelerin boşal-tılmasını istemiş, 7 Mayıs sabahı da Gaz-ze'nin Refah bölgesine kara saldırısı başla-tarak Mısır ile olan sınır kapısının Gazze ta-rafını ele geçirdiğini duyurmuştu.İsrail güçlerinin Refah'ın batısındaki TelSultan Mahallesi'nde bir kuyu ve ana sutankını havaya uçurduğu saldırıya ilişkin iseSufi, "İsrail ordusunun Tel Sultan'daki kuyuve su deposunu bombalaması işgal suçları-na eklenen insanlık suçu ve toplu cezalan-dırma politikasının devamı" değerlendir-mesinde bulundu. Sufi, ana su deposununbombalamasının ardından zaten ciddi birsu sıkıntısı çeken Refah kentinde ana içmesuyu krizinin daha da kötüleştiğini vurgula-dı. "İsrail'in saldırılarının başlamasından buyana kent su kaynaklarının yaklaşık yüzde40'ını kaybetti." diyen Sufi, İsrail'in GazzeŞeridi'ndeki yıkıcı saldırılarının durdurul-ması, sınır kapılarının açılması ve saldırıla-rın ağır yansımalarını hafifletmek için ge-rekli ekipman, teçhizat ve yardımın ulaştı-rılması çağrısında bulundu. (AA)

İsraİl'de Gazze'den alıkonulan Fi-listinlilerin tutulduğu Sde Teiman askeriüssündeki bir Filistinliye cinsel istismarve işkencede bulundukları suçlamasıyla9 askerin gözaltına alınmasıyla başlayankriz, askerlerin sorgu için götürüldüğüaskeri üste devam etti. İsrail basınındakihaberlere göre, yaklaşık 100 kişilik İsra-illi aşırı sağcı grup, gözaltına alınan 9 İs-rail askerinin çıkarıldığı askeri mahke-menin de içinde bulunduğu Beit Lid as-keri üssüne girdi. Basına ve sosyal med-yaya yansıyan görüntülerde, askerimahkemeye zorla giren İsrailli aşırı sağ-cı göstericiler ve onları önlemeye çalı-şan askerler arasında arbede yaşandı.İsrail askerleri ve polislerinin, göste-ricileri askeri üsten çıkarmaya çalışır-ken kargaşa yaşandığı görüldü. Beit Lidaskeri mahkemesinden çıkarılan İsrailliaşırı sağcılar, askeri üssün gözaltı mer-kezinin önünde gösterilerine devametti. İsrailli aşırı sağcı gruplar, askeri ha-pishanenin bulunduğu bölümdeki de-mir kapıyı yumrukladı. İsrail askerleri,göstericileri alandan uzaklaştırmak içinaskeri üsten sıktıkları tazyikli suya baş-vurdu. İsrail Ulusal Güvenlik Bakanı aşı-rı sağcı Itamar Ben-Gvir, polise kanunuçiğneyenlere karşı harekete geçme tali-matı verdiğini açıkladı.İsrail Genelkurmay Başkanı HerziHalevi'nin de bölgedeki askeri üsse gel-diği bildirildi. İsrail muhalefetinden eskiSavunma Bakanı Benny Gantz, sosyal

medya hesabından yaptığı paylaşımda,iktidar koalisyonu içindeki "şiddete çağ-rı yapan aşırıcı figürleri" eleştirerek İs-rail'in sorrumlu kararlar alacak bir hü-kümete ihtiyaç duyduğunu belirtti.İsrail'de, Gazze Şeridi'nde alıkonu-lanların tutulduğu Sde Teiman gözaltıtesisinde Filistinlilere cinsel işkenceyapmak ve cinsel istismar etmekle suç-lanan 9 İsrail askerinin gözaltına alındı-ğı haberleri ülkede siyasetin merkezgündemi oldu. Olayın kurbanı Filistinli-nin hastaneye kaldırıldığı ve yürüyeme-diği İsrail basınında yer aldı.Gözaltına alınan bazı askerlerin, as-keri savcılığın gönderdiği askerlere gözyaşartıcı gaz sıktığı, taraflar arasındasözlü atışmalar yaşandığı görüntülersosyal medyaya yansımıştı. İsrailli aşırısağcı milletvekillerinin de aralarındayer aldığı onlarca kişilik aşırı sağcı gös-terici grubu, Sde Teiman askeri üssünezorla girerek baskın düzenlemişti.İsrail basınına yansıyan görüntüler-de, aşırı sağcı Milletvekili Zvi Suk-kot'un askeri üssün zincirli kapısınıaralayarak içeri girmeye çalıştığı, as-kerlerin kendisini engellemeye çalıştığıgörülmüştü. Bunun ardından kalabalı-ğın askeri üssün demir kapısını tutma-ya çalışan askerleri zorlayarak içerigirdiği görülmüştü. Göstericilerin, as-keri üssün içine doğru koşuşturduğuaskerlerin bazılarını engellemeye çalış-tığı anlar ile arbede ve kargaşa görün-

tüleri sosyal medyaya yansımıştı. Orduradyosunun haberine göre, silahlı veüniformalı bazı yedek askerler de gös-tericilere destek olmak üzere bölgeyegelmişti. Başbakan Binyamin Netanya-hu, askeri üsse düzenlenen baskını kı-nayarak sükunet çağrısı yapmıştı. İsra-il'de iktidar koalisyonundaki sağ veaşırı sağ partiler, askeri savcılığın as-kerleri gözaltına alma girişimine karşıçıkmıştı. Buna karşın muhalefet, "ba-ğımsız yapıların soruşturmalarını yü-rütmesi gerektiği, kimsenin hukuktanüstün olmadığı" vurgusu yapmıştı.İsrail'in güneyinde yer alan ve alıko-nan Gazzelilerin tutulduğu Sde Teiman

gözaltı merkezi sık sık işkencelerle gün-deme geliyor. New York Times gazete-sinde geçen ay çıkan haberde, Sde Tei-ma gözaltı merkezinde alıkonan Gazze-lilerin etrafı açık bir alanda gözleri bağlıolarak günde 18 saate kadar elleri ke-lepçeli şekilde yerde sessiz şekilde otur-tulduğu belirtilmişti. Haberde, gözaltımerkezine getirilen Filistinli tutuklula-rın burada 3 aya kadar kaldığı ve sorgu-lama süreçlerinde birçok kişinin insan-lık dışı muameleye ve işkenceye maruzkaldığı kaydedilmişti. Burada tutulan vedaha sonra serbest bırakılan bazı Gaz-zeliler, Sde Teima'da maruz kaldıkları iş-kenceleri dile getirmişti. (AA)

İsrailli aşırı sağcı bir grup, Gazze’den alıkonulan Filistinlilerin tutulduğu İsrail'in güneydekiSde Teiman askeri üssündeki bir Filistinliye cinsel istismar ve işkencede bulundukları suç-lamasıyla 9 askerin gözaltına alındığı Beit Lid isimli askeri mahkemeye baskın düzenledi
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ÇAnkırı'dA en eskisi 9 milyon yıl ön-cesine tarihlendirilen fosillerin bulunduğuÇorakyerler Omurgalı Fosil Lokalitesi'nde-ki buluntular, bilim dünyasında dikkatleriüzerine çekiyor.Temmuz ayının ilk haftasında AnkaraÜniversitesi Dil ve Tarih-Coğrafya FakültesiAntropoloji Bölümü Başkanı Prof. Dr. AylaSevim Erol başkanlığında Çankırı'ya gelen15 kişilik ekip, depo çalışmalarının ardın-dan arazi çalışmalarına geçti.Bölgede 27 yıldır süren kazı çalışmala-rında bugüne kadar atların ataları, fil türle-ri, zürafalar, kılıç dişli kedigiller, su samur-ları, oklu kirpiler, ayılar, domuzgiller gibi43 farklı türe ait 4 bin 200 civarında nu-maralı fosil (bütüne yakın) bulunurken, biro kadar da numarasız fosil bulundu.Sıcak havaya rağmen yürütülen çalış-maların bu sezon eylül ayının ortalarınakadar sürmesi bekleniyor.Ankara Üniversitesi Dil ve Tarih-Coğ-rafya Fakültesi Antropoloji Bölümü Başka-nı Prof. Dr. Ayla Sevim Erol, AA muhabiri-ne, en eskisi 9 milyon yıla kadar tarihlendi-rilen fosil yatağı üzerinde bulunduklarınıve alandan bugüne kadar binlerce fosilelde edildiğini söyledi.Bölgede çalışmaların müze başkanlı-ğında 1997 yılında başladığını ancakönemli buluntular elde edilmesinin ardın-dan 2001 yılında Cumhurbaşkanlığı kazısı-na dönüştürüldüğünü anlatan Sevim Erol,"Aslında Çorakyerler dünyada marka oldu.Dünyada en iyi tanınan fosil yatakları ara-sından bir tanesidir. Çünkü geçen yıl insan-lığın kaynağını oluşturan, insanlığın köke-nini oluşturan bir çalışmanın Nature dergi-sinde yayınlanmasıyla birlikte bölgeye ar-tık uluslararası bilim insanlarının dikkatiniçekmeye başladık." dedi.Bu yıl Çin'den ve Slovakya'dan bilim in-sanlarının Çorakyerler'e gelmek için baş-vurular yaptığını dile getiren Erol, bölgeyeYunanistan ve Kanada'dan da bilim insan-larının gelmelerinin beklendiğini kaydetti.
İlerleyen dönemlerde yeni
türlerle karşılaşılabilirYapılan çalışmaların uluslararası ve di-siplinlerarası çalışmalar olduğuna dikkatiçeken Sevim Erol, şunları kaydetti:"Uluslararası yapmadığınız zaman öne-mi de olmuyor. Çünkü tarihlendirme özel,onun dışında paleontologlar ve birçok ya-bancı bilim insanları bu alanlarda çalışma-lar yapıyor ve bizim de onlarla birlikte kar-şılaştırma yapabilmemiz için onların bilgi-lerine ihtiyacımız var ve ortak çalışmalaryapmak durumdayız. Çankırı'ya, Çorakyer-ler'e özgü 4 yeni fosil tanımlamasını yaptıkve yayınladık. O nedenle yabancı bilim in-sanlarının da özellikle Balkanlar'da, Yuna-nistan, Bulgaristan, Makedonya gibi bölge-lerde çıkan paleontolojik bulgular bizimlebirbirine çok benzerlik gösterdiği için obölge bilim insanları özellikle ortak karşı-laştırma çalışmaları yapmak için başvuru-da bulunuyor. Biz de istiyoruz çünkü dahaiyi bilgiler, daha iyi sonuçlara, daha güveni-lir sonuçlara ulaşabilmek için onların dabilgilerine ihtiyacımız olduğu için önümüz-deki dönemlerde belki çok daha yeni tür-lerle de karşılaşabiliriz." Bu sezon 3 tanenumaralı fosil bulduklarını dile getiren Se-vim Erol, sözlerini şöyle tamamladı:"Tabii geçen yıllardan itibaren 4 bin200 civarında numaralandırılmış fosil di-yoruz. Çünkü numaralandırılmış fosillerbütüne yakın fosillerdir. Tabii ki bir o kadarda etraflarında çıkan, tanımlanması gere-ken 4-5 bin civarında da numarasız fosille-rimiz var. Bunların içerisinde, gergedanla-rın ataları, bugün yaşayan atların ataları,fillerin iki türü, zürafalar, kılıç dişli kedigil-ler, etçiller içerisinde en az 6 tür, onun dı-şında suda yaşayan su samurları, oklu kir-piler, ayılar, domuzgiller dediğimiz 43 fark-lı türe ait 4 bin 200 civarında fosilimiz var.Tabii bir fosil müzesi kurabilecek sayıdafosil elde ettik bu alanda. Bu alanın korun-ması gerektiği düşüncesindeyim. Bu seneyol çalışması tamamlandığı için güvenceyealınmış görünüyor ama yol çalışması sıra-sında da ufak tefek kayıplarımız oldu. Çün-kü doğa bize 9 milyon yıllık süreç içerisin-de bir miras bıraktı, bizim halk olarak, bi-lim insanları olarak, öğrenciler olarak top-tan bu mirasa sahip çıkmak zorunda oldu-ğumuzu hissediyorum."

Çankırı Çorakyerler
fosil yatağı, 

uluslararası alanda
dikkat çekiyor

"Emekliler Yılı"nda medeniyetler
şehri Mardin'de tarihle buluştular

CumhurbAşkAnı Recep Tay-yip Erdoğan'ın 2024'ü "EmeklilerYılı" ilan etmesinin ardından, Çalış-ma ve Sosyal Güvenlik Bakanlığı ileGençlik ve Spor Bakanlığı arasındaimzalanan protokolle yurtların kapı-ları, 15 Temmuz itibarıyla emeklilereaçıldı.Bu kapsamda tatil için Ankara,Kocaeli, Denizli, Ordu ve Şanlıurfagibi illerden medeniyetler şehri Mar-din'e aileleriyle birlikte gelen emekli-ler, Mardin Kız Öğrenci Yurdu'ndamisafir ediliyor.Yurtta görevlendirilen İl SağlıkMüdürlüğü bünyesindeki ekipler ih-tiyaç durumunda emeklilere sağlıkhizmeti sunuyor.Emekliler, Gençlik ve Spor İl Mü-dürlüğü ile SGK İl Müdürlüğüncesağlanan imkanlarla tarihi ve turistikmekanları geziyor.Kasımiye Medresesi, Mardin Mü-zesi, Deyrulzafaran Manastırı, DaraAntik Kenti, Mor Gabriel Manastırıgibi çok sayıda tarihi ve kültürel me-kanı ziyaret eden emekliler Mardin'ehayran kaldı.
"Mardin mimarisi, kültürü
çok güzel bir şehir"Denizli’den gelen Hasan Çiğim, AAmuhabirine, "Emekliler Yılı" vesilesiyleMardin'in tarihi ve kültürel mekanlarınıgezdiklerini söyledi.Uygulamadan çok memnun kaldık-larını, her yıl tekrarlanmasını arzu ettik-lerini ifade eden Çiğim, çok güzel karşı-landıklarını belirtti.Çiğim daha önce 1990 yılında kentiniçinden bir kez geçtiğini, o zaman dakente hayran kaldığını anlatarak, şöylekonuştu:"Eşim yakın yerleri gezelim istedi.Yakın yerlere her zaman gideriz, dedim.Bunu bir fırsat olarak değerlendirmekistedik ve Mardin'e geldik. Mardin güzeldeğil, çok güzel. Mimarisi, kültürü çokgüzel bir şehir. Herkese burayı görmele-rini tavsiye ediyorum. Beklentilerimizinüstünde bir gezi oldu. Buraları gördük,iyi ki de gelmişiz. Gelmeyenler çok şeykaybediyor. Her şey çok güzeldi. Bunun

devamlı olmasını istiyoruz."Hasan Çiğim'in eşi Adile Çiğim de ta-rihi kenti sık sık televizyondan ve sosyalmedyadan gördüklerini ve çok merakettiklerini belirtti.Mardin'i görmeyi çok istedikleriniifade eden Çiğim, şunları söyledi:"Gerçekten canlı görmek çok dahagüzelmiş. Çok memnun kaldık. Allahdevletimizden, Cumhurbaşkanı'mızdanrazı olsun. Yurtta kalmamız çok güzel.Temizlikten güvenliğe bütün personel-den çok memnun kaldık. Bizlere çokyardımcı oldular. Gerçekten bu kadargüzel geçeceğini beklemiyorduk. Çok te-şekkür ederiz."
"Cumhurbaşkanı'mız güzel
bir imkan tanıdı emeklilere"Şanlıurfa’dan gelen Mehmet Sait Ak-baş, Cumhurbaşkanı Erdoğan'ın emekli-lere sağladığı imkanla Mardin'i gezipgörme imkanı bulduklarını belirtti.

Çok merak ettiği tarihi şehri gezdiği-ni, kentte kendilerine çok büyük ilgigösterildiğini anlatan Akbaş, 4 gün tatilyaptıklarını söyledi.Akbaş, "Sağ olsun SGK İl Müdürlüğü-müz de bizleri yurttan araçla aldırdı vegezdirdi. Emekli arkadaşlarla burada ta-nıştık, güzel bir ortam oldu. Devletimizbu tür imkanları bize sürekli tanırsa çokgüzel olacak. Cumhurbaşkanı'mıza çokteşekkür ederiz, güzel bir imkan tanıdıemeklilere. Biz de bunu değerlendirip,gezip görmek istedik. Çok da güzeloldu." dedi.
"Bütün emeklilerimizi 
bekliyoruz"Gençlik ve Spor İl Müdürü BeytullahBirlik de Cumhurbaşkanı Recep TayyipErdoğan'ın 2024'ü "Emekliler Yılı" ilanetmesinin ardından, Çalışma ve SosyalGüvenlik Bakanlığı ile Gençlik ve Spor

Bakanlığı arasında imzalanan protokolile yurtların emeklilere ücretsiz tahsisedildiğini söyledi.Mardin'de bir yurdu tamamenemeklilere ayırdıklarını belirten Birlik,15 Temmuz itibarıyla emeklilerin kentegelmeye başladığını ifade etti.Yurtta konaklayan emeklilerin Mar-din'in tarihi ve kültürel mekanlarını gez-diğini dile getiren Birlik, emeklilerin su-nulan hizmetten de gayet memnun ol-duklarını belirttiğini aktardı.Birlik, bunun kendilerini de mem-nun ettiğini ifade ederek, şunları kay-detti: "Emeklilerimiz bizim için çokönemli. Güzel bir proje olduğunu düşü-nüyorum. Türkiye’nin her yerine gidebi-liyorlar. Mardin de bu illerden biri. Tari-hi ve kültürüyle adından söz ettiren me-deniyetler şehrimize emeklilerimiz yo-ğun rağbet gösteriyor. 15 Ağustos'a ka-dar bu uygulama devam ediyor. Bütünemeklilerimizi bekliyoruz."

Mardin'de Gençlik ve Spor Bakanlığına bağlı yurtlarda misafir edilenemekliler, kentin tarihi ve turistik mekanlarını gezme fırsatı buldu.

Evlendiklerinde düğün 
yapamayan çift, 56 yıl sonra

gelinlik ve damatlık giydi

Osmaniyeli Ahmet, dans 
videosunu paylaşan Justin
Bieber ile tanışmak istiyor

OsmAniyeli 8 yaşındaki Ahmet Ay-gün, bir düğünde oyun havası oynadığıanların görüntüsünü 293 milyon takipçisibulunan sosyal medya hesabında payla-şan şarkıcı Justin Bieber ile tanışmak isti-yor.Düziçi ilçesinde ailesiyle yaşayan 3kardeşten en küçüğü Ahmet, müzisyenolan ağabeyiyle düğünlere gidiyor.Dans etmeyi çok seven Ahmet'in, birdüğünde oyun havası oynadığı görüntüyerel sanatçı Emrah Türkoğlu tarafındansosyal medyada paylaşıldı.Ahmet'in dans ettiği videonun, şarkıcıJustin Bieber tarafından 293 milyon kişi-nin takip ettiği Instagram hesabında pay-laşılması üzerine dünya çapında çok sayı-da kişi videoyu izledi ve yorum yaptı.Key Glock’un şarkısıyla mixlenerek ya-yınlanan videonun dünya çapında payla-

şılmaya başlanması üzerine Ahmet'in aile-sine ve videoyu paylaşan Emrah Türkoğ-lu'na çok sayıda mesaj geldi.Ahmet Aygün, AA muhabirine video-nun bu kadar çok paylaşılmasına çok se-vindiğini söyledi.İlerleyen zamanlarda kendisi de Bie-ber gibi ünlü olmak istediğini anlatan Ay-gün, "Oynamayı çok seviyorum. Gittiğimdüğünlerde oynarım. İnsanlar oynamamıçok seviyor ama bazen de nazar oluyor."diye konuştu.Aygün, Justin Bieber'in paylaştığı vi-deoyu izlediğini ve çok beğendiğini belir-terek, "Günün birinde Justin Bieber ile ta-nışmayı isterim." dedi.Videoyu paylaşan Emrah Türkoğlu daAhmet'in ağabeyi ile çalıştıklarını ve ba-zen düğünlere Ahmet'in de geldiğini söy-ledi.

Aydın'ın Kuşadası ilçesinde,evliliklerinde düğün yapamayançift, 56 yıl sonra düğün heyecanıyaşadı.Kuşadası Belediyesinden yapı-lan açıklamaya göre, 1968 yılındaevlenen ancak maddi koşullar ne-deniyle o tarihte düğün yapama-yan 5 çocuk sahibi Güllü (75) veMustafa Güneş (79) için düğünorganizasyonu yapıldı.Hacı Bektaş Veli Anadolu Kül-tür Vakfı Kuşadası Cemevi'ndedüzenlenen düğün eğlencesindeçift gelinlik ve damatlık giydi.Burada çiftin temsili nikahı kı-yıldı.Çok mutlu olduğunu belirten

Mustafa Güneş, "Köyde evlendi-ğim için hanımıma gelinlik giydi-rememiştim. Şimdi bunu başar-dık. Çok mutluyum ve heyecanlı-yım." ifadelerini kullandı.Güllü Güneş ise duyduğu heye-canı dile getirerek, şunları belirt-ti: "Güvercin nasıl uçuyorsa bende öyle uçuyorum şu an. Gelinlikgiyememiştim, eşimin durumuyoktu. İçimde kaldı. Televizyon-larda gelin gördüğümde ağlıyor-dum. Eşime diyordum 'Kadınlargiyiyor ben neden giyemiyorum'demiştim."Kuşadası Belediye BaşkanıÖmer Günel çifti tebrik etti.
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kültür ve Turizm Bakan Yar-dımcısı Gökhan Yazgı, çeşitli temas-larda bulunmak üzere geldiği kent-te, AA muhabirine, Türkiye'dekikültür turizminin en önemli nokta-larının başında Şanlıurfa'nın geldi-ğini söyledi.Kültür ve Turizm Bakanlığı tara-fından kentte yürütülen ŞanlıurfaNeolitik Çağ Araştırmaları Proje-si'nin büyük önem taşıdığını vurgu-layan Yazgı, kentte eş zamanlı 12ayrı bölgede kazı çalışmasının ya-pıldığını ifade etti.Yazgı, Göbeklitepe ve Karahante-pe'nin de yer aldığı Taş Tepeler Pro-jesi'nin, adeta tarihin akışına yönverdiğini belirterek, şöyle devam

etti:"Arkeolojik kazı alanlarımızdaözellikle geleceğe miras projeleri-mizle ülkede gerçekleştirdiğimiz ar-keolojik kazıların hızlandırılması veyeniden planlaması yapıldı. Şöylebir düsturla yola çıktık, gelecek 4yılda son 60 yılda yapılanları yapa-cağız. Bunun en önemli örneklerin-den bir tanesi de Karahantepe oldu.Karahantepe kazımızla birlikte şuanda bugüne kadar eşine rastlan-mamış çok sayıda özel kültür var-lıklarımıza ulaştık. Şu anda bilimselçalışmalarının devam ettiği birçokyapıya ulaştık. Bu bilimsel çalışma-ların akabinde Karahantepe ile bir-likte Göbeklitepe ve daha sonra şu

anda kazılan diğer tepelerimizlebirlikte bu kültür varlıkları sayısı-nın katlanarak artacağını düşünü-yoruz." Göbeklitepe ve Karahante-pe'de ortaya çıkarılan her bir eseridünyanın yakından takip ettiğinianlatan Yazgı, arkeolojinin doğasın-da, her an yeni bir bulguyla karşı-laşmanın bulunduğunu dile getirdi.Türkiye'nin kültür rotasının enönemli destinasyonlarından olantarihi alanlara ilişkin merak ve bek-lentilerin çok yüksek olduğunu be-lirten Yazgı, bilim adamlarının bü-yük bir titizlikle ve çabayla yenibulguların izini sürdüğünü vurgula-dı. Bilimsel çalışmaların çok büyükemekle ortaya çıktığını anlatan Yaz-

gı, şunları kaydetti:"Göbeklitepe ve Karahantepedönemsel olarak birbirine benzerdönemler ifade ediyor. Göbeklitepeve Karahantepe yapısal olarak çokdaha farklı anlamlar yüklenmiş ikitane yapı ve bundan sonra çıkacakolan yapılar da belki hem fonksiyonanlamında hem de o dönemki kulla-nım amaçları anlamında, tarihimiz-de çok daha farklı yorumlar getir-mek zorunda kalacak. Tabii bu Ka-sım'da Şanlıurfa'da yapacağımızDünya Neolitik Kongresi'nde deözel olarak ele alınacak. Kongredençıkacak bu bilimsel sonuçların dadünyada oldukça ses getireceğinidüşünüyoruz."
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İlk misafirlerini 1895'te düzenlenenaçılış balosuyla ağırlamaya başlayan Be-yoğlu'ndaki Pera Palace Hotel'de MustafaKemal Atatürk'ün kaldığı oda ziyaretçilereaçılıyor.Atatürk'ün kritik dönemlerde ülke içinbüyük önem taşıyan kararlar aldığı ve ça-lışmaları sırasında kullandığı 101 numara-lı odanın 2 aylık bakım ve onarım çalışma-ları tamamlandı.Türkiye Cumhuriyeti'nin kurucusu Ata-türk'ün 1917-1926 döneminde kullandığıAtatürk Müze Odası'nda Atatürk'ün kişiseleşyaları, gönderilen hediyeler, şapkalar,gözlükler, pijama takımları, balmumu hey-keli belgeler ve Atatürk'ün yeniçeri kos-tümlü fotoğrafı sergileniyor.
Oda Atatürk'ün çok sevdiği 
şafak doğumu, gün doğumu
rengiyle döşendiPera Palace Hotel Pazarlama Koordina-törü Ezgi Pek, AA muhabirine, yaptığı açık-lamada, Atatürk'ün odayı stratejik konum-lardan dolayı tercih ettiğini söyledi.Pek, Atatürk'ün 1917'den itibaren Dol-mabahçe Sarayı'nda kalacağı sürece kadarİstanbul ziyaretlerinde bu odada konak-landığını belirterek, "Odamız aynı zaman-da Haliç'e ve Pera'ya bakıyor. Bu bölgelerebaktığı için tercih ediyor. Bir de bağlantılıbir oda. Yaveri konaklasın diye burayı ter-cih etmiş." dedi.Atatürk'ün aynı zamanda İngilizlerdenbilgi almak için Pera Palace Hotel'i tercihettiğini aktaran Pek, casusluk faaliyetleriiçin de odanın kullanıldığını söyledi.Odanın herhangi bir suikast durumun-da da yaverinin kaldığı odadan kaçabilmekiçin merdivenlere çok yakın olduğunu ak-taran Pek, "Ondan dolayı bu odayı tercihediyor. Odamız Atatürk'ün çok sevdiği şa-fak doğumu, gün doğumu rengiyle donatıl-mış. Odamızda koltuklarımız var. Bu kol-tuklar da Atatürk'ün aslında askeri rütbeyegöre düzenlediği koltuklar. " diye konuştu.
Oda, 1 Ağustos'tan 
itibaren ziyarete açıkEzgi Pek, odadaki halının hikayesininise bir Hint mihracesinin Atatürk'e teklifettiği bir davete dayandığını anlatarak,şunları kaydetti:"Atatürk, daveti kabul ettiği için ona he-diye olarak iki adet seccade gönderiyor. Bizhalı olarak kabul ediyoruz. Çünkü bu halı-lar, seccade olabilmek için çok büyük veüzerinde hayvan figürleri barındırıyor. Buhalılardan bir tanesini biz şöyle yorumlu-yoruz; saat 9'u 7 geçiyor. 10 adet şamdanvar ama yanmıyor. Sadece kasımda açankasımpatı çiçekleri var. Bundan dolayı bizbu halının aslında 10 Kasım 1938'i göster-diğini düşünüyoruz. Halının mistik bir ola-yı ise Atatürk, ölmeden 8 yıl önce ona hedi-ye edilmesi."Yatak odasındaki detaylara dair Pek,"Ayrıca odada Yunanistan Başbakanı'nınAtatürk'ün Nobel Barış Ödülü almasınadair bir önerisi yer alıyor. Yunanistan'laalakalı dostluk yazışmaları, Atatürk'ün öl-meden 15-20 gün önce, dil teorisine göreTürkçenin aslında ilk dillerin arasında yeraldığını yazdığı bir tezi var. Vefat ettiği içinkendisi bunu tamamlayamıyor. New YorkTimes dergisinde kapak olduğu fotoğrafıvar. Otelimizde ayrı çekilen bir fotoğrafıvar." ifadelerini kullandı.Netflix'te yayınlanan "Pera Palas'taGece Yarısı" yapımından dolayı mekanınçok dikkat çektiğini söyleyen Pek, AtatürkMüze Odası'nın da çok merak edildiğinibelirtti.Atatürk Müze Odası, 1 Ağustos'tan iti-baren saat 10.00-11.00 ve 15.00-16.00 sa-atlerinde gezilebilecek. Müze ziyaretlerioturum başı 50 kişiyle sınırlı olacak.

Ziyaret için biletlere
"www.passo.com.tr" adresinden ulaşı-
labilecek.

Pera Palace 
hotel'deki "atatürk

Müze odası" yeniden
ziyarete açılıyor

Kültür ve Turizm Ba-kan Yardımcısı Gök-han Yazgı, NeolitikDöneme ait kazılarınsürdüğü Şanlıur-fa'daki Göbeklitepeve Karahantepe'deortaya çıkarılan eser-lerin tarihe yeni yo-rumlar getirebilece-ğini kaydetti.

Göbeklitepe ve Karahantepe'deki
bulGular Tarihe yeni 
yoruMlar GeTirebilir

Şehri Medeniyet 
Kültür Projesi'nin 

8'incisi Çanakkale'de 
düzenlenecek

Çanakkale Onsekiz Mart Üniversi-tesi (ÇOMÜ) Rektörü Prof. Dr. Cüneyt Ere-noğlu, kasım ayında Şehri Medeniyet Kül-tür Projesi'nin 8'incisine ev sahipliği yapa-caklarını söyledi.Erenoğlu, gazetecilere yaptığı açıkla-mada, Türkiye'de 4 yıl boyunca farklı şe-hirlerde 7 kez düzenlenen projenin "ŞehriMedeniyet Çanakkale Kültür Projesi" adıy-la yapılacağını anlattı.ÇOMÜ'nün ev sahipliğinde 20 Ka-sım'da yapılacak projenin, üniversiteninlokomotif bazı akademik birimleri tarafın-dan destekleneceğini anlatan Prof. Dr. Cü-neyt Erenoğlu, şunları kaydetti: "DevletKonservatuvarımız, Müzik ve Sahne Sa-natları Fakültemiz ile Güzel Sanatlar Fa-kültemizin öncülüğünde 20 Kasım'da pro-jenin hayata geçirilmesi planlanıyor. Kültü-rel sergiler, kültür defileleri, konserler vemüzik etkinlikleri, sempozyum ve bilimselkonferansların yansıra özellikle gelenekselsanat atölyeleri, geleneksel Çanakkale ye-mek festivalleri, tarih ve kültür gezileri ilebirlikte uluslararası katılımlı etkinliklerdüzenleyeceğiz ve akademik bir bakış açı-sıyla ama şehre ve bölgeye, özellikle bölge-ye ve ülkeye dokunan bir kültür etkinlikle-ri olacak." Erenoğlu, bu etkinliklerin Ça-nakkale için özellikle kültürel zenginlikle-rinin ön plana çıkması, ulusal ve uluslar-arası platformlarda tanıtılması ve bilinirli-ğinin arttırılarak yerel kültürel mirası ko-ruyarak yeni nesillere aktarmak adınaönemli katkılar sağlayacağını düşündükle-rini sözlerine ekledi.

Hayatını kaybeden oyuncu,yönetmen ve sunucu Kenan Işık'ınDevlet Tiyatroları (DT) çatısı altın-da Türk tiyatrosuna hizmet ettiği1973 - 2000 yılları boyunca rol al-dığı bazı oyunların fotoğrafları DTarşivinde yer alıyor.İstanbul'da tedavi gördüğü has-tanede bugün 76 yaşında hayatınıyaşamını yitiren Kenan Işık, pekçok tiyatro oyununda başrolde yeraldı, birçok oyunun yönetmenliğiniyaptı.Kenan Işık, Gazi Üniversitesi İk-tisadi İdari Bilimler Fakültesindenmezun olduktan sonra 1973'teDevlet Tiyatroları Genel Müdürlü-ğü Bursa Devlet Tiyatrosunda göre-ve başladı. Daha sonra uzun yıllarAnkara Devlet Tiyatrosunda görevyapan Işık, 2000'de İstanbul DevletTiyatrosundan rejisör olarak emek-liliğe ayrıldı.Kenan Işık'ın DT'deki oyuncu-luk yılları, sahnedeki anıları GenelMüdürlüğün arşivinde fotoğraf ka-releri olarak yerini aldı.Arşivdeki fotoğraflarda, 1976-1977 ve 1978-1979 sanat sezonla-rında Bursa Devlet Tiyatrosundaoynadığı "Eski Fotoğraflar" ile "Ev-

ler ve İnsanlar" oyunlarındaki Ke-nan Işık'ın sahneleri siyah beyazkarelere yansıyor.1979-1980 sanat sezonundaAnkara Devlet Tiyatrosunda sanat-severlerle buluşan ve Kenan Işık'ınÇetin Tekindor ve Selçuk Yöntemile rol aldığı "Bir Ümit için Mont-serrat" oyunundan fotoğraflar dasanatçının tiyatro yıllarına ışık tu-tuyor. Kenan Işık'ın, eski Devlet Ti-yatroları Genel Müdürü CüneytGökçer ile aynı sahneyi paylaştığıAnkara Devlet Tiyatrosunda 1980-

1981 sanat sezonunda temsil ya-pan "Kral Lear" oyunundaki bazısahnelerin fotoğrafları da arşivdebulunuyor.Güngör Dilmen'in 1983-1984'tesahnelenen "Ak Tanrılar" ile NecatiCumalı'nın 1985-1986 sanat sezo-nunda oynanan "Bir Sabah GülerekUyan" oyunlarında Işık'ın rolündenbazı sahneler arşivde yer alıyor.Işık'ın 1985-1986 sanat sezo-nunda sahnelenen "Öyle Bir Sevgiki" oyunundan bir sahne de DT ar-şivinde bulunuyor.

Sanatçı Kenan Işık'ın Devlet 
Tiyatrosu yılları siyah 

beyaz fotoğraf karelerinde
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BÜYÜKÇEKMECE ULUSLARARASI KÜLTÜR VE 
SANAT FESTİVALİ’NİN RESMİ AÇILIŞINI YAPTI 

Mahalle şenlikleri tüm coşkusuyla devam ediyor
Eyüpsultan Belediyesi’nin her yıl 

geleneksel olarak düzenlediği ma
halle şenlikleri ve film gösterimleri 
tüm coşkusuyla devam ediyor. 
Cumartesi günü Galip Özger Cadde
si’nde, Pazar günü ise Karadolap 
Parkı’nda yoğun bir katılımla gerçek
leşen etkinlikte bir araya gelen ma
halle sakinleri, aileleriyle birlikte 
keyifli bir hafta sonu geçirdi. 

Her yaştan Eyüpsultanlıyı yaz 
akşamlarında bir araya getiren ge
leneksel mahalle şenlikleri devam 
ediyor. Son olarak geçtiğimiz hafta 
sonu Galip Özger Caddesi ve 
Karadolap Parkı’nda düzenlenen 
şenlikler büyük ilgi gördü. 

 
SANAT ATÖLYELERİ VE BİR

BİRİNDEN EĞLENCELİ ETKİNLİK
LER 

Düğmeciler ve Karadolap Ma
hallesi sakinlerini buluşturan etkin
likte çocuklar, seramik atölyesi, 
şapka boyama atölyesi, rüzgârgülü 
atölyesi, çim adam atölyesi, zumba, 
palyaço, bubble show ve yüz boyama 
gibi birbirinden eğlenceli etkinlik
lerle eğlendi. 

 
BAŞKAN ÖZMEN VATAN

DAŞLARLA SOHBET ETTİ 
Karadolap Parkı’nda düzenlenen 

şenliğe Eyüpsultan Belediye Başkanı 

Dr. Mithat Bülent Özmen de katıldı. 
Şenliğin keyfini çıkaran mahalle 
sakinleriyle buluşan Başkan Özmen, 
vatandaşlarla bol bol sohbet edip 
talep ve isteklerini dinledi. 

 
AÇIK HAVADA SİNEMA KEYFİ 
Sahne ve atölye aktivitelerinin 

ardından saat 20.00’de Kahraman 
Balık, isimli animasyon film göster
imiyle mahalle sakinleri açık havada 
film izlemenin keyfini çıkardı. Öte 
yandan Eyüpsultanlıların yaz 
gecelerini renklendiren şenliklerde 
limonata, patlamış mısır ve pamuk 
şeker ikramları yapıldı. 

 

İstanbul Büyükşehir Belediye (İBB) 
Başkanı Ekrem İmamoğlu,  Paris’teki bir 
dizi program ve temaslarının ardından 
ayağının tozuyla 25.’si düzenlenen İstan
bul Büyükçekmece Uluslararası Kültür ve 
Sanat Festivali’ne konuk oldu. Önceki 
dönem CHP Genel Başkanlarından Hik
met Çetin ve Büyükçekmece Belediye 
Başkanı Hasan Akgün ile birlikte festi
valin açılış seremonisini izleyen 
İmamoğlu, 2000 yılından beri kadar ar
alıksız olarak düzenlenen festivalin 
açılışında yaptığı konuşmasında özetle 
şunları söyledi: 

 
“SAVAŞI KINIYORUM, SAVAŞTAN 

UZAK OLAN HER MİLLETİ ALKIŞLIYO
RUM” 

“Yurt dışından gelen ülkeleri temsil 
eden insanların benim gönlümdeki yeri; 
barışı, bir arada olmayı, dünyayı temsil 
eden, dünyanın bütün iyi duygularını 
temsil eden insanlar. Ben hepinizin huzu
runda net ifade ediyorum; savaşı kınıyo
rum, savaştan uzak olan her milleti 
alkışlıyorum. Savaşı 21. yüzyıla hiç 
yakıştırmıyorum. Ve savaşa karşı mü
cadelede kendimi bu yolda adamış bir 
yönetici olarak tarifliyorum. Dünyanın 
her yerinde İstanbul adına kıtaları bir
leştiren bu güzel güç adına barış için mü
cadele edeceğimi bütün 
hemşehrilerimizin huzurunda vatan
daşlarımızın huzurunda söz veriyorum.” 

 
“DOĞAYI KORUMAK, YEŞİLİ KORU

MAK, EŞİTLİĞİ KORUMAK ADINA…” 
“Ben buraya Paris'ten geldim. 204 

ülkenin sporla birleştiği bir etkinlikten 
uçaktan iner inmez yine İstanbul'da 
dünyayı birleştiren bir kültür sanat etkin
liğine katıldım. Aynı gün içinde müthiş 
bir duygu. Elbette her ikisi de benim so
rumluluklarımı arttırıyor. Hem şehrimiz, 
hem bölge coğrafyamız adına özellikle. 
Bu konuda dünya şehirleriyle doğayı ko
rumak, yeşili korumak, eşitliği korumak 
ve özellikle barışı korumak ve 
demokrasiyi korumak adına bütün dünya 
şehirleri olarak imza altına aldığımız bir 
beyanı olimpiyat başlamadan önce 
Paris'te açıkladık ve bütün dünyaya ilan 
ettik.” 

 
“DÜNYANIN EN ETKİLİ, SPOR ŞE

HİRLERİNDEN BİRİSİ OLDUĞUNU 
GÖSTERECEĞİZ” 

“Tam da bu etkinlikler, olimpiyat ve 
kültür, sanat gibi aynı anda Büyükçek
mece İstanbul'dan Paris'e kurulan bu 
köprüyle beraber İstanbul'da da çok 
büyük ve güzel etkinliklere imza atma 
gayretinde olduk. 2027’de Avrupa Oyun
ları’nı İstanbul'da misafir edeceğiz. Ve 
bütün İstanbul'a çoklu spor organizasy
onunun gücünü gösterip İstanbul'u da 
dünyanın en etkili, spor şehirlerinden 
birisi olduğunu göstereceğiz.” 

 
“İYİ ŞEYLER, GÜZEL İŞLER, İÇİN 

KARARLILIK, SABIR VE İNAT DA 
GEREKİR” 

“En büyük hedefimiz 2036 olimpiyat
larını da İstanbul'da yapmak. Bu anlamda 
Paris'te İstanbul evi tanıtımını yapıyoruz. 
678 Ağustos'ta yine Paris'te bütün 
dünya spor kamuoyuna nasıl etkili ve 
nasıl güçlü bir spor şehri olduğumuzu 
gösteren resepsiyon, tanıtım ve kültür 
sanat etkinlikleriyle beraber Paris'te ola
cağız. Amacımız 2036’da kıtaları bir
leştiren, kültürleri birleştiren, 
medeniyetleri birleştiren ve bu 
coğrafyadaki bütün güzel duyguları bir
leştiren İstanbul; sporda da birleştirici ve 
iyileştirici gücünü 2036’da bütün 
dünyaya göstersin. Bu yolda kararlıyız. İyi 
şeyler, güzel işler için kararlılık, sabır ve 
inat gerekir. Ama iyi yönde inat, iyilikleri 
başarma yönünde inat. O ısrarı ortaya 
koyacağız ve inşallah bu güzel organiza
syonları İstanbul'umuza kazandıracağız.” 

 
“MUAZZAM BİR İŞ” 
“Böylesi güçlü bir organizasyon, 25 

yaşına gelmiş. Muazzam bir iş… Artık İs
tanbul'un birçok ilçesinde bu renkli festi
valin güçlü işleri sergileniyor. Artık 
İstanbul'a yayılan bir iş oldu. Daha da 
büyüsün istiyoruz. Zaten büyük bir iş 
başarıldı. Hem uluslararası hem de ulusal 
düzeydeki bu işin uzmanları, bu işin en 
üst seviyedeki kurum, kuruluşları, böylesi 
bir festivalin dünyada en özel festivaller
den birisi olduğunu onayladı. 9 kez en 
başarılı festivali seçildi. Böylesi güçlü bir 
organizasyonu kusursuza yakın başar
mak bu kadar insanı misafir etmek 
muazzam. Bu ülkeyi tanıtmak, şehrimizi 
tanıtmak, ilçemizin bu güzel coğrafyayı 

tanıtmak, olağanüstü bir hizmet ve 
gerçekten sadece bir belediye başkanı 
olarak değil, aynı zamanda kültürü, 
sanatı, yaşamı destekleyen ve barışı 
destekleyen uluslararası ilişkiler 
konusunda da özenli gayretlerini 
bildiğim Hasan Akgün başkanımızı, huzu
runda yürekten destekliyorum.” 

 
“GÖRECEKSİNİZ YAKIN ZAMANDA…” 
“İstanbul, barışın kaynağıdır. İstanbul 

sevginin, buluşmanın, uzlaşmanın kay
nağıdır. Bu güçlü kaynağın gücünü göre
ceksiniz yakın zamanda İstanbul'un 
yakın coğrafyasına, Orta Doğu'dan Orta 
Asya'ya, kuzeyinde Balkanlar'a hatta 
Avrupa'nın içine kadar yansıyacak;  güçlü 
işleri, güçlü sözleri, güçlü iş birliklerini 
ülkelerle ve şehirlerle yapmaya devam 
edeceğiz. Çünkü biz ‘Yurtta barış, 
dünyada barış’ diyen Mustafa Kemal 
Atatürk'ün evlatlarıyız.” 

 
AKGÜN: “FESTİVAL BİR KÜLTÜRLER 

KARMASIDIR, KÜLTÜRLERİN BULUŞ
MASIDIR” 

Büyülçekmece Belediye Başkanı Hasan 
Akgün de açılış konuşmasında, “Bu festi
valin bir kültür ve sanat festivali 
olduğunu ısrarla vurguluyoruz. Çünkü 
bugüne kadar bazıları şarkı türkü dedi, 
bazıları dans dedi. Hayır. Bu festival; 
kültürlerin birleştiği, sevginin sanatla, 
kültürün de dostlukla buluştuğu ve 
Mimar Sinan Köprüsü üzerinde bugün 75 
ülkeden gelen 1.200 gencimizin el ele tu
tuşarak ‘sevgi birbirimize, barış hep
imize’   dedikleri, dünyaya dostluk 
mesajları verdikleri bir kültürler kar
masıdır, kültürlerin buluşmasıdır” 
ifadelerini kullandı. 

 
FESTİVAL ATEŞİNİ YAKTI 
Festival açılışını izleyenler arasında 

Gelsenkirchen Belediye Karin Welge , 
Edirne Belediye Başkanı Filiz Gencan 
Akın, Adıyaman Belediye Başkanı Abdur
rahman Tutdere ile ilçe belediye başkan
ları ve yabancı misyon temsilcileri de yer 
aldı. Açılış konuşmalarının ardından 
İmamoğlu, “Keyfi bol, eğlencesi ve mutlu
luğu bol bir festival diliyorum” cüm
leleriyle festival ateşini yakarak resmi 
açılış gerçekleştirdi. 

 

İstanbul Büyükşehir Belediye (İBB) Başkanı Ekrem İmamoğlu, 25. İstanbul Büyükçekmece Uluslararası 
Kültür ve Sanat Festivali’nde konuştu. Paris’te devam eden olimpiyat oyunlarına ve temaslarına deği-
nen İmamoğlu, “Amacımız 2036’da kıtaları birleştiren, kültürleri birleştiren, medeniyetleri birleştiren ve 
bu coğrafyadaki bütün güzel duyguları birleştiren İstanbul; sporda da birleştirici ve iyileştirici gücünü 

2036’da bütün dünyaya göstersin. Bu yolda kararlıyız. İyi şeyler, güzel işler için kararlılık, sabır ve inat 
gerekir. Ama iyi yönde inat, iyilikleri başarma yönünde inat. O ısrarı ortaya koyacağız ve inşallah bu 

güzel organizasyonları İstanbul'umuza kazandıracağız” ifadelerini kullandı.

İSTANBUL’DA SPOR YAPANLARIN 
ORANI YÜZDE 21,7 ARTTI 

İstanbul Büyükşehir Belediyesi (İBB) 
iştiraki Spor İstanbul, 2023 Fiziksel Ak
tivite Araştırması’na göre 39 ilçe arasında 
en çok spor yapan ilçe Küçükçekmece, en 
az spor yapan ilçe ise Esenler oldu. İstan
bulluların son 4 yılda yapılan çalışmalarla 
fiziksel aktivite oranı yüzde 13’lerden 
yüzde 35’lere kadar çıktı. Spor ve egzersiz 
yapma oranı yüzde 21.7 arttı.  
İBB Spor İstanbul Fiziksel Aktivite 

Araştırması’nı ilk olarak 2020 yılında 
yaptı. 2020’deki fiziksel aktivite oranı 
yüzde 13.2 olarak kayıtlara geçti. Oranın 
düşük olmasında pandemi önemli rol oy
nadı. İstanbul’un spor haritasını ve spor 
yöntemlerini gözler önüne seren İBB Spor 
İstanbul Fiziksel Aktivite Araştırması 
2023 yılında bir kez daha yapıldı. İlçe 
merkezlerinde yüz yüze ve hane ziyaret
leriyle 18 yaş ve üzeri toplam 11 bin 515 
kişiye ulaşıldı. 2023 itibarıyla fiziksel ak
tivite oranı yüzde 35.3’e çıktı. 4 yılda İs
tanbul’un fiziksel aktivite oranı yüzde 21.7 
oranında artış kaydetti. 2023 yılı araştır
masına göre “spor veya egzersiz yapıyo
rum” diyenlerin oranı %34,9 oldu. 
2022’de bu oran %29,6’ydı. Böylece İstan
bulluların spor ve egzersiz yapma oranı 
sadece 1 yılda %5,3 arttı. Rapora göre 
kadınların %33,7’si düzenli fiziksel ak
tivite yaparken, erkeklerde bu oran %36,1 
oldu. 2022’de haftada 150 dakikadan fazla 
süre fiziksel aktivite yapanların oranı 
%11,7 iken, 2023’te yaklaşık dört katına 
çıkarak %38,7’yi buldu. 
Cinsiyetten yaşa ve 
eğitim düzeyine kadar, 
İstanbulluların fiziksel 
aktivite alışkanlıklarını 
detaylı şekilde ortaya 
koyan araştırmaya göre, 
insanlar en çok spor 
amaçlı yürüyüş yapıyor. 
Yürüyüşü; fitness, 
yüzme, koşu, futbol, yoga 
ve pliates takip ediyor. İs
tanbulluların spora olan 
ilgisinin artmasında 
artan spor tesislerinin de 
etkisi oldu. 2019’da 42 
olan İstanbul Büyükşehir 
Belediyesi’ne bağlı tesis 
sayısı 2023 sonu 
itibarıyla 68’e çıktı. 
2019’da 6 milyon olan 
kullanım sayısı, 2023’te 10 milyona çıktı.  

 
ONUR: İSTANBUL’UN HEDEFİ LON

DRA’YI YAKALAMAK 
2023 Fiziksel Aktivite Araştırması’nı 

değerlendiren İBB Spor İstanbul Genel 
Müdürü İ. Renay Onur, “2020’den itibaren 
fiziksel aktivite araştırmasını yapıyoruz. 
Bu rapor sayesinde ‘Yaptığımız işi ne 
kadar iyi yapıyoruz, hangi konularda 
harekete geçmeliyiz’ gibi soruların yanıt
larına erişip, yol haritamızı belirliyoruz” 
dedi. Fiziksel aktivite alışkanlığının gerek 
sporcu yetiştirme gerekse de kamu sağlığı 
hedefleri için yerinin yadsınamaz 
olduğunu vurgulayan Onur, “Bir ülkede ne 
kadar fiziksel aktivite varsa o kadar 
sporcu olur. Ne kadar sporcu varsa o 
kadar elit sporcu, ne kadar elit sporcu 
varsa o kadar olimpik sporcu… Türkiye 
gibi bir ülkenin olimpiyatlara 300400 
sporcu göndermesi gerekli. 2024 Paris 
Olimpiyat Oyunları’na sadece 101 sporcu
muz gitti. Sayı bireysel görünüp sizi yanılt
masın, voleybol milli takımımız da bu 
sayının içinde. Öte yandan spor demek 
sağlık demek. Dünya Sağlık Örgütü’nün ra
poruna göre hem tip 2 diyabette hem de 
obezitede Avrupa ülkeleri içinde birin
ciyiz. Bunları göz önüne alıyoruz ve Spor 
İstanbul olarak halkımızı harekete çağırıy
oruz. Fiziksel aktivite oranını yüzde 
13’lerden yüzde 35’lere çıkardık. Bu 
olumlu ancak hâlâ daha gitmemiz gereken 
çok yol var. Hedefimiz yüzde 60 oran
larına sahip olan Londra seviyesine 
gelmek” diye konuştu. 
İşte 2023 Fiziksel Aktivite Araştır

ması’na göre İstanbulluların spor yapma 
oranları ve tercihler; 

 

İstanbul’un Şampiyonu Küçükçek
mece  

Araştırmada en çok merak edilen sonuç, 
ilçelerin aktivite sıralamasıydı. İstanbul’un 
en çok spor veya egzersiz yapan ilçesi 
%47,7 ile Küçükçekmece oldu. İkinciliği 
%47,3 ile Üsküdar, üçüncülüğü de %44,9 
ile Sultanbeyli aldı. 
İstanbul’un en az spor veya egzersiz 

yapan ilçesi ise %16,2’lik oranıyla Esenler 
oldu. %21,7 ile Güngören sondan ikinci ve 
%21,9 ile de Çatalca sondan üçüncü oldu. 

 
İstanbullu Zinde Kalmak İçin 

Yürüyor 
İstanbullulara spor yapma nedenleri 

sorulduğunda ise araştırmaya katılanların 
%58,5’u "daha zinde hissetmek" cevabını 
verdi. Katılımcılardan "fiziksel görünüşü 
iyileştirmek" cevabını verenlerin oranı 
%37,1 olurken, "sağlık sorunları" diyen
lerin oranı %30,1 oldu. Bunun yanı sıra, 
spor yapanların %25,2’si "eğlenceli vakit 
geçirmek" ve "stres atmak" için spor yap
tıklarını belirtti. Spor yapma tercihlerine 
bakıldığında ise İstanbullular %48’lik 
oran ile en çok egzersiz amaçlı yürüyüş 
yaptığını söylerken ikinci sırada %22,3 fit
ness ve üçüncü basamakta da yüzde 22,1 
ile rekreatif amaçlı yürüyüş yapmak yer 
aldı. Kadınların yüzde 53,2’si en çok 
yürüyüş yaparken, en az ilgi gösterdikleri 
spor veya egzersiz türü ise %1,7 ile masa 
tenisi oldu. Erkekler de en çok %43,1 ile 

egzersiz amaçlı yürüyüş yapıyor, %0,7 ile 
en az yoga ve pilatese ilgi duyuyor. 

 
Spor Yaparken En Çok Parklar Tercih 

Ediliyor 
Şehir sakinlerine sportif faaliyetlerini en 

sık yaptığı yerler sorulduğunda ise park 
vb. açık alanlar %48,8 ile ön plana çıkıyor. 
Park ve açık alanları %44,7 ile spor 
merkezleri ve %30,3 ile sokaklar takip 
ediyor.  1824 yaş arası gençler ise fitness 
salonlarından çıkmıyor. Gençlerin 
%33,7’si fitness yaptığını belirtiyor.  

 
Spor yapmayanlar: Zaman Yok! 
Düzenli fiziksel aktivite yapmayan 

katılımcılara bu konunun sebepleri sorul
duğunda en sık alınan yanıt %57,5 ile 
“zaman yetersizliği” oluyor. Sağlığı el ver
meyenlerin oranı %16,6 iken, fiziksel ak
tiviteye ilgi duymayanların oranı da %15,7 
olarak tespit edildi. 

Katılımcılar, fırsatları olsa hangi fiziksel 
aktivite türünü yapmak isteyecekleri 
sorusuna ise %37,1 ile “yüzme” yanıtını 
verdi. Yüzmenin hemen peşinden %26,2 
ile egzersiz amaçlı yürüyüş ve %20,6 ile 
fitness salonunda çalışmak geliyor. 

 
Olimpiyat Adaylığına Büyük Destek 
İBB Spor İstanbul Fiziksel Araştır

ması’na katılanların %89,1’i lisanslı 
sporcu olmadığını söylerken, %7,1’i eski
den lisanslı sporcu olduğunu, %3,8’i ise şu 
anda lisans sahibi olduğunu belirtiyor. Öte 
yandan İBB’nin ev sahipliği için aday 
olduğu 2036 Olimpiyat Oyunları’na İstan
bullular da büyük bir çoğunlukla destek 
veriyor. Ankete katılanların yüzde 78.7’si 
İstanbul’da Olimpiyat Oyunları’nın düzen
lenmesini desteklediğini beyan etti.  
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a Milli Kadın Voleybol Takımı, Paris2024 Olimpiyat Oyunları'ndaki ilk maçın-da Hollanda'yı 3-2 yendi.Karşılaşmanın ardından AA muhabiri-ne açıklamada bulunan Cansu Özbay, gali-biyetten dolayı mutlu olduklarını anlata-rak, "İnanılmaz bir geri dönüş yaptık. As-lında normalde olan ruhumuzu sonundasahaya yansıttık. Yolumuz çok uzun. Bugüntakım arkadaşlarımı tebrik ediyorum, çün-kü her sayı için inanılmaz savaştılar. Kalanmaçların hiçbiri kolay olmayacak. Bugün-kü ruhumuzla oynarsak çok güzel şeylerbaşarabiliriz." diye konuştu.Milli oyunculardan Meliha Diken de iyibir performansla 2-0'dan maçı çevirdikle-rine dikkati çekerek, "Hollanda'yı tebrikederim, gerçekten çok iyi mücadele ettiler.Galip gelen taraf biz olduğumuz için çokmutluyuz. İlk maçlar zordur ama galibiyet-le ayrılmak çok önemliydi. İkinci maçtaDominik Cumhuriyeti'yle karşılaşacağız. Omaça da iyi hazırlanacağımızı düşünüyo-rum." ifadelerini kullandı.A Milli Kadın Voleybol Takımı'nın ba-şantrenörü Danielle Santarelli, galibiyettendolayı mutlu olduklarını söyledi.Karşılaşmanın ardından basın men-suplarına açıklamada bulunan İtalyan ba-şantrenör, maçın zor geçtiğini belirterek,"İyi bir şekilde başlamak istiyorduk. Hol-landa gibi bir takıma karşı gerçekten zorbir maç olacağını biliyorduk, iyi bir kadro-ları var. Çok fazla hazırlık maçı oynadılar.Avrupa Şampiyonası'nda üçüncü sırayı al-dılar. Bu yüzden zor bir maç olacağını bili-yordum. Galibiyetten dolayı takımımla gu-rur duyuyorum." diye konuştu.

Milli oyuncu Cansu 
Özbay: "İnanılmaz bir

geri dönüş yaptık"

türkiye Futbol Federasyonu (TFF)Merkez Hakem Kurulu (MHK) 2024-2025 Sezonu Yaz Semineri'nin açılışı ya-pıldı.TFF'den yapılan açıklamaya göre, 27Temmuz'da başlayan ancak resmi açılışı-nın bugün federasyonun Riva'daki tesis-lerinde yapılan seminere, TFF Başkanıİbrahim Ethem Hacıosmanoğlu, TFF Baş-kan Vekilleri Mecnun Otyakmaz ve FuatGöktaş, Genel Sekreter Abdullah Ayaz,MHK Başkanı Ferhat Gündoğdu, KuzeyKıbrıs Türk Cumhuriyeti Futbol Federas-yonu MHK Başkanı Abdullah Özsusuzoğ-lu, Temsilciler Kurulu Başkanı ŞerafettinBural ve Profesyonel Futbol Disiplin Ku-rulu Başkanı Celal Demirtürk ile hakem-ler katıldı. TFF Başkanı Hacıosmanoğlu,burada yaptığı konuşmada Türk hakem-lerine güvendiklerini belirterek, şunlarıkaydetti: "600 yıl dünyayı yönetmiş birmilletin evlatlarıyız, kendi evlatlarımızagüvenemeyip, yabancı hakem getirdik buülkeye. Bu durum sadece size olan haka-ret değil, bütün Türk milletine olan haka-retti. Yapanları kınıyorum. Tek istediği-miz bir şey var, adil ve adaletli olmak. Biz,sizlerin arkasında dağ gibi duracağız.Size yapılan hakaret, bu ailenin tüm üye-lerine, yönetici arkadaşlarıma, bana dayapılmış kabul edeceğim. Bunu samimi-yetimle söylüyorum. Biz bir duruş sergi-leyeceğiz. Biz, size bu ortamı sağlayaca-ğız, sizin yükünüzü alacağız. Bizler dağgibi sizlerin arkanızdayız."Hakemlerden adil olmalarını isteyenHacıosmanoğlu, "Siz adaletli yönetiminizigösterin, art niyetli insanlar eğer bunlaratenezzül ediyorsa, onlarla uğraşmak dabizim görevimiz. Tamamen şahsım ve yö-netim olarak bu sorumluluğu üzerimizealıyoruz. Hepimiz insanız, hata yapıyoruz.Sahadaki arkadaşlarımızın insani hatayapma opsiyonu var ama VAR'daki arka-daşlarımızın çok daha dikkatli olması la-zım. Çünkü sahada anlık karar veriyorsu-nuz, kaçırabilirsiniz, insanın doğasındaolan şeyler. Ama VAR'da defalarca seyre-dip de insani hatanın olmaması lazım. Bizönce adaleti sağlayacağız. Adaleti sağladı-ğımız zaman da Türk futbolunun markadeğeri otomatikman yukarı çıkacak. Sa-dece Süper Lig takımlarından bahsetmi-yorum, biz amatör liglerden başlayacağızbu adaleti sağlamaya." değerlendirmesin-de bulundu. Hacıosmanoğlu, hakem üc-retlerine de yüzde 50 artış olarak planla-nan iyileştirmeyi yüzde 75'e çıkardıkları-nı da ifade etti.

Futbolda MHK'nin 
yaz seminerinin 

açılışı yapıldı

Galatasaray Kulübü Başkanı DursunÖzbek, transfer çalışmalarını sürdürdükleri-ni ve 8 numara bölgesine yapılacak takviyeyien kısa sürede açıklayacaklarını söyledi. Ga-latasaray Kulübü Başkanı Dursun Özbek, Ga-latasaray Spor Kulübünün kurucusu, ilk baş-kanı ve ilk sporcularından Ali Sami Yen'invefatının 73. yıl dönümünde Feriköy Mezar-lığı'ndaki kabri başında yaptıkları anmanınardından basın mensuplarına açıklamadabulundu. Beşiktaş ile 3 Ağustos Cumartesikarşılaşacakları Turkcell Süper Kupa maçınaodaklandıklarını belirten Özbek, şunları kay-detti:"Transfer sezonu devam diyor. Hocamız-la beraber tespit ettiğimiz eksiklerimiz var.Onların bir kısmını giderdik, bir kısmını daen kısa sürede gidereceğiz. Çalışmalarımızyoğun şekilde devam ediyor. Elimizde şam-piyon olmuş bir kadro var. 2 sezon üst üste

şampiyon olan değerli bir hocamız var. Bun-lar Galatasaray'ın en büyük gücü. Çalışmalarsonucunda ihtiyaç duyulan yerlere transfer-lerimiz devam edecek. 8 numara önemlikuvvetlendirmemiz gereken bir bölgemiz.Son derece sıkı çalışıyoruz. Kısa sürede in-şallah taraftarlarımıza haberini vereceğiz."Dursun Özbek, Paris 2024 Olimpiyat Oyun-ları'na ilişkin soruya ise şu yanıtı verdi:"Olimpiyata katılan tüm sporcularımızı teb-rik ediyorum. Kafileye katılan sporcularınhepsini gözlerinden öpüyorum, onlar bizimgurur kaynağımız. Orada olmak çok önemli.Bugün de güzel bir galibiyet aldık. Yürektenonları desteklememiz lazım. Onlar Türk spo-runun kıymetlisi. Özellikle 1924'te olimpi-yatlara Ali Sami Yen Bey götürmüştü. Böylebir döneme gelmesi de çok önemli. Onuniçin herkesin oradaki sporcuları cesaretlen-dirmesi gerektiğini düşünüyorum."

tekirdağ'da yaşayan dünya şampi-yonu milli sporcu Nida Bulut, yüzmedensıkılıp 2 yıl önce başladığı serbest dalışta,ulusal ve uluslararası şampiyonalarda 16madalya kazanarak önemli bir başarıyaimza attı. Bulut, ailesinin yönlendirmesiy-le küçük yaşlarda başladığı yüzmeden sı-kıldığı için 10 yaşında farklı bir branşageçmek istedi. Su altı branşına geçmeyekarar veren Bulut, antrenörü Sertan Ay-dın ile çalışmaya başladı. Zamanla kendi-ni geliştiren Bulut, geçen yıl katıldığı Ser-best Dalış Havuz Türkiye Şampiyona-sı'nda farklı kategorilerde 3 altın, 1 gü-müş madalya, Serbest Dalış Havuz DünyaŞampiyonası'nda ise 1 altın ile 3 gümüşmadalya elde etti.Milli sporcu Bulut, mayıs ayında Edir-ne'de düzenlenen Serbest Dalış HavuzTürkiye Şampiyonası'nda farklı kategori-lerde 5 altın madalya elde ederek, SerbestDalış Havuz Dünya Şampiyonası'na katıl-maya hak kazandı. Bulut, 4-10 Tem-muz'da Sırbistan'da düzenlenen SerbestDalış Havuz Dünya Şampiyonası'nda da 3altın madalya almayı başararak dünya

şampiyonu oldu. Her zaman kürsüde ol-mak isteyen Bulut, madalyalarına yenile-rini eklemek için çalışmalarını sürdürü-yor. Nida Bulut, AA muhabirine, 2 yılda 2dünya şampiyonluğu elde etmenin gururverici olduğunu söyledi. Bu yıl şampiyo-nalarda çok güzel başlarılar kazandığınıifade eden Bulut, "Türkiye Şampiyonasıbenim için çok başarılıydı. Bu sene birhayli iyiydim. Geçen senenin metrelerinikatlayarak gittim. Türkiye Şampiyona-sı'nda bütün branşlarda şampiyon oldum.Böylelikle milli takıma seçildim. Dünyaşampiyonası da benim için aynı şekilde

çok başarılı geçti. 3 dünya şampiyonlu-ğum oldu ve Türkiye Şampiyonası'ndayaptığım derecelerim üstüne çıkarakdünya şampiyonu oldum." diye konuştu.Bulut, dünya şampiyonasında Türkiye'yien iyi şekilde temsil ettiği için çok mutluolduğunu dile getirdi.Geçen yıl başladığı serbest dalıştakısa sürede önemli başarılara imza attığı-nı belirten Bulut, şunları kaydetti:"Bu branşa başladığımda bu kadarbaşarılı olacağımı ilk başlarda düşünmü-yordum. Fakat sonralarda derecelerimgelişmeye başladıkça ve insanların da be-nim hakkımda iyi düşüncelerinin olduğu-nu gördükçe bu branşta başarılı olacağı-mı düşünmeye başladım. Her şeyde oldu-ğu gibi serbest dalışta da başarılı olmakiçin çalışmam gerekiyordu. Yeteri kadarçalıştım ve başarılarımı elde ettim. Çalış-mak her şeyin ana kapısı, o kapıyı açtık-tan sonra zaten gerisi geliyor. Hedefimönümüzdeki sene için de aynı şekilde bü-tün branşlarda şampiyon olmak. Bu sene-ki derecelerimin en az 20 metre, 30 met-re üstüne koyabilmek." diye konuştu.

Beşiktaş, Süper Kupa 
mesaisine başladı
Beşiktaş Futbol Takımı, 3 AğustosCumartesi günü Galatasaray ile oynaya-cağı Turkcell Süper Kupa maçının hazır-lıklarına başladı. Siyah-beyazlı kulübünaçıklamasında, BJK Nevzat Demir Tesis-leri’nde Giovanni van Bronckhorst yöne-timinde gerçekleştirilen idmanda kon-disyon ve taktik çalışması yapıldığı belir-tildi. Gençlerbirliği maçında oynayan fut-bolcuların salonda yenilenme çalışmasıyaparak günü tamamladığı ifade edildi.Diğer futbolcuların ise koşu ve pasçalışması yaptığı antrenmanın, dar alan-da oynanan çift kale maçla sona erdiğiaktarıldı. Beşiktaş, Galatasaray maçı me-saisine, yarın Trendyol 1. Lig ekiplerin-den Sakaryaspor ile yapacağı hazırlıkmaçıyla devam edecek.

Fransa'nın başkenti Paris'teki LesInvalides'te gerçekleştirilen müsabakalar-da Mete Gazoz, Muhammed Abdullah Yıl-dırmış ve Ulaş Berkim Tümer'den oluşanmilli takım, Wenchao Kao, Zhongyuan Live Yan Wang'ın temsil ettiği Çin'le karşı-laştı. İlk seti 55-54 kazanan milliler, ikinciseti 57-56 kaybetti. Çin'e üçüncü sette 55-54, dördüncü sette ise 56-54 üstünlüksağlayan Klasik Yay Erkek Milli Takımı,durumu 6-2'ye getirdi ve bronz madalya-nın sahibi oldu.Milli okçular, Paris 2024'te Türkiyeadına ilk madalyayı kazanma mutluluğu-nu yaşadı. Paris 2024 Olimpiyat Oyunla-rı'nda üçüncü olan Mete Gazoz, Muham-med Abdullah Yıldırmış ve Ulaş BerkimTümer'den oluşan Klasik Yay Erkek MilliTakımı, madalyalarını aldı.Fransa'nın başkenti Paris'teki Les In-valides'te gerçekleştirilen müsabakalardaÇin'i mağlup ederek üçüncü olan Mete Ga-zoz, Muhammed Abdullah Yıldırmış veUlaş Berkim Tümer'den oluşan milli ta-kım, madalyalarını alma mutluluğunu ya-şadı.Klasik Yay Erkek Milli Takımı'nınüçüncülüğü, 100 yıllık olimpiyat tarihindeTürkiye'nin takım halinde kazandığı ilkmadalya olarak kayıtlara geçti.

Gençlik ve Spor Bakanı Osman AşkınBak, tören sonrası hatıra fotoğrafı çektir-diği sporcuları tebrik etti.Öte yandan madalya seremonisindeülke bayraklarının yanlış yükseklikte asıl-ması da dikkatleri çekti. Törende gümüşmadalya kazanan Fransa'nın bayrağı Türkbayrağının altında kaldı.Teknik direktör Ergin ve sporcularmadalya töreninin ardından basın men-suplarına açıklamalarda bulundu.Sporcuların ortaya koyduğu perfor-mansın harika olduğuna dikkati çekenOkçuluk Milli Takımlar Teknik DirektörüGöktuğ Ergin, "Bu başarının arkasında 3yıllık büyük bir emek var. Özellikle MeteGazoz'un altın madalyasından sonra, he-pimiz için olimpiyatlarda madalya kazan-mak, kült olmaktan çıktı. Doğru hazırla-nınca madalya sayısını artıracağımızı dü-şündüğümüz bir yapıya dönüştük. Geridekalan 3 yılı çok iyi değerlendirdik. Çocuk-lar da geride kalan 3 yılda büyük bir çabasarf ettiler." açıklamasını yaptı.

Bugün oynanan karşılaşmaları da de-ğerlendiren Ergin, şöyle konuştu:"Bugün Kolombiya maçını kolay geçe-ceğimizi düşünürken beklediğimizdenzor bir maç oldu. Hindistan maçının zorolacağını düşünürken daha kolay geçti.Fransa'ya milimetrelerle kaybettik. AmaÇin'e karşı son Dünya Şampiyonası'ndankalan özel bir hırsımız vardı. Tekrardansporcuların mantalitesini değiştirebilmekve onların motivasyonunu artırmak adınabiraz bunu kullandık. Çok şükür başar-dık." Olimpiyat şampiyonu milli okçuMete Gazoz, dün yorucu ve uzun bir günyaşadıklarını vurgulayarak sözlerine baş-ladı. Bugün yapılan karşılaşmalar önce-sinde bütün maçları basamak basamakdeğerlendirdiklerini dile getiren Gazoz,"Bu merdivenin sonunda podyum vardı,podyuma da çıktık. Güzel bir gündü. Bura-da yaşadığımız her şeyin fazlasını teknikkadromuz antrenman sırasında yaşattılar.Hatta daha zorlu antrenmanlar oldu, nab-zımız 180'lerdeyken ok attık. Hatta bugün

o kadar yükselmedi bile. Güzel ve keyiflibir gündü. Çok eğlendik. Zihnimizi ve vü-cudumuzu kontrol altında tuttuk. Bu ma-dalyanın burada değil, antrenmanlardakazanıldığını ispatladık." ifadelerini kul-landı. Madalyaya inandıklarının altını çi-zen Gazoz, şunları söyledi:"Buraya gelirken kürsü hedefimiz var-dı. Herkese 'Tarihi bir olimpiyat.' olacakdiyordum. Bugün bizim için herhangi birtribün veya seyirci baskısı olmadı. BugünFransa'nın aldığı desteğe şaşırmadık.Olimpiyatta yarı finale kalmıştık ve milim-lerle kaybettiğimiz bir maç oldu. Burayagelmeden önce 'Size bronz vereceğiz, hiçgelmeyin.' deselerdi buna tamam derdik.Tabii ki hakkımızla kazandık ama demekistediğim, ufak da olsa bir şans lazımdıama bu şans Fransa maçında bizden yanaolmadı. Sadece okçuluk branşı adına de-ğil, bütün kafilemiz adına çok güzel birbaşlangıç yaptık. Umarım katlanarak gi-der ve Tokyo'da kırdığımız madalya reko-runu kırarız."

Paris 2024'ün ilk madalyası
milli okçulardan geldi

Milli sporcu Nida Bulut serbest 
dalışta 2 yılda 16 madalya kazandı

Başkan Özbek: 8 numara önemli 
kuvvetlendirmemiz gereken bir bölgemiz

Paris 2024 OlimpiyatOyunları'nda Mete Ga-zoz, Muhammed Abdul-lah Yıldırmış ve UlaşBerkim Tümer'den olu-şan Klasik Yay ErkekMilli Takımı, bronz ma-dalya kazandı.
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Arktik Okyanusu 
küçülüyor, Atlantik 
Okyanusu büyüyor 

AA muhabirinin derlediği bilgiye göre; 
Cumhurbaşkanlığı himayelerinde, Sanayi ve 
Teknoloji Bakanlığı uhdesinde, TÜBİTAK 
MAM Kutup Araştırmaları Enstitüsü koordi
nasyonunda düzenlenen sefer kapsamında 
uzaktan algılama yöntemiyle yürütülen çalış
malarda 2023 ve 2024'ün haziran aylarının 
ortalama deniz buzu dağılımı 
karşılaştırıldığında, bu yıl neredeyse Akdeniz 
Bölgesi kadar, yani Türkiye’nin 8'de 1’i 
büyüklüğünde, deniz buzunda azalma gö
zlemlendi.Küresel iklim değişikliği sebebiyle 
deniz buzu alanlarının azalmasının, okyanus
taki canlı kaynaklarının bu bölgelere göç 
etmesine yol açarken aynı zamanda Arktik 
Okyanusu’nun sınırlarının daralmasına 
neden olduğu belirlendi.4. Ulusal Arktik Bil
imsel Araştırma Seferi Lideri Prof. Dr. Ersan 
Başar, AA muhabirine yaptığı bil
gilendirmede, kutup bölgelerinin, küresel 
ısınmanın etkilerinin en yoğun görüldüğü 
alanlar olduğuna dikkati çekerek, “Burada da 
bizim en çok karşımıza çıkan Arktik, yani 
kuzey kutbuna, özellikle Atlantik Okyanusu'
nun etkisiyle gelen sıcak su akıntıları, Arktik 
Okyanusu’na ulaşıyor. Burada büyük bir 
değişimle sanki dünyanın tüm okyanusların
daki suyun dönüşümünü sağlayan bir pompa 
görevi gören bir alandayız.” ifadelerini kul
landı.Norveç Kutup Enstitüsü'nde 2023 
yılında Gerland ve arkadaşları tarafında 
yapılan çalışmada da Arktik bölgenin At
lantik Okyanusu etkisi ile Atlantifikasyona 
maruz kaldığının bildirildiğini hatırlatan 
Başar, "Bizlerin yapmış olduğu çalışmada da 
bunların etkileri görülmektedir.” dedi. 

Başar, Arktik Bölgedeki dengenin bozul
duğuna dikkati çekerek, “Dünyanın aslında 
bütün su akışı, okyanuslardaki akıntı, akış re
jimin değişmesi söz konusu. Son dönemde 
iklim değişimi ile özellikle Atlantik'ten gelen 
suyun daha fazla Arktik’e gelmesiyle Ark
tik'teki buzun erimesi, küresel iklim değişimi 
ve Albedo etkileri aynı şekilde sıcaklık 
artışları deniz buzunun oluşmasını engel
liyor. Deniz buzunun oluşması engellenmekle 
birlikte Artik’te bulunan buzulların erimesi 
de artıyor.” şeklinde konuştu. 

 
"Arktik Okyanusu, Atlantik 

Okyanusu’na yeniliyor" 
Prof. Dr. Ersan Başar, özellikle Barents 

Denizi’nin kuzey taraflarında bulunan bölgel
erde deniz suyunun tuzluluk değerlerinde ve 
sıcaklığında olan değişİmin tüm akımın 
değişmesine sebep olduğunu belirterek, "At
lantik'teki deniz yapısı Arktik'teki bölgenin 
daha yukarılara kaymasına sebep oluyor ki 
biz buna “Atlantifikasyon” diyoruz. Aslında 
Arktik Okyanusu yavaş yavaş Atlantik 
Okyanusu'na yeniliyor diyebiliriz.” değer
lendirmesinde bulundu. 

Arktik çemberinin kuzeyinde kalan 
bölgede yaşayan canlıların daha kuzey böl
gelere gitmeye başladığını ifade eden Başar, 
“Atlantik'teki canlılarda onların yerini doldu
rarak artık normalde Atlantik Okyanusu'nda 
gördüğümüz canlıları biz artık Arktik 
Okyanusu’nda, başta Barents Denizi’nde ve 
Norveç Denizi’nde olmak üzere, çok yoğun 
olarak görüyoruz. Barents Denizi’nin de artık 
iyice Atlantifikasyon etkisi altında olduğunu, 
bilim insanları yapmış olduğu birçok çalış
mada ortaya koydular ve şu anda burası 
bilim insanlarının da en çok odaklandığı 
bölge.” bilgilerini verdi. 

 
"Atlantik Okyanusu sınırlarını 

büyütürken, Arktik okyanusu sınırlarını 
küçültüyor" 

Atlantifikasyon etkisiyle Atlantik 
Okyanusu sınırlarını büyütürken, Arktik 
Okyanusu'nun küçüldüğüne dikkati çeken 
Başar, "Arktik Okyanusu’nun sınırlarını 
küçültmesi demek, bizim deniz buzuna daha 
az ulaşmamız, yani buzulların erimesi 
demek. Bu da dünyadaki o okyanuslardaki 
akıntı rejiminin değişmesidir ki bu da hay
atın geleceğini bizim için olumsuz yönde etk
ileyecek gerçeklerden bir tanesi.” ifadelerini 
kullandı. 

Başar, deniz buzları eridiği ve diğer 
buzulların erimeye başladığı zaman dünyaya 
güneşten gelen ışınların etkisiyle, buzların 
daha fazla erimeye başlandığını ve Albedo 
etkisiyle sıcaklığın dünya üzerinde kaldığını 
kaydetti.Buzul yoğunluğu fazla olduğu 
zaman güneş ışınlarının beyaz renkten yansı
yarak dünyayı terk ettiğini, ancak azalma se
bebi ile ısınmaya başlayan dünyanın daha 
çok birbirini tetikleyen bir şekilde ısındığını 
ve sıcaklığı artırmaya başladığını dile getiren 
Başar, bunun da Albedo etkisinin en bariz 
örneklerinden biri olduğunu belirtti. 

Albedo etkisinin birbirini tetikleyen un
surlar olduğuna dikkati çeken Başar, “Bu böl
geler ısındıkça tamamen yeni alanlar çıkıyor. 
Yeni alan, koyu renk alanlar siyah toprak 
alanları ne yapıyor? Direkt olarak yan ener
jiyi üzerine çekiyor ve ısınmasını sağlıyor. 
Küresel ısınma etkileyen dünyanın birçok 
yerinde görüyoruz. Özellikle kutup bölgeleri 
küresel ısınmanın en çok etkisini gösterdiği 
noktalardan bir tanesi.” dedi

Modern yapay zekâ ses klon
lama ve çeviri yetenekleriyle 
oltalama ve smishing her za
mankinden daha kolay hale 
geldi. Yapay zekâ, veri toplamak, 
sıkıcı görevleri otomatik
leştirmek ve erişimlerini küre
selleştirmek için çok yönlü bir 
araç olarak hizmet ederek yeni 
düşmanlar için giriş engelini 
azaltıyor. Yapay zekâ tarafından 
üretilen sesler ve metinler kul
lanılarak kimlik avı daha yaygın 
hale geliyor. Enea tarafından kısa 
süre önce yayımlanan bir ra
porda, ChatGPT'nin Kasım 
2022'de piyasaya sürülmesin
den bu yana kimlik avı 
dolandırıcılığında  yüzde 
1.265'lik bir artış kaydedildi ve 
büyük dil modellerinin bu tür 
kötü niyetli operasyonları besle
meye yardımcı olma potansiye
line dikkat çekildi. 

 
Dolandırıcılar başkalarının 

telefon numaralarını nasıl 
elde ediyor? 

 
Kişisel bilgilerinizi ne kadar 

çok şirket, site ve uygulama ile 
paylaşırsanız kişisel "pazarlama 
profiliniz" o kadar ayrıntılı olur. 
Bu, aynı zamanda veri sızın
tılarına maruz kalma riskinizi de 
artırır çünkü veri aracılarının 
kendileri de güvenlik olayları 
yaşayabilir. Bir veri aracısı, bilgi
lerinizi muhtemelen kötü aktör
ler de dahil olmak üzere 
başkalarına da satabilir. Ancak 
veri aracıları veya onları etk
ileyen ihlaller, dolandırıcılar için 
tek telefon numarası kaynağı 
değildir. İşte dolandırıcıların 
telefon numaranızı ele geçire
bileceği diğer bazı yollar: 

 
Halka açık kaynaklar: Sosyal 

medya siteleri veya çevrimiçi iş 
piyasaları, telefon numaranızı 
bağlantı kurmak için bir araç 
olarak gösterebilir. Gizlilik 

ayarlarınızın doğru yapılmaması 
veya sosyal medya profilinizde 
telefon numaranızı ifşa etmenin 
sonuçlarının farkında olma
manız durumunda, numaranız 
bir yapay zekâ web kazıyıcısı da 
dahil olmak üzere herkes 
tarafından kullanılabilir. 

 
Çalınan hesaplar: Çeşitli 

çevrimiçi hizmetler, kimliğinizi 
doğrulamak, sipariş vermek 
veya bir kimlik doğrulama fak
törü olarak hizmet etmek için 
telefon numaranızı gerektirir. 
Hesaplarınız zayıf parolalar ne
deniyle zorlandığında veya 
çevrimiçi sağlayıcılarınızdan biri 
veri ihlaline uğradığında nu
maranız da kolayca sızabilir. 

 
Otomatik arayanlar: Otomatik 

arayanlar rastgele numaraları 
arar ve aramayı yanıtladığınız 
anda bir dolandırıcılığın hedefi 
olabilirsiniz. Bazen bu otomatik 

arayanlar sadece numaranın kul
lanımda olduğunu teyit etmek 
için ararlar, böylece numaranız 
bir hedef listesine eklenebilir. 

 
Posta: Son teslimatlarınızı 

kontrol edin. Bunların üzerinde 
genellikle adresiniz görünür 
ancak bazı durumlarda eposta 
adresiniz veya telefon nu
maranız da yazılı olabilir. Ya 
birisi teslimatlarınızdan birini 
çaldıysa ya da geri dönüşüm 
yığınınızı karıştırdıysa? Veri 
sızıntılarının genellikle aynı bil
gileri içerdiği düşünüldüğünde 
bu çok tehlikeli olabilir ve daha 
fazla istismara zemin hazırlaya
bilir. 

 
 
Telefon numarası 

dolandırıcılığı konusunda ne 
yapabilirsiniz? 

 
Kimlik avına karşı dikkatli 

olun. Yabancı numaralardan 
gelen istenmeyen mesajlara ve 
aramalara asla cevap vermeyin. 
epostalarınızdaki ya da 
mesajlarınızdaki rastgele 
bağlantılara tıklamayın. 
Görünüşte acil bir duruma tepki 
vermeden önce soğukkanlı ol
mayı ve düşünmeyi unutmayın. 

 
Servis sağlayıcınıza SIM 

güvenlik önlemlerini sorun. 
Örneğin, SIM takasına karşı ko
ruma sağlamak için kart kilidi 
seçeneği veya çağrı yönlendirme 
gibi dolandırıcılıkları önlemek 
için ek hesap güvenliği katman
ları olabilir. 

 
Hesaplarınızı iki faktörlü kim

lik doğrulama ile koruyun. İdeal 
olarak SMS tabanlı doğrulama 
yerine özel güvenlik anahtarları, 
uygulamalar veya biyometri kul
lanın. SMS doğrulaması, saldır
ganlar tarafından daha kolay ele 

geçirilebilir. Aynı şeyi servis 
sağlayıcı hesapları için de yapın. 

 
Bir web sitesine telefon nu

maranızı vermeden önce iki kez 
düşünün. Çeşitli uygulamalarınız 
için ek bir kurtarma seçeneği 
olarak kullanmak faydalı olsa da 
ikincil epostalar veya kimlik 
doğrulayıcılar gibi diğer yöntem
ler daha güvenli bir alternatif 
sunabilir.  

 
Çevrimiçi alışverişler için nor

mal telefon numaranızı kullan
mayın. Ön ödemeli bir SIM kart 
veya bir VoIP hizmeti kullanmayı 
düşünün. 

 
Arama filtreleme özelliğine 

sahip bir mobil güvenlik çözümü 
kullanın. Web tarayıcınızdaki 
üçüncü taraf çerezlerinin engel
lendiğinden emin olun ve gizlil
iği artıran diğer araç ve 
teknolojileri keşfedin. 

Kaspersky, Kaspersky 
Otomatik Güvenlik Farkındalığı 
Platformu (Kaspersky Auto
mated Security Awareness Plat
form  ASAP) içinde yapay zeka 
odaklı yeni bir eğitim mod
ülünün lansmanını gerçek
leştirdi. Bu son eklenti, yapay 
zeka odaklı siber saldırıların or
taya çıkardığı gelişen tehditlerle 
mücadele eden profesyonelleri 
gerekli becerilerle donatmayı 
amaçlıyor. 

 
Yapay zeka ile ilgili tehdit

leri anlamanın aciliyeti, artan 
sayıda yapay zeka kaynaklı 
tehditle vurgulanan bir 
durum. Şubat 2024'te çok 
uluslu bir firmanın finans 
çalışanı, video konferans 
sırasında şirketin finans 
müdürü gibi davranmak 
üzere deepfake teknolojisini 
kullanan dolandırıcıların 
tuzağına düşerek 25 milyon 
dolar ödeme yaptı. Bu ayrın
tılı planlanmış saldırının kur
banı olan çalışanın farkına 
varamadığı bir diğer konu da 
görüşmedeki şirket çalışanı 
sandığı diğer kişilerin de 
aslında deepfake ürünü 
olduğuydu. 

 
Kaspersky, yapay zekayı 

kullanan saldırılarla ilgili 
siber beceri geliştirme pro

gramlarına yönelik artan talebi 
karşılamak için Kaspersky 
Otomatik Güvenlik Farkındalık 
Platformu'nun (ASAP) yeni mod
ülünü hizmete sundu. Her biri 
yedi ayrıntılı dersten oluşan 
eğitim modülü iki aşama halinde 
yapılandırıldı: 

 
Aşama 1, dolandırıcıların 

yapay zekayı kötü niyetli 
amaçlar için nasıl kullandıklarını 
ve bu taktiklerle mücadele et

menin yollarını anlamaya odak
lanıyor. Değinilen konular 
arasında sahte videoların oluştu
rulması (çevrimiçi konferanslar 
aracılığıyla kimlik hırsızlığı gibi), 
sahte fotoğraflar, ses taklidi ve 
yapay zeka aracılığıyla sunulan 
diğer hileler yer alıyor. 

Aşama 2, profesyonel ortam
larda yapay zeka ile ilişkili doğal 
riskleri araştırmaya odaklanıyor. 
Bu, gizli verilerin paylaşıl
masının tehlikelerini, karar 

verme tuzaklarını, telif hakkı ih
lallerini, yapay zeka jailbreak 
yöntemlerini, sinir ağlarının ide
olojik önyargılarını, parametre 
manipülasyonunu ve yapay zeka 
sistemlerinin haklanmasını 
içeriyor. 

Yapay zeka konusunda önce
den bilgisi olmayan kullanıcılar 
için tasarlanan kurs, sağlam 
siber güvenlik uygulamaları için 
kapsamlı eğitim sağlamanın 
yanında erişilebilirliği de garanti 

ediyor. 
 
Kaspersky Security Aware

ness Kıdemli Ürün Pazarlama 
Müdürü Tatyana Shumaylova, 
şunları söylüyor: “Yapay zeka 
odaklı siber tehditler gelişmeye 
devam ettikçe, profesyonellerin 
bu riskleri etkili bir şekilde 
azaltabilmesi için gerekli bilgi ve 
becerilerle donatılması kritik 
önem taşıyor. Kaspersky ASAP'
taki yeni yapay zeka odaklı mod

ülümüz, 
kullanıcılarımızı 
günümüzün siber tehdit 
ortamı ve bunlara karşı 
koyma yolları hakkında 
kapsamlı bir anlayışla 
güçlendirmeye yönelik 
önemli bir adımı temsil 
ediyor. Bu sayede dikkat 
ve tedbiri teşvik ederek 
dijital ortamda ortaya 
çıkan yeni tehditlerle 
dahi mücadele edebilir, 
aynı zamanda kuru
luşlarının savunma hat
larını güçlendirebilirler.”  

 
Kaspersky Otomatik 

Güvenlik Farkındalığı 
Platformundaki yeni 
yapay zeka modülü 
hakkında daha fazla 
bilgi için bu bağlantıyı 
ziyaret edin. 

NUR BATU

Her geçen gün büyüyen sorun: 
Telefon dolandırıcılığı

Sahtekarlığa geçit yok: Kaspersky, Otomatik 
Güvenlik Farkındalığı Platformunu Yapay Zeka 

Odaklı Eğitim Modülü İle Genişletiyor

Kötü niyetli aktörler sofistike sosyal mühendislik taktiklerine dayanan büyük operasyonlara yöneliyor. Sesli olta
lama (vishing) ve mesaj dolandırıcılığı (smishing) kullanan bu operasyonlar, milyarlarca dolar değerinde bir 

dolandırıcılık çağrı merkezi endüstrisine dönüşmüş durumda. Dijital güvenlik şirketi ESET giderek büyüyen bir 
sorun haline gelen telefon dolandırıcılığına karşı neler yapılabileceği konusunda önerilerini paylaştı. 
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